
 چهارشنبه 29 بهمن ماه 1399   5 رجب 1442  17 فوریه 2021   سال ششم  شماره 210  قیمت: 5 هزارتومان 12 صفحه

 هفته نامه سراسری اقتصاد   ی- اجتماعی 

3

4

3

 کلاف سردرگم 
درج قیمت 

بر روی تخم مرغ!

9

میانگین هزینه سبد معیشت کارگران حدود ۱۰ میلیون تومان

کارگران در تنگای معیشتی 

3

صفر تا صد حذف 
دفترچه بیمه تامین 
اجتماعی از اول اسفند

برجام نقطه عطف 
صعود و نزول بازارها

قیمت بلیت هواپیما
در نوروز افزایش 

نمی یابد

ازدیاد حجم عظیم 
انرژی در ایران

با صرف نظر از نوع اطلاع رسانی ناهماهنگ و غیردقیق اولیه 
در مورد سفر رئیس مجلس شورای اسلامی به روسیه، انجام 
این ســفر را می توان اقدامی موفق و در مسیر منافع ملی دو 

کشور توصیف کرد.
در این رابطــه توجه به نکات زیر می توانــد موجب داوری 

منصفانه نسبت به اهداف و دستاوردهای سفر باشد.
۱- ســفر آقای قالیباف به دعوت رســمی آقای ویچیسلاو 
والودین، رئیس دومای روسیه و باهدف تقویت همکاری های 
پارلمانی به عنوان پشــتوانه مناســبات رســمی دو کشور، 
برنامه ریزی شده بود. آقای قالیباف در این سفر علاوه بر رئیس 
مجلس دوما با رئیس شــورای فدراســیون روسیه )مجلس 
ســنا( و دبیر شورای امنیت فدراسیون روسیه دیدار کرد. این 
دیدارها کاملًا منطبق با موازین و پروتکل های رســمی بود 
و در فضائــی صمیمی و محترمانه انجام شــد. گفتگوهای 
انجام شده نیز طیف گسترده ای از موضوعات موردعلاقه در 
حوزه های مناســبات دوجانبه، چندجانبه و تحولات منطقه و 
جهان را شامل می شد. معمولًا سفر روسای مجلس به عنوان 
نمایندگان مردم، پشتوانه مناسبات رسمی کشورها بوده و در 
این سفر هم پشتیبانی مجالس دو کشور از توسعه و تحکیم 
روابط تهران- مســکو، بارز و روشــن بود. در این گفتگوها 
بر ضرورت تدوین و تنظیم نقشــه راه که شایســته روابط 
راهبردی باشــد در عرصه های مختلف تأکید شد. برگزاری 
کمیســیون عالی مشــترک پارلمانی ایران و روسیه، حضور 
دبیــر کل اتحادیه اقتصادی اوراســیا در محل اقامت رئیس 
مجلس شورای اســلامی، گفتگو پیرامون راه های گسترش 
همکاری های ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و دیدار جمعی 
از تجار و بازرگانان روســی و ایرانی با آقای قالیباف، نشانگر 

اراده طرفین برای پیشرفت روابط اقتصادی دو کشور بود.
۲- ارسال پیام مقام معظم رهبری برای آقای پوتین بر اهمیت 
این سفر پارلمانی افزود و نشانگر توجه ویژه رهبر انقلاب به 
مناســبات راهبردی دو کشــور بود. به دلیل ضرورت اجرای 
پروتکل های کرونایی و غیرقابل پذیرش برای طرف ایرانی، 
قرار نبود پیام توسط رئیس مجلس شورای اسلامی به آقای 
پوتین تسلیم شود. آقای والودین به عنوان نماینده ویژه پوتین، 
پیام را دریافت کرد و ساعتی بعد هیات ایرانی از خواندن نامه 
توسط رئیس جمهور روسیه مطلع شد. لذا عدم ملاقات آقایان 
قالیباف و پوتین، اهمیت پیام مهم رهبر انقلاب و توجه خاص 
ایشان به تقویت روابط فی مابین را کاهش نمی دهد. این که 
پیام های ارســالی برای رهبران کشورها، به نمایندگان آنان 
تسلیم شود نیز امری متعارف و دارای سابقه در عرصه روابط 

خارجی بوده است.
۳- روابــط ایران و روســیه در پنج قرن اخیــر دارای فراز و 
نشیب های زیاد بوده اما پس از فروپاشی شوروی و تقویت تمایل 
کشورها به همکاری های منطقه ای و مقابله با یک جانبه گرایی، 
مناسبات جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، بر احترام 
متقابل و در چارچوب تأمین منافع ملت های دو کشور استوار 
شده اســت. همکاری در حوزه های امنیتی و دفاعی و مبارزه 
با تروریســم بخصوص در سوریه و عراق و افغانستان یکی از 
ابعاد این تعاملات است. توسعه همکاری های اقتصادی با توجه 
به تحمیل تحریم های ظالمانه بر دو کشور، اهمیت مناسبات 
فی مابین را مضاعف ساخته است. همکاری های اقتصادی بین 
ایران و روسیه در حوزه های اقتصادی می تواند به مقاوم سازی 
اقتصاد و کاهش فشــارها علیه دو کشور بیانجامد. مضاف بر 
اینکه چین و روسیه تاکنون در مجامع بین المللی نظیر شورای 
امنیت سازمان ملل متحد در مقابل سیاست های آمریکا نسبت 
به جمهوری اسلامی ایران ایستاده و از ایران حمایت کرده اند. 
گســترش روابط ایران و روسیه نه فقط به نفع دو کشور بوده، 
بلکه عامل مهمی در امنیت، ثبات و توسعه مناطقی چون غرب 
آسیا، قفقاز و آسیای مرکزی به شمار می رود. در این میان تداوم 
و توسعه همکاری پارلمانی و تقویت ارتباطات مجالس، قطعاً 

مقوم مناسبات رسمی خواهد بود.
۴- برخی از اهل قلم و رسانه در خارج از کشور، تقویت روابط 
تهران و مسکو را مغایر با منافع غرب دانسته و به بهانه های 
مختلف ازجمله حواشی سفر رئیس مجلس به مسکو، قصد 
اخلال در این روابط را داشــتند. این قبیل اظهارنظرها ارزش 
پاســخ گوئی ندارند، اما به افراد بعضاً دلسوزی که در داخل 
کشور همین خط را دنبال می کنند باید گفت که ترمیم روابط 
ایران با غرب با تغییر رویکرد ســلطه جویانه و خصمانه آنان 
نسبت به ملت ایران قابل بررســی خواهد بود نه با تضعیف 
روابط کشورمان با روســیه، چین، هند، همسایگان. تقویت 
سیاست نگاه به شرق ایران یک اقدام اصولی و عقلائی است 
که در دســتور کار قرار دارد و می تواند موجب تقویت جایگاه 

ایران در روابط خارجی باشد.
۵- در مجموع می توان گفت ســفر رئیس مجلس شــورای 
اســلامی به مســکو یک اقدام ســازنده و به موقع در دوره 
پســاترامپ بود که ارســال پیام مهم رهبر معظم انقلاب بر 
اهمیت آن افزود. پیگیری توافقات این ســفر موجب تقویت 
روابط ایران و روسیه خواهد شد و نقاط ضعف آن بخصوص 
در بخش اطلاع رســانی نیز می تواند برای ســفرهای آینده، 
مرتفع شــده و موردتوجه برنامه ریزان در مجلس شــورای 

اسلامی و دستگاه دیپلماسی قرار گیرد.
در عین حال انتظار است سفیر کشورمان در روسیه به عنوان 
یک فرد مطلع و نماینده نظام، در مصاحبه های خود با تشریح 
ابعاد مهم و دستاوردهای سفر، ملت ایران و صاحب نظران را 

در جریان واقعیت های امر قرار دهد.

نگاه نخست

لزوم قضاوت منصفانه  

2 2

3

بایدهای 
سیاست خارجی 
بایدن

نسخه هایی که مسئولین برای خودروسازان می پیچند

سردرگمی درجاده مخصوص

یادداشت
سناریوها و احتمالات برجام

پس از پیروزی انقلاب اســلامی در سال ۱۹۷۹ و استقرار نظام 
سیاسی جدید در ایران تعارضات عمده و تعیین کننده ای با غرب 
و به صورت خــاص با ایالات متحده بوده اســت. برخی از این 
تعارضات مبنای ایدئولوژیــک و برخی نیز ماهیت واقع گرایانه 
دارند. بحــران در روابط میان ایــران و ایالات متحده با حادثه 
گروگان گیری آغاز، با عملیات ناموفق پنجه عقاب و تنش های 
دوران جنگ هشت ســاله و روابط سرد و خصومت آمیز طرفین 
در دوره پس از جنگ هشت ســاله با عــراق ادامه یافت. محور 
تعارض های ایران و ایالات متحده عموماً حول سه حوزه تعریف 
شده اند؛ که یک حوزه مربوط به مسائل حقوق بشر، حوزه دیگر 
فعالیت های منطقه ایران به ویژه در منطقه غرب آسیا و رویکرد 
این کشور در قبال اسرائیل و حوزه سوم به فعالیت های هسته ای 
ایران مربوط اســت. تنش ها حول محور فعالیت هســته ای در 
سال های اخیر برجســته ترین وجه روابط مناقشه آمیز ایران و 

ایالات متحده بوده است.
پــس از کش وقوس های فــراوان در نهایت در ســال ۲۰۱۵ 
جمهوری اســلامی ایران به همراه قدرت های جهانی به یک 
توافق پیرامون برنامه های هســته ای ایران دســت یافتند. این 
توافــق در دولت دموکرات باراک اوبامــا در ایالات متحده و در 
دولت حسن روحانی در ایران به امضای طرفین رسید. درحالی که 
گمان می رفت این توافق بتواند مسائل و چالش های پیش روی 
ایران و ایالات متحده را به میزان زیادی حل وفصل کند و یا یک 
پایه ای برای توسعه بیشتر مذاکرات و روابط میان طرفین باشد، 
با روی کار آمدن دولت جمهوری خواه دونالد ترامپ چالش های 
عمده این توافق را در برگرفت. درنهایت، در سال ۲۰۱۸ دولت 
جمهوری خواه دونالد ترامپ از این توافق خارج شد و روابط ایران 
و ایالات متحده به وخامت گراید، به حدی که دو کشور به آستانه 
جنگ با یکدیگر نزدیک شــدند. بااین حال، رئیس جمهور تک 
دوره ای ایالات متحده تنها توانســت به مدت چهار سال سکان 
هدایت کاخ ســفید را در دســت بگیرد و در انتخابات ریاست 
جمهوری ایالات متحده ۲۰۲۰ قدرت را به رقیب دموکرات خود 
جو بایدن واگذار کرد. جو بایدن از اعضای ارشــد کابینه باراک 
اوباما بوده است و بنابراین احتمال می رود رویکردهای سیاست 
خارجی مبتنی بر یک جانبه گرایی در دوره دونالد ترامپ در دوره 
جو بایدن دچار تغییرات عدیده ای شــود. یکی از محورهایی که 
می تواند در این دوره دچار تغییر شــود رویکرد دولت دموکرات 

جو بایدن به جمهوری اسلامی ایران و توافق هسته ای است.
جو بایدن در ۲۰ ژانویه ۲۰۲۰ اعلام کرد به دنبال احیای توافق 
هســته ای با ایران اســت و آن را یکــی از اولویت های اصلی 
سیاست خارجی خود قرار می دهد]۱[؛ اما مسئله اصلی این است 
که دولت دموکرات ایالات متحده چگونه به این توافق بازخواهد 
گشت و آن را احیا خواهد کرد؛ آیا آمریکایی ها به دنبال مذاکرات 

بیشتر حول مســائل حقوق بشری و منطقه ای هستند یا صرفاً 
به مســئله توافق هسته ای نگاه می کنند. در این راستا می توان 
سناریوهای مختلفی را مطرح کرد. سناریوی نخست بازگشت 
ایالات متحده به توافق هســته ای با همان وضعیت سال ۲۰۱۵ 
و پایبندی به همان توافق اولیه است؛ سناریوی دیگر گنجاندن 
شــرایط و مسائل دیگری در این توافق برای احیای آن است و 
سناریوی سوم نیز عدم بازگشت ایالات متحده به توافق هسته ای 

است.
سناریوی نخست بازگشت به توافق هسته ای با کیفیت اولیه و 
سابق؛ مقامات جمهوری اسلامی با به قدرت رسیدن جو بایدن 
همواره اعلام کرده اند که مذاکرات بیشتری در خصوص احیای 
توافق هســته ای صورت نخواهد گرفت و دولت ایالات متحده 
موظف است و باید برای احیای توافق هسته ای به همان شکل 
اولیه بازگردد. محمدجواد ظریــف، وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی، بارها بر این نکته تأکید کرده است که توافق هسته ای 
به شکل اولیه آن و بدون افزودن و یا کاستن چیزی می بایست 
مورد توجــه اتحادیه اروپا و ایالات متحده باشــد]۲[. علاوه بر 
وزیر خارجه جمهوری اسلامی، آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب 
اسلامی نیز صراحتاً بر ضرورت لغو کلیه تحریم ها برای بازگشت 
به توافق هسته ای تأکید کرده است. ازاین رو این دیدگاه و این 
سناریو بیشتر مورد توجه جمهوری اسلامی قرار گرفته است. اما 

واکنش مقامات اروپایی و اتحادیه اروپایی به چه شکل است؟
بایدن در مصاحبه ای که در ۸ فوریه با شــبکه CBS داشــته 
اســت در پاسخ به ســؤال خبرنگار حاضر که پرسیده بود برای 
متقاعد کردن ایران برای بازگشت به توافق هسته ای تحریم ها 
را لغو می کند یا خیر صراحتاً پاسخ داد نه. فرانس ۲۴ در پوشش 
این رویداد نوشــت این یک چالش پیش روی این دو کشــور 
خواهد بود؛ زیرا بایدن تلاش خواهد کرد تا بدون نشــان دادن 
نقطه ضعف توافقی را احیا کند که توســط سلف جمهوری خواه 
وی، دونالد ترامپ، رد شده بود. فرانس ۲۴ در ادامه این گزارش 
می افزاید جو بایدن گفته اســت که تمایــل دارد به این توافق 
بازگردد اما نه با شرایط فعلی؛ بلکه درصورتی که ایران به تعهدات 
خود بازگردد. جیک ســالیوان مشاور امنیت ملی نیز به اولویت 
و ارجحیت ســریع و کوتاه برای پروسه بازگشت ایالات متحده 
به توافق هســته ای تمایل نشان داده اســت. با این حال دولت 
بایدن در خصوص این ســناریو رویکرد مشخصی نداشته است 
و تنها اعلام کرده است به صورت یک جانبه توافق تحریم ها را 
لغو نخواهد کرد. از سوی دیگر آنتونی بلینکن وزیر خارجه دولت 
باید نیز تلاش کرده اســت از طریق رایزنی با همتایان آلمانی، 

فرانسوی و انگلیسی خود جبهه واحدی را ایجاد کند]۳[.
ســناریوی دوم؛ ورود به توافق هســته ای با جرح و تعدیلاتی 
پیرامون توافق اولیه - این دیدگاه که بیشــتر از ســوی طرف 
غربی ادعا شــده است بر این نکته اشــاره دارد که توافق اولیه 
کفایت تضمین دسترسی ایران به برنامه هسته ای نظامی ایران 
نمی کند و از سوی دیگر نگرانی های دیگری نیز پیرامون مسائل 
دیگر از ســوی ایران وجود دارد. این دیدگاه و سناریو در مقابل 

دیدگاه نخست قرار دارد که از سوی مقامات جمهوری اسلامی 
مطرح و حمایت می شــده است. از یکســو مقامات جمهوری 
اسلامی به صورت قاطع تأکید می کنند که توافق هسته ای تنها 
می بایست با شکل و ماهیت اولیه مدنظر طرفین باشد و از سوی 
دیگر طرف هــای غربی و قدرت های جهانی موضعی را مطرح 
کردند که بر مبنای آن اضافه کردن شرایطی به این توافق لحاظ 
شــده است. جنجالی ترین موضوع پیرامون این سناریو از سوی 
امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه ارائه شده است. وی اخیراً 
اعلام کرده است که این توافق می بایست دربرگیرنده چند طرف 
دیگر ازجمله اســرائیل و پادشاهی سعودی باشد. روزنامه تایمز 
اسرائیل در گزارشی نوشت مکرون خواستار گنجاندن اسرائیل 
و ســعودی ها در توافقی جدید شده اســت]۴[ و الجزیره نیز در 
پوشش سخنان مکرون نوشت ایرانی ها به شدت علیه اظهارات 
مکــرون موضع گرفتند و آن را رد کردند]۵[. آنتونی بلینکن نیز 
در مصاحبه ای با ان بی سی NBC با نگران کننده خواندن کاهش 
تعهدات ایران در توافق هسته ای، برخلاف تعجیل و تسریعی که 
جیک ســالیوان مشاور امنیت ملی در نظر دارد، معتقد است که 
این روند می بایســت کندتر و پیچیده تر دنبال شود و این توافق 
می بایست دربرگیرنده سایر مسائل نیز باشد که ایالات متحده در 
مورد آن ها نگرانی دارد و یا اینکه پایه برای توافقات و مذاکرات 

بیشتر باشد]۶[.
سناریوی ســوم نیز این است که این توافق با وضعیت فعلی و 
عدم بازگشت ایالات متحده و همچنین ایران و کاهش تعهدات 
جمهوری اســلامی اســتمرار یابد. از محتوای بیانات طرفین 
چنین برمی آیــد که هر دو طرف تمایل دارند تا این توافق احیا 
شــود و با تداوم روند فعلی، دولت ایالات متحده همان گونه که 
اعلام کرده اســت تضمین حاصل نخواهد کــرد که ایران به 
قابلیت های ساخت تسلیحات هسته ای دسترسی پیدا نکند و از 
سوی دیگر فریز کردن اقتصاد در ایران می تواند نابسامانی های 
موجود در این کشــور را افزایش دهد؛ بنابراین می توان تا حدود 
زیادی سناریوی ســوم را دارای اولویت تحقق کمتری نسبت 
به دو مورد پیش گفته شــده دانســت. به نظر می رســد به جز 
برنامه های دفاعی-موشــکی ایران و نفوذ منطقه ای این کشور 
زمینه مذاکره برای مسائل دیگر محتمل تر باشد. جزئیاتی مانند 
جداول زمانی، تضمین های ایران و طرف غربی از مواردی است 
که احتمالًا برای حصول یک توافق میانه بین دو ســناریو مورد 
توافق طرفین قرار خواهد گرفت. افزودن طرف های دیگر مانند 
اســرائیل و پادشاهی سعودی به این توافق احتمال بسیار کمی 
خواهد داشــت یا به عبارتی تقریباً غیرممکن خواهد بود که به 
دلیل روابط خاص ایران با این دو کشور است. اتحادیه اروپایی 
نیز اظهارات مکرون در خصوص افزودن اســرائیل و پادشاهی 
ســعودی در این توافق را رد کرده است. به نظر می رسد راه حل 
میانــه بین ســناریوی اول و دوم می توانند طرفین را به توافق 
هسته ای بازگرداند. راه حلی که برنامه های دفاعی و موشکی و 
نفوذ منطقه ای جمهوری اسلامی را به زمینه های توافق نیفزاید 

و به درک مشترک طرفین بیانجامد.

امیرحسین عسکری 
رضا غبیشاوی 

شکست 
کارزار فشار 
حداکثری علیه 
ایران 

ایران و مجوز برای اینترنت ماهواره ای 

الزام کســب مجوز برای استفاده از اینترنت ماهواره ای یک اشتباه بزرگ است. اشتباهی که 
عمری به طولانی تاریخ مدرن ایران دارد. اشتباهی آشنا در تاریخ همه وسایل مدرن ارتباطی 
ایران. از چاپ و مطبوعات تا رادیو، تلویزیون، ماهواره، ویدئو، سینما و اینترنت و تلگرام و ... . 
اشتباهی پرسابقه و پندآموز که ما را با انسان های ۲۰۰ سال قبل مشابه و مشترک می کند.

به زودی قرار است اینترنت ماهواره ای در جهان آغاز به کار کند و ایران هم از این ابزار جدید 
ارتباطی، بی نصیب نمی ماند همانگونه که ایرانیان از برنامه های رادیو و تلویزیونی ماهواره 
ای بی نصیب نماندند و با وجود محدودیت ها و ممنوعیت ها و فشارها اما هم اکنون تقریبا 

در اکثر خانه ها می توان دیش ماهواره و ریسور را دید.
همزمان دبیر شورای عالی فضای مجازی ضمن تاکید بر برنامه ریزی و ایجاد سازوکاری برای 
تعامل با این پدیده گفته است: »باید یک سری مجوز صادر شود تا کسانی که می خواهند در 

کشور از طریق این شبکه های دسترسی فعالیت کنند حتماً اخذ مجوز کنند«.
این یعنی ما از تجربه شبکه های ماهواره ای درس نگرفته ایم. تجربه ای که هم اکنون در 

آن زندگی می کنیم و مثل یک موجود زنده در مقابل چشم ماست.
برای استفاده از اینترنت ماهواره ای هم بهتر است بحث صدور مجوز کنار گذاشته شود چون 
نه تنها بی فایده اســت بلکه تنها باعث دردســر بی نتیجه برای حکومت و مردم می شود. 
حکومت نماینده مردم اســت. خواست مردم استفاده ارزان تر، آسان تر، با کیفیت تر و بیشتر 

از اینترنت است.
چند روز قبل، روز جهانی رادیو بود. همچنان در تاریخ ثبت اســت که روزی روزگاری در این 
کشور برای استفاده از رادیو مجوز صادر می شد. امروز هم برنامه ریزی می شود برای استفاده 

از اینترنت ماهواره ای، باید مجوز گرفت. دو کار مشابه در فاصله حدود ۱۰۰ سال.
علاوه بر این نیز می توان گفت:

- ایران یکی از کشــورهای بزرگ جهان به لحاظ مساحت و جمعیت است با این حال شاید 
تنها کشور بزرگ جهان باشد که همچنان در قالب سیستم حکومتی متمرکز )تمرکزگرا( اداره 
می شــود. افزایش ارتباطات و در راس آنها اینترنت، اداره کشور را آسان و با کیفیت می کند. 
تاثیرات مثبت اینترنت ماهواره ای به ویژه در روســتاهای دورافتاده و مناطق کم برخوردارتر 
کشور بیشتر خواهد بود. اینترنت زندگی و کسب و کارها را با عدالت بیشتری همراه خواهد کرد.

- ایران به دلیل شرایط کرونا و تحریم های حداکثری، با شرایط سخت وآزاردهنده ای روبه 
رو است. یکی از بهترین راه ها برای کاهش تاثیرات منفی این شرایط، آسان سازی استفاده از 
اینترنت است. باید زمینه ای را فراهم کرد تا تعداد بیشتری از مردم ایران به اینترنت با کیفیت 

تر، ارزان تر و سریع تر دسترسی داشته باشند.
- یکی از تاثیرات اینترنت ماهواره ای این اســت که بحث فیلترینگ به شیوه فعلی در ایران 
را بلاموضوع می شود. برای فیلترکردن وب سایت های تبلیغ کننده فعالیت های تروریستی، 
ســوء استفاده جنســی از کودکان، نفرت افکنی، خشونت و نژادپرســتی، باید به مانند دیگر 
کشورهای جهان از سازوکارهای معمول استفاده کرد یعنی ارتباط با ارائه کنندگان سرویس 

اینترنت.
- همانگونــه که اینترنت، خود انقلابی در ارتباطات به وجــود  آورد اینترنت ماهواره ای نیز 

انقلاب دیگری در این زمینه خواهد بود و باید منتظر تاثیرات آن خواهیم بود.
- احتمالا با وجود اینترنت ماهواره ای، بخش زیاد یا مهمی از ارسال پارازیت بر برنامه های 
شبکه های ماهواره ای نیز بی اثر می شود چرا که افراد می توانند به وسیله گوشی موبایل، لپ 
تاپ یا تلویزیون های هوشمند برنامه های شبکه های رادیویی تلویزیونی را به وسیله اینترنت 

ماهواره ای تماشا کنند کاری که الان نیز روبه افزایش است.
- اینترنت ماهواره ای، ورود به مرحله جدیدی از دنیای ارتباطات است.با کنار گذاشتن بحث 
مجوز و استقبال از آن، به دنبال بهره مندی حداکثری حکومت و مردم از مزایای آن باشیم تا 

زندگی راحت تری داشته باشیم.
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دولت جدیــد جو بایدن به دلیل دو عامــل، پرونده ایران را 
در رأس »بایدها« در سیاســت خارجی قرار داده است. اول، 
ممانعت از دستیابی ایران به توانایی تولید سلاح هسته ای یا 
حتی نزدیک شــدن به آن ضروری است و آمریکا حتی به 
قیمت متوسل شدن به اقدام نظامی چنین اجازه ای نخواهد 
داد. دوم، شــدت پوشش رســانه ای برنامه هسته ای ایران 
در ایالات متحده و تفســیرهای سیاسی ایجاب می کند که 

سریع تر به مساله رسیدگی شود.
رئیس جمهوری بایدن یکشنبه در مصاحبه ای گفت ایالات 
متحده برای »بازگرداندن ایران پای میز مذاکره« تحریم ها را 
لغو نخواهد کرد که یعنی ایران باید ابتدا غنی سازی اورانیوم 
را متوقف کند. در همین حال، آیت الله علی خامنه ای، رهبر 
معظم ایران، گفته اگر آنها )آمریکا و غرب( خواهان بازگشت 
ایران به تعهداتش هســتند، آمریکا باید تحریم ها را به طور 
عملی و نه فقــط روی کاغذ لغو کند. اظهارات هر دو طرف 
را می توان آغاز یک روند چانه زنی غیررسمی و بیان مواضع 
حداکثری دانست؛ اما نمی شود خیلی هم امیدوار بود چرا که 
احساسات بد دو طرف به یکدیگر درک مشترک بین آنها را 
دشــوار کرده است. شاید بیشتر شرایط شبیه یک »بن بست 
مکزیکی« در فیلم های وســترن هالیوود باشد؛ هیچ یک از 
طرفین مایل به تنش زدایی نیســت مگر آنکه طرف مقابل 
اولین قدم را بردارد. خطر بزرگ این اســت که این شــرایط 
خیلی زود می تواند به یک بازی خطرناک مرغ و شاید حتی 

درگیری منجر شود.
از این رو، ســؤال این است که دولت بایدن چه باید بکند؟ با 
توجه به نگرانی ها درباره فعالیت های هسته ای ایران و فاصله 
اندک این کشور تا نقطه بدون بازگشت، زمان محدود است. 
احتمالًا ساده ترین گام اول این است که بایدن با یک دستور 
اجرایی خروج رئیس جمهوری دونالد ترامپ از برجام در ماه 
مه ۲۰۱۸ را معکوس کند. چنین اتفاقی به تنش زدایی کمک 
می کنــد، اما ظاهراً بایدن آن را رد کرده اســت. در حقیقت، 
بایــدن و مقامات عالی رتبه دولت او بارها تاکید کرده اند که 

منتظرند ایران اولین گام را بردارد. به رغم درخواست ها برای 
رســیدگی سریع به این موضوع، بایدن باید ابتدا نقطه تعادل 
خود را بیابد و سیاست ها را ورای اظهارات بی اساس، تدوین 
کند. به علاوه، لازم اســت هر رویکرد جدی ایالات متحده 
در قبال ایران همه تحولات چند سال گذشته را که فراتر از 

مساله هسته ایست، در بر بگیرد.
در همین حال، ایران هم فهرســت شکایات خود را دارد. در 
حقیقت، احساســات بد بین دو کشــور از همان بعد از انعقاد 
برجام در ســال ۲۰۱۵ آغاز شد. واشنگتن و تهران هر کدام 
دیگــری را به نقض توافق متهم کردنــد. ایران به آزمایش 
موشک های بالستیک ادامه داد و باراک اوباما این رویکرد را 
توهینی بــه خود تلقی کرد در حالی که ایران طبق قطعنامه 
۲۲۳۱ شورای امنیت موظف به متوقف کردن این آزمایش ها 
نبود. ایالات متحــده هم به نوبه خود تحریم های مربوط به 
برنامه هسته ای ایران را در سال ۲۰۱۶ حذف کرد، اما خیلی 

سریع تحریم های دیگری جایگزین آنها شدند.
آنچه شــرایط را پیچیده تر می کند، این واقعیت اســت که 
عامل اصلی تعیین کننده در رویکرد ایالات متحده سیاست 
داخلی آن با تاثیرگذاری بیشتر بر خاورمیانه در قیاس با سایر 
نقاط جهان، است. اوباما اگرچه موفق شد برجام را به نتیجه 
برســاند، اما در داخل با مخالفت سیاسی شدیدی روبرو بود. 
)بایدن هم با همان چالش ها مواجه است.( به علاوه، شرکای 
اصلی آمریــکا در خاورمیانه با هرگونــه روابط نزدیک بین 
واشنگتن و تهران مخالف هستند و دلیلش تنها نگرانی آنها 
درباره مسائل هسته ای نیســت. عربستان سعودی و امارات 
متحده عربی می خواهند از رقابت جدی برای نفوذ در خلیج 
فارس جلوگیری کنند. اسرائیل هم نه تنها به دنبال اطمینان 
از امنیت خود در زمینه هسته ای و موشکی ایران است، بلکه 
می خواهد حمایت های ایــران از متحدان منطقه ای به ویژه 
حزب الله لبنان و حماس در غزه پایان یابد. اسرائیل همچنین 

می خواهد مانع از تبدیل شدن هر یک از کشورهای منطقه 
به یک رقیب جدی قدرت در خاورمیانه شود که یعنی مساله 

بیشتر »ژئوپولتیک« است و نه »امنیت«.
با توجه بــه همه منافع متناقض و عــدم تعامل جدی بین 
قدرت های مدعی در منطقه در خطوط سیاسی، استراتژیک، 
فرقه ای و مذهبی، اهداف بلند مدت ایالات متحده با محوریت 
ایجاد هرچه بیشــتر ثبات در حال حاضر از دســترس خارج 
شــده اند. با این حال، تحقق برخــی از این اهداف از طریق 
برخی اقدامــات مدیریت بحران از جملــه توافق چندجانبه 
آزادی دریانوردی در تنگه هرمز یا تفاهم نامه حوادث در دریا 

)به صورت علنی یا غیرعلنی( ممکن می شود.
بدین ترتیب، مســاله نهایی این اســت که رئیس جمهوری 
بایــدن چقدر برای پرونــده ایران وقت، انرژی و ســرمایه 
سیاســی داخلی صرف می کند؟ در هر صورت، شکی نیست 
که بدون تســهیل قابل توجه تحریم های ایالات متحده در 
قبال ایران بازگشت این کشور از پیشرفت های اخیر در برنامه 
هسته ای شدنی نیست. بایدن برای انجام هر کاری که نوعی 
امتیازدهی به ایران قلمداد شود حتی اگر چنین کاری مطابق 
منافع ملی آمریکا باشد، با مخالفت های شدید داخلی مواجه 
اســت. منتقدان داخلی او و همچنین رقبای منطقه ای ایران 
خواســتار این هســتند که موضوعات غیر هسته ای نیز به 
بخشــی از توافق با ایران تبدیل شود که چنین امری چشم 
انداز هرگونه توقف در برنامه هسته ای ایران را از بین می برد، 

چه رسد به معکوس کردن آن.
خبر خوب این است که بایدن راب مالی را به عنوان فرستاده 
ویژه خود در امور ایران منصوب کرده اســت؛ اما او در حالی 
کار خود را شروع کرده که نمی داند ایرانی ها آماده »توافق« 
هســتند یا نه. به هر حال، با فرض اینکه چیزی که با منافع 
ایالات متحده و نه لزوماً شرکای منطقه ای آن تطابق داشته 
باشد امکان پذیر می شود، مالی احتمالًا می تواند روی تمایل 
رئیس جمهــوری بایدن برای مقابله با تنش های سیاســی 
داخلی حساب کند. در غیر این صورت، بن بست ادامه خواهد 

یافت.
منبع: ریسپانسیبل استیت کرفت ��

رئیس جمهور آمریکا  با چه چالش هایی برای مذاکره با ایران مواجه است

بایدهای سیاست خارجی بایدن

 با گذشــت بیش از هفت دهه از اســتفاده از ســلاح هسته ای از 
ســوی ایالات متحــده امریــکا و فاجعه ای که جهــان آن را به 
تماشــا نشست، بحث ایجاد یک جنگ هســته ای دیگر هنوز هم 
مطرح اســت و کارشناســان هر از گاهی یــاداوری می کنند که 
تقســیم بندی های فعلی جهــان تا چه اندازه مــی تواند ما را به 
 ســمت یک رقابت هســته ای جدی ببرد.ایالات متحده و روسیه 
دهه هاســت که وارد چنین رقابتی شده اند. پیش از آنکه شوروی 
از هم بپاشــد این رقابت های هولناک بین دو کشور  دهه ها ادامه 
داشت. اما حالا در قرن بیست و یکم و در حالیکه به نظر می رسید 
عقلانیت قرار است در فضای بین الملل حاکم باشد، نگرانی از جنگ 

اتمی هنوز وجود دارد.

غیبت قدرت ها در پیمان ممنوعیت هسته ای ��
پیمان ممنوعیت جنگ افزارهای هســته ای یــک توافق بین المللی 
است تا از استفاده از سلاح های هسته ای جلوگیری کند. مذاکرات 
تصویب پیمان از مارس ۲۰۱۷ در ســازمان ملل آغاز شــد و و در ۷ 
ژوئیه ۲۰۱۷ پایان یافت. با این حال این پیمان از سوی اصلی ترین 
دارندگان سلاح های هســته ای بایکوت شد. این پیمان نخستین 
پیمان خلع جنگ افزار اتمی چندجانبه اســت که پس از ۲۰سال به 
نتیجه برسد. مطابق این پیمان کشــورهای امضاکننده تحت هیچ 
شرایطی جنگ افزارهای اتمی یا مواد انفجاری اتمی یا تهدید کاربرد 
چنین جنگ افزارهایی را نه توسعه می دهند نه تست می کنند نه تولید 
کرده و نه می سازند نه تهیه می کنند نه مالکیتش را کسب می کنند 
و نه آن را ذخیره می کنند. اما در غیاب کشــورهایی چون روسیه و 
امریکا و رژیم صهیونیستی بســیاری معتقدند که پیمان ممنوعیت 

هســته ای نمی تواند کارگشا باشد. روز ســوم بهمن ماه روس ها 
عملا علت عدم شرکت خود را در این پیمان بیان کردند. »میخاییل 
اولیانوف« نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین تاکید 
کرد که کشورش پیمان ممنوعیت جنگ افزارهای هسته ای را اجرا 
نخواهد کرد.  اولیانوف روز چهارشنبه در توئیتی نوشت: روز ۲۲ ماه 
ژانویه )۳ بهمن( پیمان ممنوعیت جنگ افزارهای هســته ای اعتبار 
اجرایــی می یابد.   او با بیان اینکه نام این پیمان نباید باعث تصور 
نادرست شود، ادامه داد: پیمان ممنوعیت جنگ افزارهای هسته ای، 
ســلاح های هسته ای در سطح جهانی را منع نمی کند. اعتبار این 
پیمان فقط شامل کشورهای شرکت کننده در آن می شود.   نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی در وین  خاطرنشان کرد که قدرت 
های هسته ای به این پیمان نپیوسته اند.   ماریا زاخارووا سخنگوی 
وزارت امور خارجه روسیه سال گذشته اعلام کرده بود که کشورش 
پیمان ممنوعیت جنگ افزارهای هسته ای را هرگز اجرا نخواهد کرد.

هشدارها درباره وقوع یک جنگ اتمی چقدر جدی است؟ ��
فرمانده واحد فرماندهی استراتژیک ارتش آمریکا طی یک بررسی 
جدید مهم از توازن جهانی قوای هســته ای هشدار داد، آمریکا باید 
برای یک جنگ هسته ای با چین یا روسیه آماده و به دنبال راه های 
جدید برای بازداشتن هر دو کشور از استفاده از سلاح های استراتژیک 
 Proceedings جدید باشــد. او در  تحلیلی در شماره جدید نشریه
متعلق به انستیتوی نیروی دریایی آمریکا نوشت که دورانی که یک 
جنگ هسته ای اتفاقی ناممکن به نظر می رسید تمام شده است. او 
تاکید کرد: این امکان واقعی وجود دارد که یک بحران منطقه ای با 

روســیه یا چین ســریعا تا حد یک جنگ با تسلیحات هسته ای در 
صورتی که آنها تهدید حکومت یا دولتشــان را در نتیجه شکست 
متعارف نتیجه بگیرند، تشدید شود.ناظران معتقدند روسیه و چین در 
دهه های اخیر پا به پای ایالات متحده در تقویت سلاح های هسته 
ای و توانمنــدی های خود در این حوزه افزوده اند. برای هر دو این 
کشــور ها ایالات متحده یک دشمن واقعی است که باید خود را از 
خطر آن حفظ کنند. در مقابل همانطور که فرمانده ارشــد پنتاگون 
نوشته است، امریکایی ها هم باید حواس خود را جمع کنند و در خلا 
قدرتی که بتواند قدرت های هسته ای را وادار به تمکین کند، تنها 
راه محافظت از خود برای این کشورها تنها تقویت بیشتر خود است.

ابهام در پیمان هسته ای بین مسکو و واشنگتن ��
بــاراک اوبامــا و همتای روســی او مدودف  ۸ آوریــل ۲۰۱۰ در 
پراگ پایتخت چک با هم دیــدار کرده و یک پیمان برای کاهش 
زرادخانه های هســته ای خود امضا کردند. پیمان نیواستارت مانع از 
استقرار بیش از ۱۵۵۰ کلاهک هسته ای توسط امریکا و روسیه می 
شــود. این پایین ترین رقم کلاهک هسته ای مستقر شده توسط 
دو کشــور در دهه های اخیر به شمار می رود.این پیمان تا ۵ فوریه 
۲۰۲۱ اعتبار داشته است. حالا بایدن و پوتین می گویند که مایلند 
ایــن پیمان را تمدید کنند. بلینکن وزیرخارجه دولت امریکا که این 
خبر را داده اســت، در مورد اینکه ایــن تمدید تا چه زمانی رخ می 
دهد حرفی نزده اما انتظار می رود که تا سال ۲۰۲۶ باشد. از سوی 
دیگر روز هشــتم بهمن ماه دومای دولتی روســیه به اتفاق آرا به 
تمدید پیمان نیو اســتارت به مدت پنج سال دیگر رأی داد. اما  در 

تابســتان گذشــته یعنی روز ۲۲ و ۲۳ ژوئن )دوم و ســوم تیرماه(، 
مارشــال بیلینگزلیا، نماینده آمریکا در امور کنترل تســلیحاتی این 
کشــور، در راس هیئتی در اتریش با سرگئی ریابکوف، معاون وزیر 
امور خارجه روســیه به بحث و مذاکره نشســتند. موضوع محوری 
این گفت وگوها، آینده کنترل تسلیحاتی و پیمان نیواستارت بود. ک 
آمریکا از چین هم خواسته بود، نماینده ای به این مذاکرات بفرستد. 
دولت چین این درخواســت را اما رد کرد.این تجربه نشــان داد که 
برای امریکایی ها هم پیشرفت چینی ها در زمینه سلاح های هسته 
ای اشکار شده است. هر چند چین جزو قدرت های هسته ای نیست 
اما همراهی پکن با روسیه در سیاست های خود و اختلافات شدید 
با واشنگتن، ایالات متحده را نگران می کند. این شک به پکن در 
دوران ترامپ تا انجایی پیش می رفت که به نظر می رســید اگر او 
پیروز انتخابات باشد، پیمان نیواستارت را تمدید نکند. دولت پیشین 
ایالات متحده در این زمینه معتقد بود که تا زرادخانه هسته ای چین 
در نظر گرفته نشــود و در محاســبه نیاید، تمدید پیمان نیواستارت 
با واقعیت موجود، همخوانی ندارد.تابســتان گذشــته و همزمان با 
جلســه اتریش، در گزارشی که دویچه وله از اتاق فکر »فدراسیون 
دانشــمندان آمریکایی«، منتشــر کرد امده بود که آمریکا در حال 
حاضــر بیش از ۵۸۰۰ کلاهک هســته ای در اختیار دارد، در حالی 
که روســیه ۶۳۷۰ و چین به طور تخمینی، ۳۲۰ کلاهک هسته ای 
دارند. به نظر می رسد که نه پیمان نیواستارت و نه دیگر پیمان های 
مرتبط با سلاح های هســته ای تا کنون نتوانسته اند مانعی برای 
تهدید اتمی باشند. با پیشرفت چین و نزدیکی این کشور به مسکو 
و در حالی که امریکایی ها دیگر خطر اصلی را در اسیای شرقی می 
بینند، انتظار می رود که در ســال های پیش رو رقابت ها با پکن و 
مسکو به سوی خصمانه شدن برود و همین موضوع امنیت جهانی 

را یکبار دیگر در خطر قرار داده است.

ازغیبتقدرتهادرپیمانممنوعیتهستهایتاابهامدرپیمانهستهای

هشدارها درباره وقوع یک جنگ اتمی
مهسا مژدهی

رابرت بی هانتر

چرا بایدن به توافق هسته ای 
بر نمی گردد؟

از مراسم تحلیف رئیس جمهوری جدید جو بایدن در ۲۰ ژانویه، مقامات 
ایرانی و آمریکایی بارها گفته انــد منتظرند طرف مقابل گام اول را در 
بازگشت به توافق هسته ای بردارد. اما سوالاتی درباره اینکه هر طرف 
چطور می توانند به توافق بازگردند، و چه موانعی در مســیر آنها وجود 
دارد، مطرح اســت. ایران باید برخی از اقداماتی که در پیشــبرد برنامه 
هسته ای انجام داده را معکوس و ایالات متحده هم باید به یک سری 
تحریــم ها و اقدامــات دولت پیش از خود رســیدگی کند که هدف از 
آنها دشوار ساختن بازگشت به برجام بود.معماران سیاست دولت ترامپ 
 در قبال ایران موســوم به »دیوار تحریم« نهادهای مرتبط با تســهیل 
تحریم های مربوط به توافق هســته ای در دولت اوباما را با برچســب 
های تروریســتی هدف گرفتند چون معتقد بودند کــه دو لایه کردن 
دشــواری ها مــی تواند بــه ایجاد یک »دیــوار تحریــم بازدارندگی 

 سیاســی و تجارت« منجر شــود و توانایی دولت آتی در تسهیل یا لغو 
تحریــم ها را تضعیــف کند. اما در بررســی دقیق تر مــی توان دید 
کــه آنها بیشــتر از یک »دیــوار« یک عمــارت شیشــه ای مبتنی 
بر محاســبات سیاســی ســاخته اند.برجــام بر پیش بینی تســهیل 
 مجــازات هــای اعمال شــده از ســوی ایــالات متحــده و جامعه 
 بین المللی علیه ایــران در مقابل محدودیت های قابل تایید در برنامه 
 هســته ای این کشــور بنا شده اســت. واشــنگتن در این توافق بین 
تحریم های »هسته ای« و »غیر هسته ای« تمایز قائل شده است. تحریم 
بخش های مالی و نفتی ایران موضوع اصلی تحریم های هســته ای 
 بودند و اساس برجام را تشکیل می دادند. آمریکا طبق برجام موظف بوده 
 تحریم ها علیه بانک مرکزی ایران و سایر موسسات مالی مطرح از جمله برخی از 
بــزرگ ترین بانک های خصوصی این کشــور را لغو کند و همچنین، 
تحریم های ثانویه علیه فروش نفت ایران از جمله تلاش برای کاهش 
فروش نفت خام، محدودیت در مقدار فروش نفت خام و کشــورهایی 
که می تواننــد نفت خام ایران را خریداری کننــد را برچیند.در ماه مه 
۲۰۱۸ که ترامپ به مشــارکت ایالات متحده در توافق هسته ای پایان 
 داد، نه تنها همه تحریم های هســته ای را دوباره اعمال کرد، بلکه این 

تحریم ها را با نامگذاری »غیر هسته ای« تحت قوانین مرتبط با ترورسیم 
تقویت نمود. هدف از این تلاش واضح بود: ترامپ نمی خواست ایران را 
 به ارائه امتیازات بیشتر وا دارد، بلکه می خواست آب های تحریم  های 
هســته ای را گل آلود و بازگشــت ایالات متحده به پیروی از برجام را 
دشــوارتر کند. مقامات دولت ترامپ و متحدان آنها حتی این استراتژی 
 را پنهان نکردند و با غرور گفتند که می خواهند با »ســیل تحریم ها« 
هــر گونه تلاش احتمالی رئیس جمهوری بعــدی برای ورود مجدد به 
توافق هســته ای را مختل کنند. وزارت خزانه داری ایالات متحده در 
سپتامبر ۲۰۱۹ مجددا بانک مرکزی ایران را تحت نظارت قوانین مرتبط 
با مقابله با تروریســم قرار داد و اداره کنتــرل دارایی های خارجی کل 
بخش مالی ایران و برخی از موسســات مالی این کشور را تحریم کرد. 
 دولت ترامپ همچنین با امضای دســتور اجرایی ۱۳۲۲۴ یک ســری 
لایه های اضافی تحریم در مقابله با تروریســم را در رابطه با شــرکت 
های حمل و نقل ســوخت فســیلی ایران اعمال کــرد. دولت ترامپ 
همچنین مقام معظم رهبری ایران، وزیر امور خارجه و شــمار دیگری 
از ســران غیرنظامی سطح بالا در دولت این کشور را تحرم کرد.چندان 
 طول نکشــید تا آندسته از اعضای کنگره که از »دیوار تحریم« حمایت 

می کنند، گروه سیاست خارجی بایدن را درباره رویکرد به این اقدامات 
دولت پیشــین سوال پیچ کنند. ســناتور تد کروز در جلسه تایید آنتونی 
بلینکــن، وزیر امور خارجه، بــر ارزیابی خود از اهمیــت تحریم های 
تروریسم در بخش های مالی و نفتی ایران تاکید کرد و از بلینکن پرسید 
که آیا معتقد اســت لغو این تحریم ها به نفع منافع امنیت ملی آمریکا 
خواهد بود؟! ســناتور جیم اینهوف، یکی دیگر از حامیان کارزار اعمال 
فشــار حداکثری دولت ترامپ هم مقاله ای در توضیح برنامه سیاست 
خارجی خودش و متحدانش در کنگره برای دشــوار کردن بازگشــت 
مجدد بایدن به برجام نوشت.مخالفان برجام امیدوارند بتوانند بایدن را به 
پذیرش خواســته های نامشخص خودشان برای رفع تحریم ها و ادامه 
روش ناموفق ترامپ وادارند. با این حال، رئیس جمهوری جدید اختیارات 
گسترده ای در سیاست تحریم های ایالات متحده دارد و قطعا می تواند 
انتخاب کند که آمریکا را مجددا به برجام بازگرداند. مســاله مهم حذف 
موارد اطلاق تحریم های تروریستی بر تحریم های هسته ای در روند 
بازگشــت آمریکا به انطباق جزئی یا کلی به برجام است. قدرت دلار و 
اقتصاد آمریکا در بازارهای جهانی بدان معناســت که عملا هر کشور و 

نهاد جهانی از تحریم های ثانویه بیم خواهد داشت. 

شروین غفاری

نگاه روز

سجادبهزادی

حکایت کدخدا و ایران

اردیبهشت ۱۳۹۲ بود که روحانی در جمع دانشجویان 
دانشگاه شــریف گفت»آمریکا کدخدای ده است با 
آمریکا ببندیم راحت تریم«. روحانی مصصم بود که 
بدون واسطه با کدخدا صحبت کند؛ زیرا که در این 
سالها هر کجا که کدخدا راضی نبود دیگر قدرت ها 

وکشورهای جهان نیز برای ما کاری نکردند.
 نمونه بارز آن راه اندازی کانال مالی برای پشتیبانی 
تجارت با ایران موســوم به »اینســتکس« بود که 
توســط انگلستان، فرانسه و آلمان بعنوان سه کشور 
قدرتمنــد اروپایی راه اندازی شــد؛ اما چون کدخدا 
راضی نبود پس از چند ســال تقریباً این کانال هیچ 

دستاوردی برای ایران نداشت.
 رئیس جمهور در همان اردیبهشــت ۱۳۹۲ مذاکره 
مســتقیم با کدخدا را به این دلیل مهم تر می دانست 
که از نــگاه وی »بســیاری از اروپایی ها آقا اجازه 
می خواهند امــا آمریکایی ها به قول معروف کدخدا 
هستند پس اگر با کدخدا ببندیم راحت تر هستیم تا 

اینکه به سراغ یک مقام پایین تر برویم.«
 وقتی به قول رئیس جمهور »با کدخدا نمی بندی« 
ظلم بر شــما مضاعف می شود و دیگران هم کاری 
برایــت نمی کننــد. مصداق بارز دیگــر آن فروش 
بنزین ایران توسط آمریکاست. آمریکا ده ها میلیون 
دلار بنزیــن ایران را فروخت و ســخنگوی وزارت 
دادگستری ایالات متحده اعلام کرد »فروش بیش 
از یک میلیون بشکه ســوخت مصادره ای ایران به 
پایان رســیده و عواید آن به بنیاد قربانیان تروریسم 
در آمریکا خواهد رسید و یک نفتکش دیگر که هفته 
گذشته توقیف شده و حامل نفت ایران است نیز در 

راه رسیدن به بنادر آمریکاست.«
 مــا بــه خاطــر توافــق »برجام« دیگــر تحت 
تحریم های ســازمان ملل قرار نداریــم اما چون 
کدخدا ازاین توافق راضی نیست کاری به سازمان 
ملل و دهها کشــور عضو نــدارد و به تنهایی ما را 
تحریم می کند. تحریم پشــت تحریــم. بنزین ما 
که برای کشــور ما حکم یک کالای استراتژیک و 
مرتبط با امنیت ملی دارد به سادگی توسط کدخدا 
مصادره می شــود و کشــورهای جهان این دزدی 
دریایی را تماشا می کنند. اگردر جهان قدرت کافی 
نداشته باشی کدخدا به شما زور می گوید وشما نیز 
باید هزینه های زیادی برای این زورگویی پرداخت 
کنید. بر اساس انتشار برخی آمارهای غیر رسمی، 
ایران بعد از گروگان گیری کارکنان سفارت امریکا 
تا قبل از توافق نامــه برجام، حداقل یک تریلیون 
دلار زیان و ضرر مالی کرده اســت. اکنون نیز کار 
به جایی رســیده است که حتی حق رأی ایران در 
ســازمان ملل را نیز تعلیق می کنند. چند روز پیش 
بــود که به دنبال بدهــی ۱۶ میلیون دلاری ایران 
در پرداخــت حق عضویت در ســازمان ملل، دبیر 
کل ســازمان ملل در نامه ای اعــلام کرد »ایران 
به همراه ۹ کشــور دیگرکه غالباً کشورهای فقیر 
آفریقایی هســتند حق رأی در مجمع عمومی ملل 
متحد نخواهند داشــت.« نکته تلخ قصه اینجاست 
که ایران می خواهد بدهی خود راپرداخت کند اما به 
دلیل تحریم های کدخدا نمی تواند منابع مالی خود 
را جابجا کنــد. حالا ما دوباره می خواهیم به برجام 
برگردیم وبا کدخدا مذاکــره کنیم. دوباره برجام و 
نقطه ســر خط. برای همه روشن است که آمریکا 
میــز مذاکره را ترک کرد و ابتــدا باید او گام های 
برگشت به برجام را تسهیل کند وبه تعهداتش ذیل 
برجام عمل کند؛ اما زور دســت کدخداست. قصه 
کاملًا برعکس شده است و وزیر امور خارجه آمریکا 
از ایران خواســته است »اگر نسبت به حفظ برجام 
جدی اســت، فعالیت های خــود را متوقف کند و 
بدون فوت وقت به تعهداتش ذیل برجام بازگردد.«  
حال و روز ما و کدخدا شــده است مثال آن ضرب 
المثلی که می گوید » بچرخ تا بچرخیم«. ما شاخ 
به شاخ کدخدا کردیم و کدخدا هم در موارد زیادی 
که برخی مصداق های آن در این یادداشــت آمده 
اســت به ما زور می گوید؛ باید تدبیری اندیشید تا 
از زورگویی های کدخدا کاســته شود. جامعه ایران 
در وضعیت نابســامانی گرفتار است و با مشکلات 

فراوانی دست به گریبان شده است.

شکست کارزار فشار حداکثری علیه ایران 
ســخنگوی وزارت امورخارجــه آمریکا با انتقــاد از رویکرد دونالد 
ترامپ درقبال ایران خاطرنشــان کرد: ما بــر این باوریم که کارزار 
فشــار حداکثری علیه ایران شکســت خورده اســت. ند پرایس، 
ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا در بیانیه ای که هفته گذشته 
برای نشریه نیوزویک ارســال کرده است بار دیگر به تکرار موضع 
واشــنگتن برای بازگشت به توافق هسته ای پرداخته و گفته است 
که ابتدا ایران باید گام اول را بردارد.به نوشته نیوز ویک، ند پرایس 
اظهار داشــت: اگر ایران به پایبندی دقیــق به تعهداتش در برجام 

بازگــردد آمریکا نیــز همان کار را می کند تا یــک توافق قوی تر 
و طولانی تر بســازد و همچنین به سایر نگرانی ها رسیدگی کند. 
وی در ادامه از رویکرد دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشــین آمریکا 
در قبــال ایران انتقــاد و برای برقراری دیپلماســی ابراز امیدواری 
کرد. ســخنگوی دستگاه دیپلماســی آمریکا افزود: ما معتقدیم که 
 کارزار فشــار حداکثری شکست خورده اســت چراکه ایران برنامه 
هسته ای اش را سرعت بخشیده و به فعالیت های منطقه ای اش 
ادامه داده است. رئیس جمهور و وزیر امورخارجه مصمم هستند که 
دیپلماســی را به عنوان ابزاری موثرتر برای دستیابی به اهداف مان 
بــه  کار گیرند. ند پرایس تصریح کــرد: برای تعیین جزئیات اینکه 

چطور این هدف محقق می شود، ما قصد داریم از نزدیک با کنگره 
و متحدان و شــرکایمان مشورت و رایزنی کنیم. دولت آمریکا علی 
رغم وعده انتخاباتی جو بایدن که گفته بود قصد بازگشت به برجام 
را دارد، اکنون می گوید که اگر ایران به تعهداتش در برجام بازگردد، 
واشــنگتن هم به ایــن توافق برمی گردد. این در حالی اســت که 
مقامات جمهوری اسلامی ایران پیش از این بارها تاکید کرده اند که 
آمریکا به عنوان طرفی که توافق را نقض کرده و به طور یک جانبه 
از آن خارج شده است، ابتدا می بایست به برجام بازگردد و تحریم ها 
را به طور کامل لغو کند، ســپس ایران گام های برداشته شده برای 

کاهش تعهدات برجامی اش را به عقب بازمی گرداند.
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-ایران خودرو و ســایپا زیان مالی زیــادی می دهند- این 
جمله تکراری دبیر انجمن خودروسازان است. نعمت بخش 
معتقد اســت که به دلیل قیمت گذاری دســتوری خودرو، 

خودروسازان مدام در حال زیان هستند.
نعمت بخش گفته اســت، در حال حاضر ۱۰۰ هزار خودرو 
ناقص کف کارخانه، نیاز به قطعه دارند و دلیل آن هم همین 
سرکوب مالی است که انجام داده اند و روز به روز توان مالی 
قطعه سازان ضعیف تر می شود. ریشه اصلی در ضرر و زیان 
خودرو سازان، قیمت گذاری دستوری خودرو است که اکنون 
ایران خودرو به دلیل این روش قیمت گذاری، ۹ هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان ضرر کرده است.
 به گفتــه دبیر انجمن خودرو ســازان، اگــر همین روش 
قیمــت گذاری پیش برود، با مشــکلات جــدی رو به رو 
خواهیم شــد و باید قیمت خودرو به نحوی قیمت گذاری 
شود که خودروســاز ضرر نکند، اکنون خودرویی مانند پژو 
پارس در بازار حدود ۲۴۰ میلیون تومان است که کارخانه آن 
را به قیمت ۱۲۰ میلیون تومان به فروش می رسد که نشان 

از ضرر و زیان خودرو ساز است.
نعمت بخش ادامه داد: اگر خودرو در حاشیه بازار به فروش 
رود و اجازه دهند قیمت خودرو در حاشــیه بازار مشــخص 

شود، قیمت این کالا در بازار هم کاهش خواهد یافت.
هر چند قیمت خودرو در ۲ ســال گذشته رشد چشمگیری 
هم در بازار و هم در کارخانه داشــته اســت، اما حالا این 
صحبت شــده گله تکراری خودروسازان؛ خودروسازانی که 
با وجــود پیش فروش و فروش فوق العــاده در حال زیان 

کردن هستند.
حالا که رزم حســینی وزیر صمت شــده، مدام از انحصار 
شکنی خودروســازان می گوید. وزیر صمت با بیان این که 
به دنبال شکستن انحصار در حوزه خودرو هستیم و این کار 
را انجام خواهیم داد گفت: نه تنها در حوزه واردات بلکه در 
حوزه تولید داخلی نیز باید شــرکت های بخش خصوصی را 

تقویت کنیم تا رقیب خودروسازان شوند.
اما حالا برخی از کارشناسان بر این انحصارشکنی ایراداتی 
وارد کردند. امیرحســین کاکایی کارشناس صنعت خودرو 
در گفتگــو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشــاورزی گروه 
اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: در ۳۰ سال گذشته 
به اسم ایجاد رقابت بین خودروسازان، ده ها خودروسازی در 
کشور به وجود آمد که تمام آن ها کوچک یا متوسط هستندو 

در سطح جهانی رقابت پذیر نیستند.
این کارشــناس صنعت خودرو ادامــه داد: در نتیجه در این 
مدت، با این همه خودروسازی احساس داشتن بازار رقابتی 

را نمی کنیم. برای اینکه در قرن ۲۱ برای اینکه خودروسازی 
بتوانــد با تحولات فناورانه تغییر ســلیقه مشــتری در دنیا 
همراهی کند، لازم اســت سرمایه گذاری بزرگ انجام دهد 
و این کار اقتصادی اســت مگر اینکه شرکت بتواند به بازار 

بزرگی دسترسی داشته باشد.
حالا به تازگی وزیر صمت برای کمک به خودروسازان، خبر 
از آزادسازی قیمت داده است. رزم حسینی به پیگیری جدی 
وزارت صمت به منظور آزادسازی قیمت خودرو تاکید کرد و 
گفت: با سیاست گذاری وزارت صمت و همراهی مجلس و 
کمیسیون صنایع در این زمینه قطعاً آزادسازی قیمت خودرو 

به زودی خواهد افتاد.

میزان عرضه و تقاضا، تعیین کننده قیمت خودرو ��
آزادسازی که اگر درست انجام نشود، تبعات سنگینی برای 
مردم خواهد داشــت. ابوالفضل خلخالی کارشناس صنعت 
خــودرو در گفتگو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشــاورزی 
گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: قیمت خودرو 
مانند همه کالاهای دیگر بهتر است بر اساس میزان عرضه 

و تقاضا فروش رود.
او بیان کرد: اگر قیمت بر اساس میزان عرضه و تقاضا تعیین 
شود، شاهد کاهش قیمت ها و متعادل شدن هستیم. صحبتی 
که این روزها بسیار داغ است به آزادسازی قیمت خودرو بر 
می گردد، اما این نکته گفتنی است در هنگام آزادسازی باید 

تمهیداتی صورت گیرد که به مردم فشاری وارد نشود.
این کارشناس صنعت خودرو تشریح کرد: آزادسازی قیمت 

خودرو باید به صورت پلکانی باشد و ناگهانی از حالت ابلاغی 
به سمت آزادسازی پیش نرویم به مرور زمان در بازار انحصار 

را حذف کنیم.

از قیمت گذاری دستوری خارج می شویم؟ ��
رضا شیوا رئیس شورای رقابت در گفتگو با خبرنگار صنعت، 
تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، 
در خصوص آزادســازی قیمت خودرو، گفت: اکنون در حال 
بررسی این موضوع هستیم که آیا می توان برخی از خودروها 
را از قیمت گذاری دســتوری خارج کرد یا خیر. بنابر آخرین 
تصمیمات قرار بر است برخی از خودروها که رقیب دارند را 

از قیمت گذاری دستوری خارج کنیم.
رئیس شورای رقابت ادامه داد: شاید خودروهای شرکت های 
بــزرگ که خودروهایی مشــابه خودروســازان دیگر تولید 
می کنند را از سیســتم قیمت گــذاری خارج کنیم البته این 

موضوع در دست بررسی است.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه ممکن است قرعه کشی 
حذف شــود، گفت: تا زمانی که تولید بــه اندازه مصرف و 
تقاضا نباشد، قرعه کشــی انجام می شود، اما ممکن است 
تولیــد برخی خودروها با تقاضا یا قیمت ها یکی باشــد، آن 
زمان قرعه کشــی دیگر معنا ندارد. اکنون که میزان تولید 
برخی از خودروها با تقاضا برابری ندارد قرعه کشی یکی از 

عادلانه ترین راه هاست.
او با بیان اینکه برخی خودروها از قیمت گذاری دســتوری 
خارج می شوند، گفت: هر خودرویی که در بازار رقیب داشته 

باشد از سیستم قیمت گذاری خارج می شود، اکنون کرمان 
موتــور، گروه بهمن، مدیران خــودرو و برخی دیگر خودرو 
تولید می کنند، اگر خودروهایی که این خودروســازها تولید 
می کنند با خودروهای ایران خودرو و ســایپا در یک کلاس 
قیمت باشــند، چون می توانند رقابت کنند ممکن اســت از 

دستورالعمل قیمتی خارج شوند.
شــیوا در خصوص خبری مبنی بــر نهادهای تنظیم گفت: 
برخی در رابطه بــا نهادهای تنظیم گر صحبت می کند که 
باید گفت بر اساس ماده ۵۹ مســئول نهادهای تنظیم گر 
شورای رقابت است و هیچ مقوله ای نمی تواند وارد آن شود. 
شــورای رقابت اگر تشخیص داد که یک بازاری احتیاج به 
نهاد تنظیم گر دارد، یا برای شرکتی تشخیص داده شد که 
نهاد تنظیم گر باید تشکیل شــود برنامه ریزی آن باید در 

شورای رقابت صورت گیرد.

صنعت خودرو انحصاری است ��
آلبرت بغزیان اســتاد دانشــگاه و عضو هیأت تجدید نظر 
شورای رقابت از جمله کســانی است که می گوید: صنعت 
خودرو انحصاری اســت و ممنوعیت واردات بر این انحصار 
افزوده اســت. اگر این صنعت انحصاری نبود قطعاً شورای 
رقابت در قیمت گذاری آن ورود نمی کرد چرا که قیمت ها در 

بازار به صورت رقابتی اداره می شد.
او ادامه می دهــد: صنعت خودرو زمانــی از انحصار خارج 
می شود که ما چندین خودروساز داشته باشیم و خودروسازان 

فعلی تعیین کننده تولید و بازار نباشند.
حــالا در میان ایــن اختلاف نظرهــا، قیمت هــای بازار 
افسارگســیخته تر از قبل شــده و از طرفی کاهش عرضه 
خودروســازان نیز بر این آشــفته بازار دامن زده اســت. در 
مجموع این اتفاقات باعث شده تا عده ای از آشفته بازار این 
روزهای کشــور سو اســتفاده کرده و از آب گل آلود ماهی 

بگیرند.
کارشناسان خودرو بر این باور هستند که باید قیمت گذاری 
خــودرو آزاد و از طرف دیگر واردات خودرو هم آزاد شــود، 
اینگونه اختــلاف قیمت بین بــازار و کارخانه کاهش پیدا 

خواهد کرد.
اگر قرار اســت از مســیر تقویت بخش خصوصی، انحصار 
بازار خودرو شکسته شود، ابتدا باید تحریم ها لغو و شرکای 
خارجی برگردند در غیر این صورت، بعید است خصوصی ها 
بتوانند کمکی به شکســت انحصار بکنند. البته با توجه به 
سیگنال های مثبتی که از سوی ایران و آمریکا بابت احیای 
توافق هسته ای و برجام ارسال شده، لغو تحریم ها محتمل 
به نظر می رســد، اما باید منتظر ماند و دید آیا خودروسازان 
خارجی باز هم ریســک حضور در خودروســازی کشور را 

می پذیرند؟

نسخه هایی که مسئولین برای خودروسازان می پیچند

سردرگمی در جاده مخصوص
فائزه شعبانی

جمال رزاقی

رئیس اتحادیه کارگران قرادادی و پیمانی با اشاره به پیش بینی 
هزینه ســبد معیشت خانوارهای کارگری گفت: هرگونه اعلام یا 
پیشــنهاد در خصوص افزایش درصد حقوق کارگران باید پس از 
جمع بندی نهایی سبد هزینه زندگی کارگران در کمیته دستمزد 

شورای عالی کار صورت گیرد.
فتح اله بیات در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به پیشنهاد کمیسیون 
اجتماعی مجلس برای افزایش ۳۵ درصدی حداقل مزد کارگران 
و توافق با وزارت کار برای دســتمزد ۱۴۰۰ گفت: از کسانی که 
در مجلس به فکر کارگران هســتند، دلسوزی می کنند و با دولت 
جلسه می گذارند تشکر می کنیم ولی توجه داشته باشیم که حقوق 
و دســتمزد کارگران توسط شــورای عالی کار و طبق ماده ۴۱ 
قانون کار تعیین می شــود و نماینده کارگر، کارفرما و دولت سه 
ضلع اصلی و شرکای اجتماعی هستند که باید در خصوص سبد 

معیشت به جمع بندی برسند.
وی افــزود: بدون تردید در بحث تعیین حداقل مزد باید بند یک 
و دو ماده ۴۱ که به نرخ تورم و هزینه ســبد معیشت اشاره دارد، 

مــورد توجه قرار گیرد لذا اینکه برخی افزایش ۴۰ درصدی یا ۳۵ 
درصدی را برای دستمزد ســال آینده کارگران متصور می شوند 
قابل اتکا نیست و باید دید سبد معیشت کارگران چه زمانی نهایی 

می شود.
افزایش حقوق کارگران منوط به نهایی شــدن رقم ســبد  ��

معیشت
به گفته این مقام مســئول کارگری وقتی هزینه ماهانه معیشت 
کارگران نهایی شد و اعضای کمیته مزد به جمع بندی رسیدند باز 
هم درصد افزایش حقوق توسط اعضای شورای عالی کار صورت 
می گیرد ولی چنانچه بخش خصوصی و دولتی متفاوت از نظر و 
دیدگاه نمایندگان کارگری عمل کردند از مجلس و کمیســیون 
اجتماعی استمداد می طلبیم که کمک حال ما باشند و ما از تدبیر 
و پیشنهاد آنها استقبال می کنیم.بیات با تاکید بر رعایت ماده ۴۱ 
قانون کار در مذاکرات دستمزد اظهار کرد: امروز در پیشگاه قانون 

مســئولیم و نباید فراتر از قانون یا خارج از چارچوب قانون حرفی 
بزنیم که نتوانیم جوابگوی آن باشیم لذا معتقدیم که قانون کار در 
ماده ۴۱ ملاک تعیین حداقل مزد را مشخص کرده و بر مبنای آن 

باید در خصوص مزد کارگران تصمیم گیری کرد.
رئیس اتحادیه کارگــران قراردادی و پیمانی در عین حال درباره 
آخرین رقم هزینه معیشت خانوارهای کارگری، گفت: بر اساس 
اعلام نماینــدگان کارگری پیش بینی اولیــه در خصوص رقم 
معیشت حدود ۹ میلیون تومان بود که اگر کلان شهرهایی مثل 
تهران را حســاب کنیم هزینه معیشت خانوار ۱۱ میلیون تومان 
تخمین زده می شود ولی چنانچه میانگین بگیریم، هزینه ماهانه 

سبد معیشت کارگران حدود ۱۰ میلیون تومان خواهد شد.
بیات ادامه داد: تاکید جامعه کارگری این است که کارگران قدرت 
خرید داشــته باشــند و هرگز به دنبال افزایش درصدی دستمزد 
نبوده اند. اگر افزایشی که در اقلام اساسی و مورد مصرف جامعه 

کارگری دیده می شود در سبد معیشت کارگران تثبیت شود، قدرت 
خرید آنها حفظ می شود.وی گفت: بحث ما بحث حداقل ها است 
و دنبال رفاهیات نیستیم. انتظار داریم که حداقل های زندگی یک 
خانوار ۳.۳ نفره کارگری را حســاب کنند و بر مبنای آن به کارگر 
حقوق بدهند. اگر بخواهیم سطح رفاه کارگران را در نظر بگیریم 
به ۱۱ میلیون تومان می رسد که همین رقم هم هزینه های زندگی 
یک خانوار را به طور کامل پوشش نمی دهد بنابر این از اعضای 
شورای عالی کار تقاضا داریم که با دیدی بازتر و سخاوتمندانه تر 

نسبت به موضوع دستمزد نگاه کنند.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی افزود: در حال حاضر 
بیش از ۵۲ درصد جمعیت کشور را کارگران تشکیل می دهند که 
تولیدات داخلی را مصرف می کنند و قدرت خرید کالای خارجی 

و لوکس را ندارند. 
آن ها با خرید محصولات ایرانی به رونق تولید و توســعه اقتصاد 
کمک می کنند بنابر این باید کاری کنیم که قدرت خرید کارگران 

و بازنشستگان هم افزایش یابد.

کارگران در تنگای معیشتی

وحید شقاقی شهری

اجرای برنامه ایران برای رسیدن به رشد اقتصادی با ثبات 
و جلب اعتماد مردم و افزایش سرمایه های اجتماعی راهی 
جز مبارزه با فســاد ندارد.به نظر می رســد این مسیر را تا 
کنون اشــتباه طی کرده ایم با شعار و هیاهو در صدد مبارزه 
با فســاد برامده ایم. این در حالی اســت که مبارزه با فساد 
باید ریشه ای صورت گیرد و در سایه تشدید نظارت عوامل 
فســادزا در کشور مورد شناسایی واقع شده و نسبت به رفع 
آن اقدام شود.طبیعی اســت اگر اصلاحات ساختاری برای 
کنترل فساد در دســتور کار قرار گیرد، با تشدید نظارت ها 
و کنترل های ناظران می توانیم فســادها را شناسایی کنیم 
اما چون موضوع به صورت ریشــه ای حل نشده، مکرر این 
فسادها تکرار خواهد شد. آنچه مهم است اینکه ریشه یابی 
و رفع ریشه های فساد بر مبارزه با فساد ارجح است، واقعیت 
ماجرا اینجاست که مبارزه با فساد با هیاهو و شعار و برخورد 
مســتقیم امکان پذیر نبوده و بی فایده است از این رو باید 
دانش و تخصص را در این حوزه افزایش دهیم و ریشه های 
فســاد را با اصلاحات نهادی و ســاختاری از بین ببریم و 
برای تحقق این مهم چاره ای جــز تن دادن به اصلاحات 
ساختاری نخواهیم داشت. تجربه جهانی نشان داده، نشان 
می دهد دولت بزرگ، انبوه قوانین و عدم شفافیت، سه عامل 
مهم فراگیر شــدن فســاد در جوامع هستند. به این ترتیب 
اگر نظارت های مردمی و رســانه ای نباشد و به گردش آزاد 
اطلاعات بها ندهیم نمی توانیم به این مهم یعنی رســیدن 
به جامعه ای مطلوب امیدوار باشیم. شناسایی عوامل فسادزا 
اقدامی مهم در این مســیر تلقی می شــود. یکی از عوامل 
تمرکزگرایی اســت به طوری که هرچه تمرکزگرایی بیشتر 
باشد، میزان فساد بالاتر می رود. استفاده از تجربیات جهانی 
نیز در این مســیر از اهمیت بالایی برخوردار است. در دنیا 
بر روی علل فساد مطالعات زیادی انجام شده و ما نیز باید 
موضوع مبارزه با فساد را به شکل تخصصی، برخورد کنیم. 
آنچه مســلم اســت اینکه ما تا کنون به شکل مستقیم با 
فساد مبارزه کرده ایم، این بدان معناست که مفسد شناسایی 
و دســتگیر شده و پس از رســیدگی به پرونده به زندان یا 
اعدام محکوم شده است اما ریشه ها همچنان اصلاح نشده 
است. به اعتقاد بنده تحقق دولت الکترونیک و اجرای طرح 
جامع مالیاتی و شــفاف شــدن گردش مالی افراد می تواند 
عامل بازدارنده مهمی در این مســیر باشــد. مخلص کلام 
 اینکه در مسیر مبارزه با فساد همکاری هر سه قوه در کنار 
از بین بردن عوامل فســادزا می توانــد زمینه را برای بهبود 
شــرایط و مطلوبیت فضا فراهم آورد. اتفاقی که می توان از 
آن به عنوان راهکاری برای افزایش سرمایه های اجتماعی 

یادکرد.

کلاف سردرگم درج قیمت 
بر روی تخم مرغ!

طرح درج قیمت بر روی هر عدد تخم مرغ و بســته بندی 
آن که حدود یک هفته گذشته بنابر اعلام معاون وزیر جهاد 
کشاورزی به منظور ساماندهی بازار تخم مرغ و جلوگیری 
از گرانفروشی آن آغاز شــده بود و مرغداری ها موظف به 
رعایت آن بودند هنوز به تشکل های مرغداری اعلام نشده 
و حتی گفته می شود که دستور عدم درج آن نیز داده شده 
اســت.هفته گذشته معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد 
کشاورزی در نشست خبری که با حضور خبرنگاران برگزار 
شد در پاسخ به این سؤال ایسنا که وزارت جهاد کشاورزی 
چه اقداماتی در راســتای کاهش قیمت تخم مرغ در بازار 
انجام داده اســت، از آغاز طــرح قیمت گذاری بر روی هر 
دانــه تخم مرغ و بســته بندی های آن خبــر داد و اعلام 
کرد کــه این اقدام به منظور کنترل بازار، ســاماندهی آن 
و جلوگیری از گرانفروشــی اســت و این طرح با همکاری 
مرغداران ودســتگاه های نظارتی به ثمر خواهد رسید. این 
مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی همچنین اعلام کرده 
بود که اگر مرغداری هایی امکان پرینت قیمت بر روی تخم 
مرغ را ندارد باید هنگام تحویل تخم مرغ فاکتور ارائه دهد. 
در حالی که به نظر می رســید این طرح آغاز شده و از این 
پــس درج قیمت بر روی تخم مرغ ها الزامی خواهد شــد، 
مرغداران نیز ملزم به رعایت آن هستند و در نتیجه دست 
ســودجویان در تغییر قیمت ها کوتاه می شود اما بنابر گفته 
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران 
تا کنون به هیچ تشکل مرغداری اعلام نشده که قیمت و 
تاریخ تولید را درج کنند و برعکس دســتور عدم درج داده 
شده اســت. این یعنی هنوز مشخص نیست بالاخره قرار 
اســت قیمت تخم مرغ بر روی آن درج شــود یا خیر؟ و 
اگر این طرح آغاز شــده است پس چرا گفته شده قیمت ها 
درج نشــود؟ ناصر نبی پور _ رئیس هیات مدیره اتحادیه 
مرغ تخم گذار اســتان تهران در این راستا به ایسنا گفت: 
مرغداران تخم مرغ هایشان را به شرکت پشتیبانی امور دام 
)شــرکت وابسته به جهادکشاورزی( تحویل می دهند و هر 
روز موضوع جدیدی مطرح می شود. یک روز گفته می شود 
که قیمت و تاریخ بر روی تخم مرغ پرینت شــود و روزی 

دیگر اعلام می کنند که پرینت نشود. 

تحلیل روز

تحلیل بازار

برجام نقطه عطف صعود و نزول بازارها

تاریخ اقتصاد جهان تاکنون به اندازه ای که بیماری کرونا وضعیت را 
بحرانی ساخته، متحمل شوک اقتصادی نشده بود.

 اعمال سیاســت های پولی و تزریق نقدینگی از طریق بسته های 
مالی با هدف کاســتن از آثار کرونا، جهش قیمتی در قالب تورم را 

به جهان وارد کرد.
شــرایط برای ایران که به دلیل تحریم ها به شــدت آسیب پذیر 
بوده سخت تر شــد و در حال حاضر در آستانه قرن جدید موضوع 
واکسیناسیون عمومی به پرسشــی بی جواب تبدیل گشته است. 
نتایــج این عوامل، عدم ثبات پذیری در بازارهای مالی داخلی بوده 
که نزدیک به دو ســال است که آشفتگی و سردرگمی را رقم زده 
اســت. در هفته ای که گذشت تحولات سیاســی به ویژه موضع 
ایالات متحــده در مورد برجام و رفع تحریم ها، مجدد این تفکر را 
در میان بازیگران تداعی ســاخت که بازگشت آمریکا به برجام به 
سادگی میسر نخواهد بود و شــکل گیری انتظارات تورمی باعث 

شد تا دلار هفته گذشته را با افزایش ۲۶۰ تومانی آغاز کند. قیمت 
دلار پس از هفته ها رفت و برگشــت های قیمتــی، مرز ۲۴ هزار 
تومان را شکست و در پایان هفته با افزایش هزار و ۸۰۰ تومانی به 
۲۵۱۰۰ تومان رســید. می توان اینگونه استنباط کرد که در شرایط 
فعلی قیمت دلار و ســکه به خبرهای مربوط به برجام گره خورده 
است. در واقع هر زمان صحبت از بازگشت به برجام می شود، شیب 
قیمتها نزولی می شود و بالعکس. در هفته گذشته پرداخت بخشی 
از بدهی ایران به ســازمان ملل از محل منابع بلوکه شــده در کره 
جنوبی و ادامه رایزنی ها بین ایران و کشورهای عراق و عمان برای 
دریافت پول های بلوکه شــده و همچنین اعلام آمادگی کوواکس 
برای عرضه واکسن آسترازنکا به ایران منجر به افزایش خوشبینی 
فعالان اقتصادی نسبت به کاهش فشار حداکثری علیه کشور شد. 
اما تنش های لفظی میان ایران و آمریکا بر سر پایبندی به تعهدات 
برجامی و لغو تحریم ها، اجازه کاهش قیمتها را به بازار نداد و دلار 

در هفته گذشته رشد ۴.۶ درصدی را به ثبت رساند.
بازار سکه نیز همواره تحت تأثیر قیمت دلار بوده و از روند آن تبعیت 
می کند. به نظر می رســد آن اندازه که برجام و خبرهای برجامی بر 
قیمــت این دو بازار تأثیر داشــته خبرهایی همچون عدم تصویب 
کلیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی و یا 

ســخنان رییس بانک مرکزی درباره تلاش برای آزادسازی منابع 
بلوکه شده نتوانسته اســت بازار را به سمت کاهش سوق دهد. در 
هفته گذشته سکه با رشد ۱۱ درصدی مجدد وارد کانال ۱۱ میلیونی 
شــد و در آخرین روز هفته هر سکه تمام بهار آزادی به ۱۱ میلیون 
و ۹۱۰ هزار تومان رسید. با توجه به انتظارات برجامی شکل گرفته 
میان معامله گران بازار به نظر می رسد در هفته های پیش رو وجود 
نااطمینانــی در بازار صف های خرید را طولانی و قیمتها را افزایش 
دهد.شــاخص کل بورس که در هفته هــای اخیر بازدهی منفی را 
تجربه کرده بود از روز شنبه روند صعودی به خود گرفت به طوری 
که شاخص کل با افزایش ۱.۸ درصدی قله یک میلیون و ۲۱۴ هزار 
واحدی را بار دیگر فتح کرد. خوش بینی ها نسبت به تصمیم شورای 
عالی بورس در خصوص اعمال دامنه نوســان منفی ۲ و مثبت ۶ 
درصدی بر معاملات سهام به جای دامنه نوسان معمول که بازه ۱۰ 
درصدی مثبت و منفی ۵ درصد، باعث سبزپوشی شاخص در هفته 
گذشته شد. هر چند که عده ای معتقدند این تصمیم نوعی سرکوب 
قیمتها و بر هم زدن عرضه و تقاضاست و به هر نحو نتایج مطلوبی 
نداشته و نخواهد داشت اما بازار هفته گذشته را در صعود گذراند. اما 
به این نکته بایستی توجه داشت که این چنین تصمیماتی، افزایش 

بی اعتمادی سهامداران را به دنبال خواهد داشت.

در هفته گذشــته نفت خام آمریکا تا بالای مرز ۵۸ دلاری صعود 
کرد. نفت برنــت نیز وارد کانال ۶۱ دلاری شــد. علاوه بر اثبات 
پایبندی اعضای اوپک پلاس به کاهش عرضه و رشد شاخص های 
بورس آمریکا، خوش بینی سرمایه گذاران به تصویب سریعتر بسته 
حمایتــی اقتصادی مرتبط با همه گیری ویــروس کرونا در آمریکا 

عامل رشد قیمت نفت در این هفته بوده است.
طلای جهانی هفته گذشته را با صعود آغاز کرد گزارش اشتغال نه 
چندان مطلوب ماهانه در آمریکا نیز در افزایش بهای طلا مؤثر بوده 
اســت. اما در اواخر هفته با توجــه به کاهش نرخ ابتلای روزانه به 
کرونا و بهبود آمارهای کلان اقتصادی، قیمت جهانی طلا کاهش 

و به ۱۸۲۴ دلار رسید.
افزایش احتمال تصویب بســته های مالی بیشتر و در ابعاد بزرگ تر 
برای کمــک به اقتصاد آمریکا جهش تقاضــای بیت کوین را به 

دنبال داشت.
آمارها از ادامه رشــد چشــمگیر میزان تقاضای بیت کوین توسط 
ســرمایه گذاران و شــرکت های بزرگ حکایت دارد. بر این اساس 
با اعلام ســرمایه گذاری ۱.۵ میلیارد دلاری شرکت تسلا در بیت 
کوین، این رمز ارز به بالای ســقف تاریخی اخیر خود در کانال ۴۸ 

هزار دلار رسید.

مسیر اشتباه مبارزه با فساد

یک میلیارد از سرمایه واردکنندگان 
نهاده های دامی در عمان بلوکه شد!

 یک مقام مســئول گفت: بیش از شش ماه است که یک میلیارد دلار 
از سرمایه های واردکنندگان نهاده های دامی در بانک های عمانی بلوکه 
شــده؛ اما بانک مرکزی مسئولیت حل مساله را نمی پذیرد. سید جلال 
طیبا طی گفت: در حدود ۶ ماه پیــش بانک مرکزی به واردکنندگانی 
که ماه ها کالایشــان در بنادر به دلیل عدم تخصیص ارز معطل مانده 
و در حال فاســد شدن بود، پیشــنهاد تخصیص ارز ریال عمان را داد.

وی افزود: بانک مرکزی با علم به اینکه ریال عمان قابلیت جابجایی و 

انتقال ندارد اما نســبت به فروش این ارز به واردکنندگان اقدام کرد در 
حالی که ریال عمان جزو ارزهای نامرغوب است و امکان انتقال ندارد. 
واردکنندگان نهاده های دامی به رغم مشــکلات پیش رو ریال عمان را 
پذیرفتیم اما صاحبان خارجی کالا حاضر به پذیرش ریال عمان نیستند 
و این مساله موجب بلوکه شدن سرمایه های واردکنندگان در بانک های 
عمان شده است. در این شش ماه سرمایه های واردکنندگان که حدود 
یک میلیارد دلار است در بانک مرکزی و سایر بانک های عمانی بلوکه 
شده و بانک مرکزی ایران مسئولیت حل این مساله را نمی پذیرد.وی با 
اشاره به تبعات عدم تأمین ارز به موقع ارز برای واردکنندگان خاطرنشان 
کرد: بر اســاس آمار ارائه شده از سوی بانک مرکزی تا کنون ۸ میلیارد 

دلار ارز برای واردات کالای اساســی و دارو تأمین شده است اما مساله 
اساســی این است که تأمین ارز باید در عمل محقق شود. عضو هیأت 
مدیــره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیــور ایران با تاکید بر 
ضرورت آزادسازی سرمایه واردکنندگان از بانک های عمان گفت: عدم 
آزادســازی ارزهای خریداری شده توسط واردکنندگان به معنی خروج 
این ســرمایه از چرخه واردات و در ایجاد محدودیت در واردات کالای 
اساسی است.وی گفت: عدم تأمین به موقع ارز و عدم آزادسازی سرمایه 
واردکنندگان از بانک های عمانی می تواند یکی از عوامل مؤثر در ایجاد 
گرانی و کمبود کالا محسوب شود که در بروز این معضل بانک مرکزی 

نیز سهیم است.
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فرانسه در نهایت اقدامی که به باور بسیاری باید مدت ها پیش 
انجام می داد را در دســتور کار قرار داده تا از کودکان در برابر 
سوء استفاده جنسی و تجاوز حمایت کند. روز سه شنبه گذشته، 
این کشــور اعلام کرد که در نهایت سن رضایت برای داشتن 
رابطه جنسی را تعیین کند و ظاهراً بر سر سن ۱۵ سالگی توافق 
حاصل شده، در حالی که تاکنون سن خاصی به عنوان حداقل 
سن برای ادعای رضایت جنسی در فرانسه تعیین نشده بود. در 
حالی که فرانســه در روزهای شروع جنبش Me Too تلاش 
خود را برای تصویب قانون مشابهی آغاز کرده بود، این تلاش 

ها به دلیل پیچیدگی های قانونی به نتیجه نرسید.
با این وجود، بعد از اینکه یک کارشــناس سیاســی برجسته 
فرانســوی در ماه گذشته به داشــتن رابطه جنسی با اعضای 
خانواده )زنا با محارم( متهم شــد، ده ها هزار نفر از شهروندان 
این کشور از تجربه های مشابه خود گفتند که در شبکه های 
اجتماعی بســیار مــورد توجه قرار گرفته و ســرعت و قدرت 
جدیدی به جنبش تلاش برای مبارزه با سوء استفاده جنسی از 
کودکان و افراد زیر سن قانونی بخشید. قوانین مربوط به سن 
رضایت جنسی در فرانسه بسیار پیچیده هستند. بر اساس قانون 
این کشــور، تجاوز به عنوان دخول جنســی »تحت خشونت، 
اکراه، تهدید و یا غافلگیر کردن« تعریف می شود بدون اینکه 
ســن قربانی در نظر گرفته شــود. در حالی که قانون موجود 
داشتن روابط جنسی با افراد زیر ۱۵ سال را جرم تلقی می کند، 
این موارد معمولًا به عنوان جرم هایی در نظر گرفته می شوند 

که محکومیت های سبکی را در پی دارد.
به منظور جدی تر کردن اتهامات تجــاوز، مقامات باید ثابت 
کنند که رابطه جنســی با خشونت، اجبار یا غافلگیری صورت 
گرفته، حتی اگر قربانی زیر ۱۵ ســال نیز سن داشته باشد. در 
واقع متجاوزان همواره این بهانه را می توانســتند بیاورند که 
قربانی خود به داشتن رابطه جنسی رضایت داشته است. بدین 
ترتیب، به دلیل اینکه در فرانسه یک سن خاص برای داشتن 
رضایت از رابطه جنسی تعیین نشده بود و همچنین محدودیت 

هایی که در زمینه خشــون جنسی علیه کودکان وجود داشت، 
دولت فرانسه در محکوم کردن افرادی که متهم به سوء استفاده 

جنسی از کودکان بودند با مشکل روبرو بود.
موریل سالمونا که روانشناس است درباره سوء استفاده جنسی 
از کودکان در فرانسه می گوید: »آمار خشونت علیه کودکان در 
اکثر کشورهای اروپایی بسیار بد است اما در فرانسه یک جریان 
وجود دارد که با خشونت جنسی علیه کودکان مدارا می کند«. 
در ســال ۲۰۱۸ و در بحبوحه جنبش Me Too ، دولت فرانسه 
سعی کردن قوانین مربوط به تجاوز به کودکان را اصلاح کرده 
و سن ۱۵ سالگی را به عنوان سن رضایت رابطه جنسی تعیین 
کرد. معنای این قانون این بود که در مورد رابطه جنسی با افراد 
زیر ۱۵ ســال، متهم به هیچ عنوان نمی تواند ادعای رضایت 
داشتن قربانی را داشته باشد. اما این قانون با فشار گروه هایی 
که به عدد ۱۵ ســال مخالفت داشتند- زیرا ذکر این عدد را به 
مثابه »محکوم فرض کردن متهم« می دانســتند- این قاون 

اصلاح شده و عدد ۱۵ سال حذف گردید.
ماه گذشته اما دختر خوانده اولیویه دوهامل، کارشناس معروف 
سیاسی فرانسه، پدر خوانده اش را به سوء استفاده جنسی از او 
و برادرش در حدود ۳۰ ســال پیش متهم کرد. اگر چه دوهامل 
این اتهامات را »حملات شــخصی« عنوان کرد اما کارزاری با 
هشتگ MeTooInceste توسط ده ها هزار نفر براه افتاد که 
در آن افراد از سوء استفاده جنسی از خود در کودکی و  به طور 
خاص توســط اعضای خانواده پرده برداشته بودند. در یکی از 
توییت ها، یکی از قربانیان چنین نوشته بود: »۹ ساله بودم… 
پــدرم بود. او مرا تا زمانی که ۱۷ ســاله بودم مورد تجاوز قرار 
می داد«. دیگری نوشــته بود: »برای من بین ۱۱ تا ۱۴ سال 
بود. برادرم بود. اکنون ۵۷ سال دارم و هنوز هم قربانی گذشته 
هســتم«.در هفته های اخیر این ماجرا بیشتر جلب توجه کرد 
و دادگاه عالی فرانســه رسیدگی به یک پرونده بسیار بزرگ و 
جنجالــی را آغاز کرد، پرونده ای که در آن زنی مدعی اســت 

در طول دو ســال به طور مرتب توســط یک گروه ۲۰ نفره 
از آتشنشــانان مورد تجاوز قرار گرفته است، زنی که اکنون ۲۵ 
ســال دارد. سه نفر از این مردان آتشنشان اعتراف کرده اند که 
هنگامی که این زن زیر ســن قانونی بوده با او رابطه جنســی 
داشته اند، دو نفر نیز داشتن رابطه جنسی گروهی با این زن در 
هنگام انجام وظیفه را تایید کرده اند اما همگی اصرار دارند این 
رابطه با رضایت قربانی بوده است. هیچ یک از این آتشنشانان 
به تجاوز متهم نشــده اند که مجازاتی تا ۲۰ سال زندان را در 
پی خواهد داشــت. در حال حاضر تنها سه مردی که به داشتن 
رابطه جنسی با این زن زیر سن قانونی اعتراف کرده اند با اتهام 
خشونت جنسی روبرو هستند که می تواند تا ۷ سال زندان برای 

آن ها را در پی داشته باشد.
بدین ترتیب اریک دوپوند-مورتی وزیر دادگســتری فرانســه 
اعلام کرد که دولت قصد دارد ســن ۱۵ ســالگی را به عنوان 
سن رضایت از رابطه جنسی تعیین کند: »عمل دخول جنسی 
توسط یک فرد بالغ روی یک کودک زیر ۱۵ سال تجاوز تلقی 
خواهد شد«. این در حالی است که  استثناهایی برای نوجوانان 
دارای سن مشــابه که با رضایت یکدیگر رابطه جنسی برقرار 
می کنند در نظر گرفته شــده اما افراد بالغ دیگر نمی توانند با 
ادعای رضایت قربانی با رابطه جنسی، از اتهام تجاوز فرار کنند. 
در مورد رابطه جنسی با محارم یا زنا با محارم نیز دولت فرانسه 
قوانین را ســخت تر کرده و قانون مرور زمان را به ۳۰ ســال 
افزایش داده است، بدین ترتیب که تا ۳۰ سال پس از ارتکاب 

این جرم در مورد کودکان، قربانی می تواند شکایت کند.
همچنین دولت جلســاتی را در مدارس این کشور در رده های 
مختلف برگزار خواهد کرد تا به کودکان شانسی برای صحبت 
کردن در مورد ســوء استفاده های جنســی در خانه بدهد. در 
صورتی کــه قانون جدید به تصویب برســد، هر فردی که با 
کودکان زیر ۱۵ سال رابطه جنسی داشته باشد، چه با رضایت 
و چه بدون رضایت، چه قربانی از اعضای خانواده باشــد و چه 
غیر، به جرم تجاوز به ۱۰ سال زندان و ۱۵۰.۰۰۰ یورو جریمه 
محکوم خواهد شد. همچنین دوره قانون مرور زمان از ۳۰ سال 
به ۴۰ ســال افزایش خواهد یافت که بعد از رسیدن قربانی به 

سن ۱۸ سالگی محاسبه خواهد شد.

وضع قانون جنجالی جدید در مورد رابطه جنسی در فرانسه

قربانیان تجاوز

کهگیلویه و بویراحمد معاون علمی رئیس جمهور گفت: هزینه های 
صورت گرفته در پردیس دانشــگاه آزاد واحد یاســوج بدون استفاده 

مانده، خیانت است.
» سورنا ستاری«  دیروز در بازدید از شرکت های دانش بنیان و هسته 
های فناور دانشــگاه آزاد یاسوج خطاب به رئیس دانشگاه آزاد یاسوج 
افزود: این همه هزینه که در پردیس دانشگاه آزاد یاسوج انجام شده 
و هم اکنون بدون استفاده مانده، خیانت است چرا که شاهد فرسوده 

شدن و ترک خوردن دیوارهای ساختمان های این پردیس هستیم.
وی اظهارکرد: چرا ســرای نــوآوری و مرکز رشــد در این پردیس 

راه اندازی نکردید تا حداقل استفاده از این پردیس شود.
همچنین »کرم جانی پور«، رئیس دانشــگاه آزاد استان کهگیلویه و 
بویراحمد نیز در جمع خبرنــگاران در خصوص صحبت های معاون 
علمی رئیس جمهور اظهارکرد: با حضور معاون علمی رییس جمهور 
طرح توجیهی دانشــگاه آزاد یاســوج در خصوص ایجاد شــهرک 

زیست فناوری فعالیت های کشاورزی ارائه شد.
وی تاکید کرد: پردیس دانشــگاه آزاد یاسوج در روستای »سرآبتاوه« 
۳۸ هکتار با اعیانی ۵۶ هزار متر ســاخته شده که ۲۳ هزار متر از این 
میزان قابلیت استفاده دارد و مابقی از ۵۰ تا ۹۰ درصد کار شده و نیاز 

به تکمیل دارد.
رئیس دانشگاه آزاد استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: دکتر 
ســتاری در بازدیدی که از این پردیس داشتن پیشنهاد داد که یکی 
از ســاختمان های این پردیس به فعالیت های فناورانه و دانش بنیان 

دانشگاه آزاد اختصاص داده شود.
جانی پور تصریح کرد: ایشون گفتند حیف است این پردیس از این با 

پتانسیل های ویژه بدون استفاده مانده است.
وی ادامه داد: دکتر تهرانچی رئیس سازمان مرکزی دانشگاه آزاد به 
طور ویژه پیگیر مشکل پردیس دانشگاه آزاد یاسوج است و این مسئله 

را در دستور کار خود قرار داد، مساعدت های ویژه در این زمینه داشت 
و سه میلیارد تومان به دانشگاه آزاد یاسوج کمک کرد تا توانستیم سند 

تک برگی این پردیس را دریافت کنیم.
رئیس دانشگاه آزاد اســتان کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: آقای 
تهرانچی پیگیر هستند تا این پردیس بدون استفاده نماند و به مرکز 

دانش بنیان و مرکز زیست فناورانه تبدیل شود.
جانی پور تاکید کرد: تصمیم در خصوص پردیس دانشگاه آزاد یاسوج 
با سازمان مرکزی دانشگاه آزاد است و سیاست سازمان فروش اموال 

دانشگاه نیست.
وی اظهارکرد: با توجه به پتانسیل این پردیس و جایگاه فعالیت های 
دانش بنیان طرح بلوک محور را در یاســوج مبنای کار خود قرار داده 

ایم تا بتوانیم در این خصوص اقدامات لازم را انجام دهیم.
رئیس دانشگاه آزاد استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: به نرخ امروز در 

پردیس دانشــگاه آزاد واحد یاسوج که بدون استفاده مانده است ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است و برای تکمیل این مجموعه 

نیاز به اعتبار ویژه داریم.
جانی پور افزود: ســال ۹۱ دانشگاه آزاد یاسوج در این پردیس مفتخر 
کردیم که با توجه به بعُد مسافت با شهر یاسوج و کاهش دانشجویان 
به ســاختمان قبلی در روســتای »بلهزار« برگشــت داده شد و این 

پردیس بدون استفاده ماند.
وی اظهارکرد: با توجه به بالا رفتن هزینه ها و کمبود سرمایه دانشگاه 
آزاد طرح های ما با رکود مواجه شده اما با پیگیری های دکتر تهران 
چی و قول مســاعد دکتر ســتاری جهت کمک امیدواریم به نتیجه 

برسد.
به گزارش ایسنا، رئیس دانشگاه آزاد استان کهگیلویه و بویراحمد بیان 
کرد: قاعدتاً احداث و ساخت پردیس دانشگاه آزاد یاسوج در روستای 
»سرآبتاوه« بر اساس کار کارشناسی شده نبوده و این همه هزینه به 

مراتب از خرید زمین در سطح شهر یاسوج بالاتر شد.

خیانت ۶00 میلیاردی در استان کهگیلویه و بویراحمد

گزارش

مدیران شهری مدت هاســت به دنبال پیدا کردن مکان جدید 
برای دفن اموات تهرانی ها هســتند و از دادن هر گونه جزئیات 
در این زمینه هم خودداری می کنند اما عضو شــورای شــهر 
تهران می گوید: در شمال آرادکوه منطقه متروکه ای وجود دارد 
که در صورت توافق تبدیل به گورســتان تهرانی ها می شود و 
مشــکل دفن اموات را تا ۵۰ سال آینده برطرف می کند. یکی 
از مشــکلات پایتخت در طول سالهای گذشــته عدم توسعه 
مناسب گورستان تهران بوده است. در اواخر دهه ۸۰ شهرداری 
تهران گورستان بهشــت زهرا را توسعه داد و براساس توافقات 
صورت گرفته، حدود ۸۰ هکتار زمین به بهشت زهرا تعلق گرفت 
و به صورت موقتی مشکل گورستان تهران برطرف شد. در حال 
حاضر هم مدیران شــهری می گویند که دو تا ســه سال آینده 
مشکلی در زمینه گورستان نداریم، اما مدیران در جست وجوی 

گورستانی برای پایتخت نشینان هستند.
بحث توســعه بهشــت زهرا معنایی ندارد، به دنبال  ��

مکان های جدید در شرق و غرب هستیم
پیروز حناچی شــهردار تهران در خصوص توســعه بهشت زهرا 
گفت: بحث توسعه بهشت زهرا معنایی ندارد، به دنبال مکان های 
جدید در شرق و غرب هستیم تا از تمرکززدایی جلوگیری کنیم 
چــرا که می بینیم در پایان ســال وقتی مردم به بهشــت زهرا 
می رونــد، به دلیل تمرکــز حتی شــریان های اصلی نیز قفل 
می شــوند. بهشت زهرا پنجاه ساله شد، این در حالی است پیش 

بینی شده بود نهایتاً تا ۲۵ سال این مکان گنجایش دفن دارد.
گنجایش 25 ساله بهشت زهرا ��

احمد مســجدجامعی عضو شــورای شــهر تهران دراین باره 
می گوید: بهشت زهرای کنونی برای بیست و پنج سال پیش بینی 
شــده است و در حال حاضر ۲۵ سال از ظرفیت پیش بینی شده 
آن گذشته است. وی در ادامه گفت که فضای سبز بهشت زهرا 
را ســازمان پارک ها انجام داده و در حال حاضر بهشــت زهرا 
یک ســرمایه ملی اســت و نه یک گورستان شهری - محلی. 
مســجدجامعی در ادامه اضافه کرد: در بهشــت زهرا، حرم امام 
خمینی، شهدای انقلاب و دفاع مقدس، شهدای دولت، شهدای 

مدافع حرم و... خاکسپاری شده است. 
تعیین تکلیف گورستان جدید پایتخت در سال ۱۴۰۰

ناهید خداکرمی رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران در این 
باره گفت: برای گورستان جدید پایتخت رایزنی های زیادی شده 
است. مکان های جدید هم پیش بینی شده است که امیدواریم در 
ســال ۱۴۰۰ نهایی شود. وی ادامه داد: منابع لازم برای احداث 
گورستان پایتخت وجود دارد. قرار است که گورستان در یکی از 
نقاط شــهر در غرب یا شرق مشخص نیست و بستگی به سایر 

نهادهای دخیل در این امر دارد.
15 هزار قبر اضطراری برای مواقع بحران داریم که از  ��

آنها استفاده نکرده ایم
وی در خصوص شــرایط فعلی بهشــت زهرا گفت: وضعیت ما 
خوب اســت و ما همچنین ۱۵ هزار قبر اضطراری برای مواقع 
بحران داریم که از آنها اســتفاده نکرده ایم. خداکرمی همچنین 
در ادامه در خصوص گســترش ویروس کرونــا، گفت: ما باید 
همچنان موارد بهداشتی را رعایت کنیم، چرا که کرونا با ماست. 
چیزی که باعث نگرانی شــده است، امکان جهش این ویروس 
است. مردم باید پروتکل ها را ادامه دهند تا به یک نقطه مطلوب 
برســیم. هر لحظه ممکن است دوباره این ویروس به اوج خود 
برســد و در این زمینه همکاری یکپارچه شهروندان را خواستار 

هستیم.
دوباره مردگان تهرانی به جنوب شهر می روند؟ ��

در خصوص محل جدید گورســتان پایتخت مــوارد متعددی 
مطرح شده اســت. برخی اعضا می گویند که در دامنه آرادکوه 
قرار است گورستانی احداث شود و دوباره مردگان تهرانی ها به 
سمت جنوب شــهر برود. حسن خلیل آبادی عضو شورای شهر 
تهران در این باره به خبرنگار فارس گفت: دو تا سه نقطه مورد 
مطالعه قرار گرفته است، اما در سمت شمال آرادکوه یک مکان 

متروکه ای وجود دارد که در حال بررسی هستند.
حل مشکلات دفن اموات تا 50 سال ��

وی تأکید کرد که این مکان جدید بسیار بزرگ است و مشکل 
دفن پایتخت نشــینان را تا ۵۰ -۶۰ سال آینده برطرف می کند. 
وی با بیان اینکه بهتر است گورستان ها در جهات مختلف تهران 
ایجاد شود، گفت: با این کار هم ترددها کم می شود و هم مردم 
مجبور نیســتند که مردگان خود را به جنوب تهران بیاورند. در 
روزهای پنج شــنبه و جمعه امکان تردد در بهشــت زهرا بسیار 

سخت است.
ایجاد یک زیرگذر و اتصال بهشــت زهرا به آن ســوی  ��

جاده قدیم
زهرا صدراعظم نوری رئیس کمیسیون سلامت و محیط زیست 
شورای شهر تهران در این باره گفت: ظرفیت بهشت زهرا تا چند 
سال آینده به اتمام می رســد و این مجموعه فقط تا چند سال 
دیگر ظرفیت سرویس دهی به شهروندان برای دفن امواتشان 
را دارد، طی چند سال اخیر با ایجاد یک زیرگذر و اتصال بهشت 
زهرا به آن سوی جاده قدیم، بهشت زهرا توسعه پیدا کرده است.

عضو شــورای شهر تهران یادآور شــد: در حال حاضر وضعیت 
بهشــت زهرا مناســب اســت و طبق برنامه ریزی های انجام 
شده، تا چند سال آینده می تواند سرویس دهی کند. وی افزود: 
محدودیت بهشت زهرا را در دو موضوع دنبال می کنیم که یکی 
طرح توسعه بهشت زهرا است و دیگری هم ایجاد قبرستان های 

جدید در نقاطی دیگر از تهران است.

مدیران در جست وجوی
حسین علی پناهیگورستانی برای تهرانی ها

بهمن تمام شد
هزینه معیشت مشخص نشد!

نماینده کارگران در شــورای عالی کار از موکول شــدن جلسه تعیین 
رقم ســبد معیشــت کارگران به هفته آینده  خبر داد و فرافکنی گروه 
کارفرمایی و ملزم دانستن دولت به انجام تعهدات خود در قبال کارگران 
و کارفرمایان را دلیل عدم تعیین رقم هزینه سبد معیشت کارگران در 

کمیته دستمزد دانست.
ناصر چمنی با تشریح جزییات  چهارمین جلسه کمیته دستمزد شورای 
عالی کار اظهــار کرد: در حالی که قرار بود در آخرین جلســه کمیته 
مزد در بهمن ماه هزینه سبد معیشت کارفرمایان مشخص شود، گروه 
کارفرمایی با این توجیه که آنها هم دچار مشکل هستند خود را ناتوان 
از پرداخت دســتمزد دانســته و اعلام کردند که دولت باید به وظیفه 
خــود در قبال کارفرمایان و کارگران عمل کند و افزایش دســتمزد را 

برعهده بگیرد.
وی افزود: با توجه به اعلام خط معیشــت ۱۰ میلیون تومانی از سوی 
بانک مرکزی، هزینه معیشــت کارگران با احتســاب خورد و خوراک، 
درمان، مسکن و اجاره بها، آموزش و تحصیل قطعا به همین رقم می 
رسد و انتظار داریم با توجه تاکید ماده ۴۱ قانون کار نسبت به تعیین سبد 

معیشت توجه و اهتمام  بیشتری صورت گیرد.
به گفته چمنی بند ۲ ماده ۴۱ قانون کار بر لزوم تعیین ســبد معیشت 
خانوارهای کارگری به نحوی که تامین کننده هزینه های معیشت یک 

خانوار ۳.۳ نفره باشد، تاکید کرده است.
نماینده کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه جامعه کارگری بیش 
از ۵۲ میلیون نفر از جمعیت کشــور را تشکیل می دهند، اظهار کرد: 
اینکه با عدم تعیین هزینه ســبد معیشت و وقت کشی قشر عظیمی از  

جامعه را در بلاتکلیفی نگه داریم اقدام پسندیده ای نیست.
چمنی در پایان از موکول شدن جلسه تعیین رقم سبد معیشت کارگران 
بــه هفته آینده خبــر داد و گفت: با توجه به آنکــه از هفته آینده وارد 
اسفند می شویم و مذاکرات دستمزد باید آغاز شود، انتظار داریم  هزینه 
معیشت کارگران هفته آینده عملیاتی شود تا هرچه زودتر به مباحث و 

چانه زنی های مزدی ورود کنیم.

ندا خسرو شاهی 

 از چرایی حذف دفترچه بیمه تا مزیت های نسخه نویسی الکترونیک

صفر تا صد حذف دفترچه بیمه تامین اجتماعی از اول اسفند
 از چرایی حذف دفترچه بیمه تا مزیت های نسخه نویسی الکترونیک

صفر تا صد حذف دفترچه بیمه تامین اجتماعی از اول اسفند
مدیرکل درمان غیرمستقیم تامین اجتماعی به تشریح جزئیات حذف 

دفترچه بیمه و اجرای نسخه نویسی الکترونیک پرداخت.
از اول اسفند به بعد بیمه شدگان و بازنشستگانی که صفحات دفترچه 
آنها به پایان می رسد نیازی به دریافت دفترچه جدید ندارند و می توانند 
با ارائه کارت ملی به پزشکان و مراکز درمانی اعم از طرف قرارداد و 

غیرطرف قرارداد تأمین اجتماعی سراسر کشور مراجعه کنند.
این اقدام گامی در جهت اجرای طرح نســخه نویسی الکترونیک و 
ایجاد پرونده الکترونیک برای بیماران است و تحولی بزرگ در نظام 

سلامت کشور ایجاد خواهد شد.
بــه همین منظور برای چرایی حذف دفترچــه بیمه تامین اجتماعی 
و مزایای اجرای طرح نســخه نویســی الکترونیک با شهرام غفاری 
مدیرکل درمان غیرمســتقیم ســازمان تامین اجتماعی به گفت وگو 

نشستیم.
صفر تا صد حذف دفترچه بیمه بیمه تامین اجتماعی از اول اســفند/ 
از چرایی حذف دفترچه بیمه تا مزیت های نسخه نویسی الکترونیک

مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
زمانی که دفترچه بیمه حذف شــود، پزشکان چطور می توانند  ��

بیماران را بدون دفترچه ویزیت کنند؟
زمانی که بیمار به پزشک مراجعه می کند و دفترچه بیمه دیگر همراه 
ندارد منشی مطب پزشک می تواند از روش هایی مانند شماره گیری 
کد های ستاره یک مربع، ســتاره ۱۶۶۶ مربع، ستاره ۴ ستاره ۱۴۲۰ 
مربع و... کدملی بیمار را وارد کند و اســتعلام گیرد که فرد بیمه شده 
است یا خیر. بعد از آنکه از طریق این موارد استحقاق سنجی صورت 
گرفت پزشک در سرنسخه خود، برای بیمار  دارو تجویز می کند و یا 
آزمایشات لازم را می نویسد. تنها فرآیندی که در این طرح اضافه شده 
این است که پزشــکانی که نسخه نویسی الکترونیک نمی کنند، کد 

ملی بیمار را در سر برگ مطب خود نوشته و دارو را تجویز می کنند، 
بیمار هم به داروخانه و یا آزمایشــگاه مراجعه می کند و کدملی فرد 
توســط داروخانه و یا آزمایشگاه استعلام گرفته می شود و با فرانشیز 

خدمت دریافت می کنند.
اگر راه های استحقاق سنجی وضعیت بیمه بیمار، قطع شود  ��

چه باید کند؟
 USSD راه های استحقاق سنجی از طریق سامانه، اپلیکیشن و کد
اســت اگر اینترنت هم قطع باشد منشی پزشک و یا خود پزشک از 
طریق کد USSD استحاق سنجی می کنند و بلافاصله نتیجه اعلام 
می شود، در چند ماه اول طرح اصرار به این نداریم که کد پیگیری که 
برای پزشک ارسال می شود در سر نسخه نوشته شود، اما بعد از آن، 
اگر کد پیگیری توســط پزشک برای سازمان تامین اجتماعی ارسال 
شود، هزینه مانند دفترچه به پزشک فوری داده می شود. اینکه سامانه، 
اپلیکیشن و کد USSD، برای استحقاق سنجی وضعیت بیمه بیمار 
قطع شــده باشــد باید چند لحظه ای صبوری کنند تا وصل شود، اما 
اگر بیمار اورژانسی باشد در مراکز درمانی به آن خدمت ارائه می شود 
بعد از آن، از اطرافیان وضعیت و نوع بیمه بیمار پرســیده می شود. در 
کلینیک و مطب ها، معمولا بیمار اورژانسی مراجعه نمی کند که قطعی 

راه های استحقاق سنجی وضعیت بیمه بیمار مشکل ساز شود.
در حوزه نســخه نویســی الکترونیک بســیاری از پزشــکان از  ��

ســازمان تامین اجتماعی گلایه دارند که سیســتم کند اســت و 
در کار آن ها خلل ایجاد شــده اســت و برای رفع این مشــکل چه 

برنامه هایی دارید؟
مدیرکل درمان غیرمستقیم سازمان تامین اجتماعی: سازمان تامین 
اجتماعی ادعا ندارد که ســامانه های حوزه نسخه نویسی الکترونیک 
بدون مشکل و عالی است، سیستم کار می کند، اما ایده آل نیست. در 
خارج ایران برای استفاده از نسخه نویسی الکترونیک یک سال دوره 
آموزشــی برای پزشکان گذاشته می شــود، اما با دو روز کار کردن با 
نرم افزار ما دیگر مشکلی برای در استفاده از سامانه نیست. همچنین 
در خارج از ایران هم قطعی ســامانه نسخه نویسی الکترونیک وجود 
دارد و طبیعی اســت، اما قطعی زیاد طبیعی نیست، اما اگر یک بار در 
ماه این قطعی اتفاق بیفتد، طبیعی است. این که هر روز سامانه قطع 
شود اصلا طبیعی نیست. قطعی سامانه باید حداقل باشد. نرم افزاری 
که برای نسخه نویسی الکترونیک در اختیار سازمان تامین اجتماعی 
قرار دارد توسط جوانان ایرانی طراحی شده است. نرم افزار های دیگر 
در بازار اســت ممکن است برای پزشــکان راحت تر باشد، به همین 
دلیل الزامی برای پزشکان نیست که از حتما از سامانه نسخه نویسی 
الکترونیک تامین اجتماعی اســتفاده کنند، می توانند با اســتفاده از 
سامانه های دیگر فقط به سامانه سازمان تامین اجتماعی متصل شوند. 
پیش از این داروخانه ها برای هر بیمه ای باید یک سامانه نسخه پیچی 
الکترونیک در نظر می گرفتند به عنوان مثال ســامانه سازمان تامین 
اجتماعی، بیمه سلامت و سایر بیمه ها متفاوت بود، اما در حال حاضر 
این امکان فراهم شــده که با یک سامانه تمامی بیمه ها پوشش داده 
شــود. اگر همکاری در ابتدای طرح نسخه نویسی الکترونیک باشد 
باعث ارتقای نظام سلامت کشــور خواهد شد و پرونده الکترونیک 

سلامت مزایای بسیاری دارد.

درمان رایگان افراد بالای ۶5 سال 
در کشور

معاون درمان ســازمان تأمین اجتماعی گفت: برای تمام شهرستان های 
کشور تصویب شد افراد بالای ۶۵ سال به هر مرکز درمانی مراجعه کنند، 

رایگان درمان شوند.
امیرعباس منوچهری، در نشست مشترک مدیران سازمان تأمین اجتماعی 
با سازمان نظام پزشکی، اظهار کرد: نسخه الکترونیک طرح بزرگی است 
و شــاید حتی بتوان از طرح تحول سلامت هم آن را مهم تر دانست. وی 
افزود: طرح نسخه الکترونیک و حذف دفترچه ها دو طرح جدا از هم ولی 

تکمیل کننده هم هســتند که از اول اسفند با توقف تولید دفترچه جدید 
گام نخســت را در پرونده الکترونیک سلامت بر می داریم. معاون درمان 
ســازمان تأمین اجتماعی ادامه داد: این طرح باعث تحول جدی در نظام 
سلامت کشور می شود. منوچهری در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چه 
اقدامی برای جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی از کد ملی بیمه شده 
در نظر گرفته اید، گفت: یکی از مهم ترین دستاوردهای نسخه الکترونیک 
همین جلوگیری از ســو اســتفاده های احتمالی است، یکی از مهم ترین 
نکاتی که توجه داشتیم، بحث ایجاد راهکارهایی برای تأیید صحت فرایند 
درمان بود یعنی فردی که با دفترچه بیمه مراجعه کرده بیمه اصلی شده 
اســت و مرکز درمانی هم از صحت آن اطمینــان دارد یا خیر. با اینکه 

دفترچه صادر می شــد و عکس هم داشت تخلفات زیادی دیده می شود، 
راه هایی مانند انجام انگشت نگاری، چهره نگاری برنامه ریزی شده است 
با ســازمان ثبت احوال جلسه داشــتیم تا به اطلاعات سه جلدی افراد 
دسترسی داشــته باشیم، به هر حال از ابتدا سختگیری زیادی نمی کنیم 
بــه همین منظور همه فرایندهای نظارتــی را از روز اول آغاز نمی کنیم.

وی درباره عدم پذیرش شناســنامه در برخی از مراکز درمانی، ادامه داد: 
این را نمی پذیریم، اگر فردی بدون جلد دفترچه به پزشک مراجعه کند با 
کارت ملی و شناسنامه می توانند خدمت دریافت کنند، در طرف قراردادها 
مشــکلی نداریم می توانند با راه های استحقاق سنجی وضعیت بیمه فرد 

ارسال می شود و بیمه شده مشکلی نخواهد داشت.



رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ 
از کشــف ۳ میلیون قلم انوع کالای قاچاق 
بــه ارزش ۵۲ میلیارد تومان در ۴۸ ســاعت 

گذشته خبر داد.
سرهنگ علی ولیپور گودرزی در تشریح طرح 
استانی دو روز گذشته پلیس امنیت اقتصادی 
تهــران بزرگ در مبارزه با جرائم اقتصادی و 
قاچاق کالا و ارز اظهار کرد: یکی از وظایف 
اصلی پلیس امنیت اقتصادی مبارزه با قاچاق 
کالا اســت که به صورت شــبانه روزی در 

دستور کار این پلیس قرار دارد.
شناسنامه دار شدن 800 انبار در تهران ��

رئیس پلیس امنیــت اقتصادی تهران بزرگ 
افزود: طرح مبارزه با کالای قاچاق اســتانی 
یکی از طرحهایی اســت که هر ماهه توسط 
این پلیس انجام می شود همچنین کار خوبی 
را بــه طور جد در بحث ســاماندهی انبارها، 
باراندازها و محلهای دپــوی کالا از ابتدای 
ســال آغاز کردیم، از ابتدای ســال جاری با 
کمک ســایر دســتگاه ها کار شناســنامه دار 
کردن انبارهای تهــران مخصوصاً انبارهای 
جنوب پایتخت را شــروع کردیم و از ابتدای 
ســال تاکنون ۸۰۰ انبار شناسنامه دار شدند، 
انبارها دوربین مداربسته نصب شده،  در این 
مدارک شناســایی مالکان این انبارها را اخذ 
کردیم، ســامانه ها در انبارهای مذکور نصب 
شــده، دقیقاً مشخص اســت چه کالایی به 
انبار وارد و چه کالایی از آن خارج می شــود، 
از نظــر تاریخ تولید، تاریــخ مصرف کالا و 
حتی اینکه با چه ارزی وارد آن انبار شــده، 
رصدها صورت می گیــرد و نظارت خوبی بر 

این انبارها وجود دارد.
وی با بیان اینکه در پی این هســتیم هشت 
هزار انبــار موجود در تهران و شــهرری را 
شناســنامه دار کرده و آنها را پایش تصویری 
کنیــم، تصریح کرد: در طرحــی که در ۴۸ 

ساعته گذشــته انجام شد، حدود سه میلیون 
قلــم کالای قاچاق از جمله لــوازم خانگی، 
تنباکو، سوئیچ های  ماسک، ســیگار،  پارچه، 
شبکه، ماینر، گوشی تلفن همراه، لوازم یدکی 
خودرو و ۲۲۰ هزار سوخت قاچاق کشف شد.

این مقام انتظامی خاطرنشــان کرد: در این 
طرح ۵۶ متهم بازداشــت و برای آنها پرونده 
قضائی کشف شــد و ارزش اموال مکشوفه 

بالای ۵۲ میلیارد تومان است.
افزایــش 90 درصــدی کشــفیات پلیس  ��

امنیت اقتصادی فاتب
گودرزی بیان کرد: نســبت به ۱۰ ماهه سال 

گذشته، ۹۰ درصد رشد کشفیات در این مدت 
۱۰ ماه سال جاری داشتیم.

رئیس پلیس امنیــت اقتصادی تهران بزرگ 
با بیان اینکه قاچاق کالا نســبت به سالهای 
گذشــته کمتر شــده، ادامــه داد: در بحث 
احتکار، کالاهای اساســی احتکارشده را پس 
از کشــف، معمولًا در همان صحنه با دستور 
مقام قضائی در اختیار فروشگاه های بزرگ و 
مردم قرار می گیرد، اکنون نیز کمبود کالایی 
وجود ندارد ممکن است برخی از سودجویان 
برخــی از کالا را بالا و پاییــن کنند که در 
رصد پلیس قرار دارند و با جد با آنها برخورد 

می شود.
بازداشت 4 تا 5 دلال ارزی در هر هفته ��

وی عنوان کرد: در بحث دلال ارزی با توجه 
به نوسانات ارزی در چند روز اخیر، موضوع با 
جدیت بیشتری در حال پیگیری است تاکنون 
به ثباتی برســیم؛ مهم تریــن کار پلیس در 
این رابطه، بازداشــت افرادی است که خارج 
از شــبکه و غیرقانونی در ایــن رابطه فعال 
هستند، بیشتر با افرادی برخورد می کنیم که 
در فضای مجازی با ارائــه قیمتهای کاذب، 
ســناریوی صعود قیمت، در پی ایجاد التهاب 
در بازار ارز هســتند، ابتدا کانالهای این افراد 
در فضای مجازی شناســایی شده و پس از 
انســداد کانال، متهمان بازداشــت و تحویل 

مراجع قضائی می شوند.
این مقــام انتظامی با بیــان اینکه هر هفته 
چهار تا پنــج دلال ارزی توســط مأموران 
پلیــس امنیت اقتصــادی فاتب بازداشــت 
می شــوند، گفت: اکنون در بازار سبزه میدان 
و نقاطی که معاملات ارزی خارج از شــبکه 
انجــام می شــود، پایش تصویــری داریم و 
به محض مشــاهده معامــلات غیرقانونی، 
همکاران به صورت نامحسوس ضمن حضور 
در محل، نسبت به شناسایی و بازداشت آنها 

اقدام می کنند.
گودرزی با اشــاره به برخــورد با افرادی که 
اقــدام به معاملات فردایــی می کنند، افزود: 
در معامــلات فردایی هیچگونــه جابه جایی 

صورت نمی گیرد.
رئیس پلیس امنیــت اقتصادی تهران بزرگ 
متذکر شد: در ۴۸ ساعت گذشته ۷۱ دستگاه 
ماینر کشف شده است و در این رابطه ۶ نفر 

بازداشت شدند.
وی یادآور شد: در ۲۵ پرونده، ۱۵۵ قلم اشیاء 
عتیقه در ۱۰ ماه ســال جاری توسط پلیس 

امنیت اقتصادی کشف شد.

 کشف 3 میلیون قلم کالای قاچاق

به ارزش ۵2 میلیارد تومان
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی
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جوان ۳۰ ساله ای که مدعی است در حالت 
مستی، یکی از دوستان پارک نشین خود را 
در منطقه قاسم آباد مشهد به قتل رسانده 
است، زوایای پنهان جنایت در پارک گل ها 
را در حضور قاضی ویژه قتل عمد تشــریح 

کرد.
متهم این پرونده جنایــی که به »پدرام« 
معروف اســت در حالی که بعد از پنج سال 
زندگــی مخفیانه و با تــلاش کارآگاهان 
پلیس آگاهی خراسان رضوی دستگیر شده 
بود یک بار دیگر زیر درختان بی شــاخ و 
برگ پارک گل ها قــرار گرفت تا جزئیات 
و چگونگــی قتل دوســتش را زیر همین 

درختان پاییزی تشریح کند.
او که آثار ندامت و پشــیمانی در چهره اش موج مــی زد و از غرور و خودنمایی آن روزها، فقط 
اشــک و بغض برایش باقی مانده بود با دستور قاضی دکتر حســن زرقانی مقابل دوربین قوه 

قضاییه ایســتاد و آماده پاسخ گویی به سؤالات تخصصی مقام قضایی شد.
در آغاز بازسازی صحنه قتل، ابتدا سرهنگ وحید حمیدفر )افسر پرونده( به تشریح ماجرای پنج 
ســال ردیابی های اطلاعاتی پرداخت و خلاصه ای از محتویات پرونده و اقاریر متهم در مراحل 

اولیه بازجویی را بازگو کرد.
سپس »محمد – ج« معروف به پدرام با معرفی کامل خود و پس از تفهیم مواد قانونی از سوی 
قاضــی ویژه قتل عمد که مواظب اظهارات خود باشــد و حقیقت ماجــرا را بیان کند، با بغضی 
در گلو گفت: من و مقتول هم محله ای بودیم و از ســال ها قبل با یکدیگر معاشرت داشتیم به 

گونه ای که پاتوق ما و تعدادی دیگر از دوســتانمان در همین پارک گل ها بود.
این جا دور هم می نشســتیم و از هر دری سخن می گفتیم. ولی من به خاطر یک سری مسائل 
اجتماعــی و کمبودهای عاطفی به خلافــکاری روی آوردم درحالی که قبل از آن در رشــته 

ورزشــی بوکس فعالیت داشتم و مقام های قهرمانی نیز به دست آوردم. 
بــا این حال مصرف مشــروبات الکلی را نوعی خود بزرگ بینی می دانســتم و بیشــتر اوقات 
مشــروب می نوشــیدم تا این که روز حادثه نیز به همراه یکی از دوســتانم به نام »م- هـ« به 
فروشــگاه لباس یکی از دوســتانم در بولوار امامت مشــهد رفتیم و در آن جا باز هم مشروب 
نوشــیدیم. بعد از آن من و دوســتم ســوار پراید شــدیم و به پاتوقمان در پارک گل ها آمدیم. 
تعدادی از دوستانمان دور هم نشسته بودند و با هم گفتگو می کردند. من هم که حالت طبیعی 
نداشتم از همان نفر اول شروع به متلک گویی کردم و با آن ها به طور مصنوعی درگیر می شدم 

تا این که به احمد رسیدم.
او هم در رشــته های رزمــی ورزش می کرد و قوی تر از من بود به همین دلیل هم نتوانســت 
توهین های مرا تحمل کند! در این لحظه بود که از جایش بلند شــد و ما با هم گلاویز شدیم. 
او مرا روی آســفالت انداخت و روی سینه ام نشســت. من که احساس ضعف می کردم ناگهان 
کاردی را از کمرم بیرون کشــیدم و ضربه ای به قفســه سینه اش زدم وقتی دیدم دستم خیس 

شــد و او روی زمین افتاد تازه فهمیدم که چه غلطی کرده ام!
خیلی ترسیده بودم به همین دلیل با دوستم »م- هـ« سوار پراید شدیم و از محل فرار کردیم. 
من دوستم را در مسیر از خودرو پیاده کردم و خودم را دوباره به مغازه دوستم رساندم و ماجرای 
درگیــری در پارک گل هــا را برایش تعریف کردم او هم مرا نزد بــرادرم برد و پس از دقایقی 

جســت و جو فهمیدیم که احمد جان خود را از دست داده است. 
بعد از این ماجرا دیگر نتوانســتم در مشــهد بمانم و به چابهــار گریختم. در آن جا با کارگری 
زندگی مخفیانه ای را آغاز کردم تا این که دوباره پنهانی به مشــهد بازگشتم و در شهرک صابر 

خانه ای برای خودم اجاره کردم. 
چرا که دیگر معتاد شــده بودم و اوضاع مناسبی نداشــتم، اما بعد از پنج سال زندگی مخفیانه 

بالاخره توسط کارآگاهان پلیس آگاهی دستگیر شدم. 
بنابر گزارش خراســان، این متهم ۳۰ ساله سپس با دستور قاضی شعبه ۲۱۱ دادسرای عمومی 
و انقلاب مشــهد به طور عملی صحنه جنایت را بازسازی کرد و به این ترتیب رنگ جنایت در 

پارک گل ها نمایان شد. 
پس از اعترافات صریح پدرام به قتل دوست قدیمی خودش، وی روانه زندان شد تا این پرونده 

جنایی نیز دیگر مراحل قانونی خود را طی کند.
سابقه خبر ��

شانزدهم مهر سال ۹۴، نزاعی در پارک گل های بولوار اندیشه مشهد رخ داد که طی آن جوان 
۲۴ ســاله ای به نام احمد با ضربه چاقو مجروح شد، اما این جوان بعد از انتقال به مرکز درمانی 
جان خود را بر اثر عوارض ناشــی از اصابت ضربه چاقو به قفسه سینه از دست داد و این گونه 

پرونده ای جنایی مقابل قاضی ویژه قتل عمد مشــهد گشوده شد. 
دقایقی بعد و در حالی که تاریکی شــب آســمان مشــهد را فراگرفته بود تحقیقات گســترده 
کارآگاهــان اداره جنایــی پلیس آگاهی خراســان رضوی برای دســتگیری عامل این جنایت 

هولناک آغاز شــد، ولی او به مکان نامعلومی گریخته بود. 
بالاخره پنج سال بعد از وقوع جنایت ردیابی های اطلاعاتی به نتیجه رسید و این متهم که هم 

اکنون ۳۰ ساله است در چنگ قانون گرفتار شد.

بوکسور مست صحنه قتل دوستش را بازسازی کرد

تجاوز به دختر ورزشکار مدال آور 
ایرانی توسط پسرعمه اش

تحقیق درباره پرونده جنایت ســیاهی که منجر به خودکشی دختر 
ورزشکار شد در دادگاه ادامه دارد.

ســال گذشته دختر ورزشــکاری به کام مرگ فرو رفت و رسانه ها 
مرگ وی را ایســت قلبی اعلام کردند. با گذشت چند ماه از مرگ 
دختر مدال آور، پدر و مادر وی به پلیس آگاهی رفتند و شــکایتی را 
مطرح کردند. مــادر وی گفت: چندماه بعد از مرگ دخترم، در اتاق 
خواب او دست نوشــته ای پیدا کردم که با خواندن آن شوکه شدم. 

دخترم در نامه ای نوشــته بود تحت آزار یک شیطان قرار گرفته و 
چون نمی توانســت این ماجرا را تحمل کند در سکوت و تنهایی به 

استقبال مرگ رفته است.
این زن در حالی که اشک می ریخت ادامه داد: دخترم در نامه عامل 
جنایت سیاه را معرفی کرده و گفته بود پسر عمه اش او را آزار داده و 

خواهر و مادر او نیز از این جریان مطلع هستند.
پشت پرده خودکشی دختر جوان تهرانی ��

با این شــکایت پرونده برای رســیدگی به شعبه ۱۲ دادگاه کیفری 
یک استان تهران فرستاده شد و قضات دادگاه ازکارشناسان پزشکی 

قانونی قانونی خواستند تا به بررسی نمونه های کشف شده بپردازد.

در این میان پســر عمه قربانی با دســتور قضایی به عنوان متهم 
بازداشت شد اما جنایت سیاه را انکار کرد.

پسرجوان گفت: من هرگز دختر دایی ام را آزار نداده ام و نمی دانم چرا 
او در نامه چنین موضوعی را مطرح کرده اســت. من حتی حاضرم 
برای انجام معاینات به پزشــکی قانونی بروم تا بی گناهی ام اثبات 
شود. وقتی پزشکی قانونی در گزارشی اعلام کرد نمونه های بدست 

آمده از جنایت سیاه با متهم جوان مطابقت ندارد وی آزاد شد.
اما چون کارشناسان پزشکی قانونی اعلام کرده بود دختر جوان قبل 
از خودکشی تحت آزار قرار گرفته است تحقیقات درباره این پرونده 

و برای افشای راز جنایت سیاه آغاز شد.

رئیــس پلیس راهــور پایتخت از تشــکیل قرارگاه 
ســرعت خبــر داد و گفت: پلیس بــا رانندگانی که 
بخواهنــد جان خود و دیگران را بــه خطر بیاندازند 

برخورد قانونی خواهد کرد.
ســردار محمدحســین حمیدی رئیس پلیس راهور 
پایتخت در برنامه تلویزیونی »شهر امن« از تشکیل 
قرارگاه سرعت در پلیس راهور تهران بزرگ خبر داد 
و اظهار داشــت: با تشکیل قرارگاه سرعت پلیس به 
شدت با رانندگانی که جان خود و دیگران را به خطر 

می اندازند برخورد قانونی خواهد کرد.
رئیس پلیس راهور پایتخت تصریح کرد: رانندگان پر 
خطری داریم که قوانین و ضوابط موجود برای آنها 
بازدارنده نبوده و آنها به تخلفات خود ادامه می دهند؛ 
این رانندگان ســرعت های پرخطر را در برنامه کار 
خود قرار داده اند و در ســطح شهر و کمربندی ها و 
جاهایی که احســاس می کنند امکان سرعت وجود 
دارد بــا ســرعت های بیش از حد مجاز و سرســام 
آور هم جــان خود و هم جان دیگــران را به خطر 

می اندازند.

رئیس پلیــس راهور تهران بــزرگ اعلام کرد: ۲۳ 
درصد از تصادفات منجر بــه فوت در تهران را این 

گروه از رانندگان تشکیل می دهند.
وی گفــت: قوانین موجود برای ایــن افراد جریمه 
۲۰۰ هزار تومانــی و ۱۰ نمره منفی برای رانندگان 
خودروهای شخصی و ۱۵ نمره منفی برای رانندگان 
حمل و نقل عمومی در نظر گرفته است که عملًا اگر 
این قوانین بازدارنده بود تا الان کسی نباید مرتکب 

این تخلفات می شد.
ســردار حمیدی ادامه داد: سوابق و بررسی ها نشان 
داد کــه باید بر روی رفتار و تخلفات این دســته از 
متخلفان بیشتر کار شود لذا به همین منظور با مرجع 
قضایی و دادستان محترم هماهنگی های لازم انجام 
شــد تا در قالب یک کار قرارگاهــی ابتدا رانندگان 
را متخلــف را به مجموعه پلیس فــرا خوانده و این 
رانندگان باید وقــت بگذارند و آموزش های لازم را 
در ایــن زمینه را فرا بگیرند؛ اگرچه تخلفشــان هم 

ثبت می شود.
رئیس پلیس راهور پایتخت اعلام کرد: اگر این افراد 

به تخلف خود ادامه دهند برایشــان پرونده تشکیل 
داده و آنها را به مرجع قضایی معرفی می کنیم و در 

آن صورت مجازات های ســنگین تری در انتظارشان 
اســت. ســردار حمیدی افزود: طی چند روز آینده با 

هماهنگی هایی که انجام خواهد شد برای این دسته 
از رانندگان حتی تســت های روانی را در دستور کار 
قــرار خواهیم داد چرا که راننــده ای که جان خود و 
دیگران را به خطر می اندازد مشــکل روحی و روانی 

دارد و باید این موضوع مورد بررسی قرار گیرد.
رئیس پلیس راهــور پایتخت افــزود: این طرح در 
کنار اعمــال قانون و برخوردهای پلیس با این گونه 
تخلفات صورت می گیرد و اگر راننده ای به تخلفات 
خود اصرار ورزیــد این مورد در ادامه ضوابط موجود 

اجرا خواهد شد.
وی گفت: این طرح چند روزی است که اجرایی شده 
و در همه معابر و بزرگراه های شــهر تهران در حال 
انجام است و بازخورد خوبی داشته و همکاران بنده 
در گشــت های محسوس و نامحسوس و حوزه های 
بزرگراهی این طرح را انجام می دهند؛ اگرچه امروز 

رسماً رسانه ای می شود.
وی در خصوص تخلف ســرعت بالا به خصوص در 
ساعت های شبانه اظهارداشــت: وقتی معابر خلوت 
می شــوند زمینه سرعت مهیا شده و برخی رانندگان 

از این فرصت سواســتفاده کرده و شروع به تخلف 
ســرعت می کننــد؛ در زمانی که بحث خاموشــی 
بزرگراه ها را داشتیم آسیب ها در این حوزه بیشتر بود 
که البته با پیگیری های دوســتان ما در وزارت نیرو 

این خاموشی ها کمتر شده است.
رئیس پلیــس راهور تهــران بزرگ افــزود: وقتی 
راننده ای در شب در حال تردد است باید سرعت خود 
را کم کند و نباید از خلوتی استفاده کرده و با سرعت 
حرکــت کند؛ لذا تمرکز پلیــس در حوزه بزرگراهی 
بیشــتر است و با تخلفات ســرعت رانندگان در این 

حوزه برخورد خواهد کرد.
وی در خصوص خبــری مبنی بر صدور مجوز ورود 
به طرح ترافیک برای نمایندگان مجلس گفت: بنده 
هم همانند شــما از رسانه های مختلف شنیدم که با 
تکذیب بنده در همان رسانه ها مواجه شد و این خبر 
برای ســال ۹۷ بوده که این درخواست در آن مقطع 
اعلام شــده بود و اقدامی هم صــورت نگرفته بود 
و الان نیز هیچگونه درخواســتی شده و هیچگونه 

مجوزی صادر نشده است.

پول جریمه خودرو
به چه حسابی واریز می شود؟

مبالــغ جرائم خودروها طبق فرآیند قانونی و از پیش تعیین شــده به 
حســاب خزانه واریز می شــود و ادعای اختصاص جریمه ها به پلیس 
صحت ندارد. سردار مهدی حاجیان ســخنگوی ناجا روز دوشنبه در 
چهارمین نشست خبری خود با بیان این مطلب گفت: از ابتدای اجرای 
طــرح محدودیت های کرونایی حدود ۴ میلیــون و ۲۰۰ هزار تخلف 

راهنمایی و رانندگی شناسایی و اعمال قانون شده است. 
وی در بخش دیگری از سخنانش به موضوع جریمه رانندگان بدون 
ماســک در پمپ بنزین اشاره و خاطرنشــان کرد: فیلمی در فضای 
مجازی پخش شده که پلیس در پمپ بنزین رانندگانی را که ماسک 
ندارنــد جریمه می کند، این موضوع صحت نــدارد اما پلیس به افراد 
تذکر لسانی داده است. سردار حاجیان درباره مخدوش کردن پلاک ها 
هم گفت: خودروهایی که پلاک مخدوش دارند مرتکب جرم شده و 
برای این جرم پرونده قضایی تشــکیل می شود. دست پلیس در این 
زمینه بسته نیست و با عکس گرفتن پلاک می توان اصالت خودرو را 
کسب کرد. همچنین اگر راننده در محدوده محدودیت های اعلام شده 
ماسک نداشته باشد جریمه نمی شود اما اگر سرنشین داشته و ماسک 
نزده باشد ۵۰ هزار تومان جریمه می شود. وی درباره اقدامات نیروی 
انتظامی در مقابله با ویروس کرونا در یکســال گذشــته گفت: اولین 
شهید زن پرستار از خانواده نیروی انتظامی بود و دختر یکی از پرسنل 

ناجا بود که جان خود را فدای سلامت جامعه کرد. 

 

 

ایستپلیس
بهرانندگانپرخطرپایتخت

ادامه محدودیت ها
در ورودی های پایتخت

اجرای محدودیت های کرونایی در محورهای مواصلاتی استان تهران 
ادامه دارد و مجوزهای صادر شده تا ۲۰ بهمن اعتبار دارند.

مجوزهای صادر شــده برای مجوزهای بین شهری تا ۲۰ بهمن ماه 
اعتبار دارد. ســرهنگ »ایرج کهریــزی » رئیس پلیس راه فرماندهی 
انتظامی اســتان تهران ضمن تبریک به مناســبت فرا رسیدن ماه پر 
خیــر و برکت رجب از تداوم اجرای طرح محدودیت های کرونایی در 

محورهای برون شهری استان خبر داد.
وی، ضمن قدردانی از شــهروندانی که محدودیت های تردد اعلامی 
ســتاد مبارزه با شیوع ویروس کرونا را جدی گرفته و همکاری بسیار 
خوبی با مجموعه پلیس دارند، اظهار داشت: برابر با ابلاغیه راهور ناجا، 
مجوزهای صادر شده قبلی تمامی ارگان ها حتی مجوزهایی که توسط 
فرمانداری های صادر شده از روز ۲۰ بهمن ماه اعتبار قانونی ندارند و 
در صورت رعایت نکردن ممنوعیت های تردد متخلفین به مبلغ ۵۰۰ 
هزار تومان جریمه می گردند، ایشــان هشدار داد که رانندگانی که از 
راههای فرعی قصد ورود به اســتان تهران را دارند بدانند که در رصد 

پلیس هستند و کلیه تخلفات توسط دوربین ها کنترل می شوند.
»سرهنگ کهریزی« خاطرنشــان کرد در صورت لزوم به افراد بیمار 
مراجعه کننده به مراکز درمانی و احضار شــوندگان به مراجع قضائی 
با ارائه مدرک، اجازه ورود داده خواهد شــد و ایشان توضیح داد کلیه 

رانندگان آگاه باشند.

 

 

دردسر انگشت شست پسر 3 ساله برای 
آتش نشانان تهران

پسر بازیگوش که شست انگشتش در شئی پلاستیکی گیر کرده بود 
آتش نشانان را به خانه شان کشاند.

شب گذشته ساعت ۱۹:۳۳ با تماس والدین کودک مبنی بر گیر کردن 
دست کودک در شئی پلاستیکی با سامانه ۱۲۵ ستاد فرماندهی آتش 
نشانی تهران نیروهای عملیات ایستگاه ۵۵ را به محل حادثه در سردار 

جنگل، بهار غربی، میدان استاندارد، کوچه ارکیده اعزام کرد.
هادی اســداللهی فرمانده آتش نشــانان اعزامی در این باره گفت: با 
رسیدن نیروهای عملیات و بررسی های اولیه معلوم شد انگشت اشاره 
یک پسر بچه ۳ ساله داخل اسباب بازی پلاستیکی گیر کرده و متورم 

شده بود.
وی افزود: با یک عملیات بســیار دقیق و رعایت اصول ایمنی آتش 
نشانان موفق شــدند با تجهیزات خود انگشت پسر بچه را از اسباب 
بازی پلاســتیکی بدون هیچ آسیبی خارج کرده و پس از تحویل پسر 
بچه به والدین با هماهنگی ســتاد فرماندهی به مأموریت خود پایان 

دادند.
گفتنی است: در هنگام بروز چنین حوادثی شهروندان گرامی در اولین 
اقدام با سامانه ۱۲۵ آتش نشانی شهرداری تهران تماس بگیرند و هیچ 
گونه اقدامی در خصوص خارج کردن اشــیاء انجام ندهند زیرا ممکن 

است موجب بروز صدمه به کودک شود.
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یک متخصص:سلامت
بیماران کرونایی ورزش نکنند

متخصص داخلی گفت: بیماران کرونایی از ورزش کردن به ویژه در 
ماه اول بیماری پرهیز کنند؛ تا زمانی که سیستم تنفسی و ایمنی 
بدن به حالت اولیه بازنگشــته، به هیچ عنــوان توصیه به ورزش 

نمی شود.
محمد دادجو اظهار کرد: در خصوص کرونای انگلیســی مباحث 
مختلفی مطرح شــده اما آنچه که مسلم است، کرونای انگلیسی 

قدرت سرایت و شدت بیماری بالاتری دارد و کشنده تر است.
وی افزود: علائم کرونای انگلیســی هماننــد کووید۱۹، تب، لرز، 
تعریق، کوفتگی بدن، بی حالی شدید، سردرد، تنگی نفس و سرفه 
است اما با این تفاوت که شدت آن بیشتر بوده و بروز علائم بالینی 

آن نیز زودتر است.
دورهمی هــای خانوادگی همچنان بیشــترین علت شــیوع  ��

کرونا
دادجو بیــان کرد: برخی خواهرها و برادرهــا و فامیل های خیلی 
نزدیک با ایــن اطمینان کاذب که با یکدیگر نزدیک هســتند و 

مشکلی از بابت انتشار بیماری وجود ندارد، دورهمی برگزار می کنند 
و متأســفانه بارها شــاهد بوده ایم که همین مسئله باعث شیوع 

ویروس بین اعضای یک خانواده خصوصاً بزرگ ترها شده است.
ایــن متخصص داخلی گفت: در یک خانواده حداقل یکی از اعضا 
بــرای کار یا خرید یا موضوعات دیگر با بیــرون مراودات دارد و 
همین فرد بدون آنکه بداند می تواند ویروس را در داخل خانواده یا 
فامیل های نزدیک پخش کند. در این موضوع، مردم به خانواده و 
حتی خودشان هم اعتماد نداشته باشند زیرا ممکن است ناقل بدون 

علامت باشند و بیماری را به عزیزانشان منتقل کنند.

نتایــج یــک مطالعــه روی افراد دچار ســرگیجه 
خوش خیم وضعیتی، نشــان داد کــه بیمارانی که 
کمبود ویتامین D دارند، شــدت سرگیجه بیشتری 

را تجربه می کنند.
ســرگیجه خوش خیــم وضعیتی؛ شــایع ترین نوع 
ســرگیجه اســت. این بیماران از حمله های کوتاه 
ســرگیجه ای در حین تغییرات ســریع وضعیت سر 
شــکایت می کنند. ســرگیجه در این بیمــاران با 
چرخش ســر به طــرف گوش آغاز می شــود و در 
فاصله زمانی ۱۰ ثانیه ای شــدت می گیرد و پس از 
۱۰ تا ۴۰ ثانیه علی رغم ماندن فرد در وضعیتی که 
سرگیجه ایجاد می شــود، علائم غالباً کاهش پیدا 

می کند.
این علائم بــه دلیل نقص عملکــردی یک طرفه 
دستگاه دهلیزی گوش ایجاد می شود. فردی که به 
این نوع سرگیجه مبتلا است، معمولًا دچار گیجی، 
منگی، تاری دید و حالت تهوع و استفراغ می شود.

عوامل عود و تداوم حملات این نوع ســرگیجه به 
درستی مشخص نیست؛ اما در بین فاکتورهای خطر 
بیماری، کمبــود ویتامین D اهمیت زیادی دارد. با 
توجه به این موضوع پژوهشــگران شنوایی شناسی 
و گوش، حلق و بینی، بــا انجام مطالعه ای، کمبود 
این ویتامین را در شدت سرگیجه بیماران مبتلا به 

سرگیجه خوش خیم وضعیتی، بررسی کردند.
برای انجام این مطالعه، در بازه زمانی اردیبهشــت 
۱۳۹۵ تا اردیبهشت ۱۳۹۶ بیمارانی که به کلینیک 
گوش، حلق و بینی و شــنوایی بیمارستان روحانی 
بابــل مراجعه کرده بودند، بررســی شــدند. تمام 
بیمارانــی که ســابقه حمله ســرگیجه خوش خیم 
وضعیتی را حداقل یک بار تا دوبار در مدت شــش 
ماه اخیر داشــتند، برای ورود به مطالعه و بررســی 
میزان ویتامین D انتخاب شــدند و شدت سرگیجه 

نیز در این بیماران مورد بررسی قرار گرفت.
بررســی های این مطالعه نشــان داد کــه میزان 
ویتامین D یک عنصر کلیدی در بروز شدت علایم 
به ســرگیجه خوش خیــم وضعیتی  بیماران مبتلا 
است و کمبود این ویتامین به طور معناداری باعث 

تشدید وضعیت بیماران شده است.
بــه گفته محققان این مطالعــه؛ اثر درمانی اصلاح 
ویتامین D بر ســرگیجه دقیقاً مشخص نشده است 
 D اما ممکن اســت از طریق تأثیر مستقیم ویتامین
بر ریسک فاکتورهای سرگیجه خوش خیم وضعیتی 
یا از طریق غیر مســتقیم از طریــق تقویت قدرت 

عضلاتی و تأثیر بر بیماری ها همراه باشد.
این پژوهشــگران می گویند: یافته های این مطالعه 
اطلاعات جدیــدی در مورد اثر درمانــی ویتامین 
D بر شــدت ســرگیجه بیماران مبتلا به سرگیجه 
خوش خیم وضعیتی می افزاید. با توجه به یافته های 
این مطالعه، در مناطقی که کمبود ویتامین D شایع 
اســت، اندازه گیری و اصلاح ســطح این ویتامین 
در بیماران مبتلا به ســرگیجه خوش خیم وضعیتی 

ضروری به نظر می رسد.
در انجام این مطالعه محبوبه شــیخ زاده و محســن 
شنوایی شناســی  گــروه  پژوهشــگران  منــادی؛ 
دانشــگاه علــوم پزشــکی بابل، یونــس لطفی از 
گروه شنوایی شناســی دانشــگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی تهران، عبداله موسوی؛ پژوهشگر گروه 
گوش و حلق و بینی دانشــگاه علوم پزشکی ایران 
و عنایت اله بخشــی؛ از گروه آمار زیستی دانشگاه 
علوم بهزیســتی و توانبخشــی دانشــگاه تهران، 

مشارکت داشتند.
یافته های ایــن مطالعه،  بهمن ماه ســال جاری به 
صورت مقاله علمی پژوهشــی با عنوان »بررســی 
تأثیر ویتامین D بر شــدت نیســتاگموس تورشنال 
در بیماران مبتلا به سرگیجه وضعیتی خوش خیم« 
در مجله دانشکده پزشــکی دانشگاه علوم پزشکی 

تهران، منتشر شده است.

روغن های بدون پالم مزیتی نســبت به روغن های دارای 
پالم ندارند.

کارشناســان صنایع غذایی معتقدنــد روغن های بدون پالم 
که چند ســال پیش با جنجال رسانه ای روغن پالم وارد سبد 
خانوار شدند، به دلیل مقاومت کمتر در مقابل حرارت و برخی 
معیارهای دیگر مزیتی نسبت به روغن های دارای پالم ندارند 
و فقط به دلیل یک سوءبرداشت در سبد بسیاری از خانواده ها 
قرار گرفتند. جنجال های رســانه ای ایجاد شده درباره وجود 
روغن پالــم در محصــولات لبنی که چند ســال پیش با 
اظهارنظر سید حسن قاضی زاده هاشمی وزیر وقت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی برپا شده بود، پس از این که آسیبی 
جدی به صنعت روغن کشــور وارد کــرد، به مرور گرایش 
اجتماعی به ســمت مصرف روغن های خوراکی بدون پالم 
را افزایش داد، تا جایی که امروز بخش مهمی از قفسه های 
روغن فروشگاه ها و سوپرمارکت ها با روغن هایی پر می شود 
که عنوان بدون پالم را یدک می کشــند. این موضوع از نظر 
کارشناســان صنایع غذایی و متخصصان صنعت روغن های 
خوراکی اتفاق مناسبی نیســت، چرا که معتقدند روغن های 
بــدون پالم ضمن این که برای ســلامتی مشــکلی ایجاد 
نمی کنند، مقاومت کمتری در مقابل حرارت برای سرخ کردن 
مواد غذایی دارند، اما به دلیل باور نادرســت ایجاد شــده در 
جامعه مبنی بر سمی بودن روغن پالم، تولیدکنندگان روغن 
نیز بخشی از تولید را به روغن های بدون پالم اختصاص دادند 
و سعی کردند نظر مصرف کنندگان را با اضافه کردن عنوان 
»بدون پالم« به روغن های تولیدی به ســمت تولیدات خود 
جلب کنند، اقدامی که به مرور باور ایجاد شده درباره زیان آور 

پالم در ذهن مصرف کنندگان را تقویت کرد.
پالم، روغن مکمل ��

نگاهی به قفسه های روغن فروشگاه ها در شهرهای مختلف 
و همچنین پرس وجو از فروشندگان و مصرف کنندگان دراین 
باره نیز نشــان می دهد که همچنان روغن های بدون پالم 
مورد توجه مصرف کنندگان هســتند. اما پرسش اینجاست 
که آیا واقعاً روغن های دارای روغن پالم زیان آور هســتند؟ 
پرسشی که چندی پیش نیز در همایش تخصصی باورهای 
مربــوط به روغن های خوراکی که از ســوی پویش کیفیت 
محصولات غذایی در هتل میزبان بابلســر برگزار شده بود 

مطرح شد و کارشناسان مختلفی به آن پاسخ دادند.
مدیر فنی انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران در واکنش 
به باور ایجاد شــده درباره روغن پالم با طرح این پرسش که 
»اگر روغن پالم زیان آور است چرا در سایر کشورها مصرف 
می شود؟« به تولید آن در کشورهایی مانند مالزی و اندونزی 
اشاره می کند و می گوید: مسأله اینجاست که خیلی ها تصور 
می کنند روغن پالم به صورت خالص به مصرف کننده عرضه 
می شود. در حالی که روغن پالم را باید در کنار سایر روغن ها 
و در ســبد کالاهای روغنی تعریف کرد. یعنی روغن پالم به 

تنهایی تبدیل به روغن خوراکی نمی شود.
مزدا کاظم زاده می افزاید: روغن پالم یکی از روغن هایی است 
که برای تولید روغن های خوراکی در کنار سایر روغن ها به 
دلیل برخی مزیت های آن مورد اســتفاده قرار می گیرد. این 
روغن کاربردهای مختلف و متنوعی دارد که سبب می شود 

در دنیا پرمصرف و پرطرفدار باشد.
او بــه برخی مخالفت ها دربــاره افزایش مصرف روغن پالم 
در کشــورهای مختلف اشــاره می کند و می گوید: اتفاقاً در 
کشورهای دیگر یکی از دلایل اصلی مخالفت با مصرف پالم 
ریشه در دلایل غذایی و سلامت ندارد. بلکه به مسائل محیط 
زیستی برمی گردد و ناشی از نگرانی بابت نابودی جنگل های 
پالم است. اما در کشــور ما به دلیل یک اظهارنظر نادرست 
و موج رسانه ای اشــتباه اکنون این باور ایجاد شده که پالم 

سرطان زاست.

چرا پالم؟ ��
در چنیــن شــرایطی این پرســش پیش می آیــد که اصلًا 
روغن پالم به چه دلیلی برای اســتفاده از صنعت روغن های 
خوراکی انتخاب شده است؟ کارشناسان معتقدند در صنعت 
روغن خوراکی جهان پالم را برای برخی مزیت های مناسب 
و مقاومتــی کــه در مقابل حرارت برای ســرخ کردن مواد 
غذایی دارند اســتفاده می کنند تا روغن سالم تری به دست 

مصرف کننده برسد.
سوءاستفاده در لبنیات، زیان به صنعت روغن ��

اما نکته قابل توجه اینجاســت که پــس از اظهار نظر وزیر 
پیشــین بهداشت درباره روغن پالم حتی با وجود این که چند 
روز بعد از آن اظهار نظر، سید حسن قاضی زاده هاشمی اعلام 
کرد هرگز منظورش این نبود که روغن پالم سرطان زاســت، 
باز هم اقشــار مختلف جامعه و حتی رسانه ها این موضوع را 
نپذیرفتند و موج ایجاد شــده علیه پالم فروکش نکرد. این در 
حالی است که آن اظهارنظر جنجالی درباره استفاده از روغن 
پالم در لبنیــات بود و ارتباطی به اســتفاده از روغن پالم در 
روغن های خوراکی نداشــت. موضوعی که در اظهارنظرهای 
رسانه ای کمتر به آن پرداخته شده است. قنبرزاده در این باره 
تصریح می کند: مشکل مربوط به روغن پالم از زمانی آغاز شد 
که عده ای پالم را وارد صنعت لبنیات کردند. در واقع با توجه 
به این که در برخی بازارهای خارجی مانند اقلیم کردســتان 
عراق اســتفاده از روغن پالم برای محصــولات لبنی مجاز 
است، مجوزی برای تولیدکنندگان داخلی صادر شد که برای 
محصولات لبنی صادراتی شــان اجازه استفاده از روغن پالم 
دارند. اما عده ای از این مجوز سوءاســتفاده کردند و در تولید 
محصولات لبنی مصرف داخلی هم روغن پالم به کار بردند. 

در واقع این اظهار نظر ارتباطی به صنعت روغن نداشت. 
اولویت با روغن های مخلوط با پالم ��

امروز مســئولان و متخصصان صنایع غذایی کشور معتقدند 
که روغن های بدون پالم هیچ مزیتی نســبت به روغن های 
دارای پالم ندارند و حتی به دلیل ســاختار شکننده تر نسبت 
به روغن های دارای پالم در مقابل حرارت می توانند آســیب 
بیشــتری وارد کنند. رئیس اداره ایمنی مواد غذایی سازمان 
غذا و داروی ایران یکی از کارشناسانی است که این موضوع 
را تأییــد می کند و معتقد اســت که روغن هــای بدون پالم 
مزیتی نسبت به روغن های دارای پالم ندارند. وحیده شایگان 
بــا تأکید بر این که به هیچ عنــوان مزیتی برای روغن های 
بدون پالم قائل نیســتیم می گوید: اگــر کاربری ما از روغن 
برای سرخ کردن است، باید از روغنی استفاده کنیم که توان 
حرارتی بالاتری دارد. روغن های بدون پالم از مقاومت بالایی 

برای ســرخ کردن برخوردار نیســتند. با توجه به این که در 
خانواده های ایرانی معمولًا پیــش می آید که روغن مازاد را 
دست کم یک بار دیگر نیز مصرف می کنند، این روغن های 
بدون پالم به هیچ وجه مناسب نیستند. البته ما همواره تأکید 
می کنیم که اســتفاده بیش از یک بار در مورد هیچ روغنی 
مناسب نیست. اما در شرایط کلی روغن های مخلوط با روغن 

پالم برای سرخ کردن مناسب تر هستند.
فرهنگسازی برای پرهیز از سرخ کردن ��

البته در کنار همه این دیدگاه ها، برخی کارشناسان نیز بر این 
باورند که باید جامعه را به ســمت فاصله گرفتن از مصرف 
غذاهای سرخ شده و به ویژه سرخ کردن عمیق هدایت کرد. 
دکتر اسماعیل خاتمی مقدم عضو پویش کیفیت محصولات 
غذایی و عضو انجمن صنایع غذایی مازندران چنین دیدگاهی 
دارد و معتقد اســت که ترویج فرهنگ پرهیز از سرخ کردن 
عمیق بایــد در اولویت فرهنگســازی های مرتبط با صنایع 
غذایی باشد. اما در عین حال اعتقاد دارد که در صورت تأکید 
مصرف کننده بر سرخ کردن عمیق، بهتر است که روغن پالم 
استفاده شــود. وی می افزاید: اگر دغدغه های مصرف کننده 
واقعاً بحث ســلامت اســت و بر کمتر مصرف کردن روغن 
و اجتناب از ســرخ کردن عمیق تأکید دارد، در مورد مصرف 
کــردن روغن بدون پالم حق با مصرف کننده اســت. اما در 
صورتی که قرار است همچنان فرهنگ مصرفی داشته باشیم 
و به ســرخ کردن عمیق با همین شیوه ادامه دهیم، مصرف 

روغن پالم مناسب تر است.
مزیت های روغن پالم ��

بــا این حال آن چه که در حــال حاضر به عنوان یک نکته 
مهم و اولویت دار مد نظر کارشناسان صنایع غذایی و به ویژه 
صنعت روغن مطرح می شــود، مزیت های روغن های دارای 
پالم است. کارشناس ارشــد صنایع روغن، دبیر انجمن کره 
گیاهی ایران و عضو کمیسیون فنی استاندارد ایران در حوزه 
روغن ها با بیان این که ۳۰ تا ۳۵ میلیون تن از ۲۳۰ میلیون 
تن روغن گیاهی را که در جهان تولید می شــود روغن پالم 
تشــکیل می دهد، می گوید: در دنیا برای تولید محصولات 
غذایی مختلف معیارهای کیفی مشــخصی مــد نظر قرار 
می گیرد. در مورد روغن های خوراکی ســه شــاخص مهم 

کاربری، تغذیه و مقاومت مطرح هستند.
محسن کشمیری با اشاره به مزیت های روغن پالم با تأکید 
بــر این که روغن میوه پالم پس از تفکیک برای کاربردهای 
مختلفی استفاده می شود، اظهار می کند: روغن پالم خالص در 
هیچ کشوری در اختیار مصرف کننده قرار نمی گیرد. در واقع 
محصولی به نام روغن خالص پالم را در هیچ فروشــگاهی 

نمی توانیم بیابیم. پس از فرآوری روغن پالم بخشی از آن 
برای مخلوط کردن با سایر روغن ها استفاده می شود. چرا که 
صنایع غذایی متنوعی در جهــان وجود دارد و باید تولیدات 
متنوعی هم وجود داشته باشد. وی با بیان این که روغن پالم 
مقاوم ترین روغن خوراکی حال حاضر جهان است، می گوید: 
روغن پالم به این دلیل که اســیدهای چرب و اسیداولئیک 
کمتری دارد و با توجه به مقاومت بالایش فعلًا درست ترین 
نســخه روغن مصرفی برای سرخ کردن محصولات غذایی 
اســت. این اظهارات را دکتر محمد احمدی عضو کمیسیون 
فنی صدور پروانه های بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی 
مازندران نیز بیان می کنــد و می افزاید: مصرف روغن پالم 
پیش از این که در صنعت لبنیات کشــور خبرســاز شود، در 
صنعت روغن استفاده می شد و اتفاقاً استفاده از آن در صنعت 
روغن امری ناگزیر اســت. این روغن کلسترول ندارد، اسید 
چرب ترانس ندارد و اســیداولئیک کمتری دارد. اما به خاطر 
ســوءتبلیغ ایجاد شده بسیاری از افراد جامعه آن را یک ماده 

زیان آور تلقی می کنند.
همراهی تولیدکنندگان با باورها و حاشیه ها ��

یکی از پرســش های که بــا مرور ایــن اظهارنظرها پیش 
می آید، چراییِ گرایش صنعــت روغن به تولید روغن بدون 
پالم پس از واکنش گســترده جامعه است. این که اگر روغن 
پالم چنین نقشی در صنعت روغن های خوراکی جهان دارد، 
چرا واحدهای تولیدکننده روغن در ایران بلافاصله به سمت 
تولید روغن بدون پالم گام برداشتند و اکنون مدت هاست که 
بخش مهمی از بازار روغن کشور را روغن های بدون پالم در 
اختیار گرفته اند؟ فعالان صنعت روغن معتقدند که این صنعت 
برای روی پا ماندن و کاهش آسیب های ناشی از باور ایجاد 
شده در جامعه ناچار بود که به تقاضای ایجاد شده در جامعه 
پاسخ دهد و اعتماد مصرف کنندگان را جلب کند. علی اصغر 
فلاح یکی از فعــلان صنعت روغن در مازندران در این باره 
می گوید: صنعت روغن تلاش کــرد که با جایگزین کردن 
روغن بدون پالم به مصرف کننده حق انتخاب بدهد. یعنی با 
توجه به این که مصرف روغن در خانوار چندان بالا نیست و 
میزان روغن مصرفی خانوار قابل مقایســه با روغن مصرفی 
صنوف و صنعت های غذایی نیست، با پرداخت مبلغی بیشتر 
بتوانــد روغنی را تهیه کند که به آن اعتماد بیشــتری دارد. 
به این شــکل هم نیاز مصرف کننده برآورده می شــد و هم 
صنعت بازارش را از دســت نمی داد. اما برخی از کارشناسان 
نیز بر این باورند که تولیدکنندگان روغن نباید تسلیم فضای 
ایجاد شده می شــدند و لازم بود که با آگاه سازی اجتماعی، 
پــس از جلب اعتماد مصرف کنندگان باز هم روغن هایی که 
مصرف شان به سود سلامت جامعه است را عرضه می کردند. 
دکتر بتول عرب ســرخی پژوهشگر صنایع غذایی و دکترای 
نانوشــیمی در این باره می گوید: این که صنعت ناچار شــد 
روغن بدون پالم تولید کند را نمی پذیرم. البته دلایل دیگری 
مانند محدود شدن واردات پالم در این زمینه تاثیرگذار بودند. 
اما به نظرم تولیدکننــدگان روغن باید در مقابل این جریان 
ایجاد شده مقاومت می کردند و به کمک ارگان های نظارتی 
تصمیم بهتری می گرفتند. آن چه که امروز در آشپزخانه های 
خانواده ها دیده می شود، تقویت روزافزون باور زیان آور بودن 
روغن هــای دارای روغن پالم اســت. باوری که در ســایه 
کم توجهی به فرهنگســازی درباره روغن هــای خوراکی و 
همچنین بی توجهی رسانه ها و نهادهای مرتبط به رفع ابهام 
ایجاد شده در سبد خرید محصولات غذایی خانواده ها ریشه 
زد و حالا بین بسیاری از مصرف کنندگان به یک باور عمیق 
و درست تبدیل شده اســت. باوری که به گفته کارشناسان 
صنایع غذایی، مصرف کننده نه تنها از آن ســودی نمی برد، 
بلکه علاوه بر خرید روغنی کــه در مقابل حرارت مقاومت 

کمتری دارد، هزینه بیشتری هم باید بپردازد.

رایج ترین اشتباهات درباره روغن پالم

ماســک ها درست اســت که بهترین 
وســیله برای محافظت در برابر کرونا 
است اما باید در استفاده از آنها مراقب 
بود. استفاده از ماسک صورت با شیوع 
کووید ۱۹ در بســیاری از کشورها به 
یک الزام قانونی تبدیل شده است اما 
این محافظان بهداشتی حتی پیش از 
اجباری شــدن هم در خشکی و دریا 
مشــکلات زیادی را بــرای طبیعت 
ایجاد می کردند. در ماه فوریه ســال 
گذشته هنگام پاکســازی ساحل، در 
طول یک صــد متر از خط ســاحلی 
هنگ کنگ ۱۰۰ عدد ماسک مصرف 
شده جمع آوری شد. در سواحل دریای 
مدیترانه نیز مواردی از شــناور شدن 
تعداد زیادی ماســک مصرف شــده 
مانند گروهــی از عروس های دریایی 
در سطح آب گزارش شد. با وجود این 
که این روزها میلیون ها انسان ملزم به 
استفاده از ماسک های صورت شده اند، 
درخصــوص نحــوه دورانداختــن یا 

بازیافت این ماسک ها اطلاعات اندکی 
در اختیار شهروندان قرار گرفته است.

این در حالی است که با رفع تدریجی 
مقــررات قرنطینــه در کشــورهای 
مختلف، شهروندان ماهانه به میلیاردها 
عدد ماســک صورت نیاز دارند. بدون 
اســتفاده از روش های مناســب برای 
دورریختن این ماســک ها، بشریت به 
زودی دچار یک فاجعه زیست محیطی 

می شود.
اغلب ماســک های صورت با استفاده 
از مــواد پلاســتیکی با عمر بســیار 
طولانی ساخته می شــوند و ضایعات 
این ماســک ها در طبیعت صدها سال 
باقی می ماند. ایــن وضعیت می تواند 
پیامدهــای ناگــواری را برای محیط 

زیست و ساکنین زمین داشته باشد.
پیش از همه ماسک هایی که در محیط 
زیســت رها می شــوند، عامل انتقال 
مأمورین جمع آوری  به  ویروس کرونا 
زباله هستند. این در حالی است که این 

ویروس تحت شــرایطی قادر است به 
مدت هفت روز روی سطوح پلاستیکی 
زنــده بماند که در میان مــدت و دراز 
مــدت، جانوران و گیاهــان نیز دچار 
آسیب می شوند. این حجم از ضایعات 
پلاســتیکی می تواند محیط زیســت 
جانــوران را تغییر دهــد و چرخه های 
طبیعی زیست بوم را برهم بزند. برخی 
از جانوران توانایی تشــخیص قطعات 
پلاستیک از طعمه های خود را ندارند 
و در نتیجــه در جریــان تلاش برای 
خوردن پلاستیک جان خود را از دست 
می دهند. حتــی اگر این جانوران زنده 
بمانند، به دلیل پُر شــدن معده آن ها 
با ضایعات پلاستیکی غیرقابل هضم، 

دچار سوءتغذیه می شوند.
جانوران کوچک تر هم ممکن اســت 

درون ضایعات پلاستیکی ماسک ها و 
دستکش ها به دام بیفتند و جان خود را 
از دست بدهند. پلاستیک در گذر زمان 
به قطعات کوچک تری تقسیم شده و 
هرچه بیشــتر در محیط زیست باقی 
بماند، این قطعات کوچک تر می شوند، 
بدین ترتیب ماســک های پلاستیکی 
ابتدا به میکروپلاســتیک و سپس به 
نانوپلاستیک تبدل می شوند. این ذرات 
و فیبرهای بسیار کوچک پلاستیک که 
از جنس پلیمرهای بسیار پایدار هستند 

به زنجیره های غذایی وارد می شوند.
تنها یک عدد ماسک صورت می تواند 
میلیون ها ذره را تولید کند که هریک 
از آن هــا قابلیــت انتقــال ترکیبات 
شــیمیایی و باکتری های مختلف به 
زنجیــره غذایــی و در نهایت به بدن 

انسان را دارد. سازمان جهانی بهداشت 
در ماه مارس گذشــته تخمین زد که 
بــرای مقابلــه با کوویــد ۱۹ تنها در 
مراکــز درمانی، ماهانــه ۸۹ میلیون 
عدد ماســک لازم اســت. همچنین 
محققان دانشــگاه کالج لندن میزان 
ماسک موردنیاز شهروندان این کشور 
را ســالانه ۲۴.۷ میلیارد عدد تخمین 
البته با اســتفاده از ماسک های  زدند 
قابل شســت و شو، تعداد ماسک های 
موردنیاز به شــدت کاهش می یابد اما 
نحوه شست وشو و نگهداری از این نوع 
ماســک ها نیز تأثیر قابل توجهی را بر 

محیط زیست باقی می گذارد.
مخرب  پیامدهای  کاهــش  به منظور 
زیست  بر محیط  ماسک های صورت 

می توان اقدامات زیر را انجام داد:
۱- از ماسک های قابل شست وشوی 
بــدون فیلتر اســتفاده کنیــد و این 
ماســک ها را با اســتفاده از ماشــین 
لباسشــویی بر اساس دســتورالعمل 

مربوطه بشویید.
۲- همــواره یک ماســک اضافی به 
همراه داشــته باشید تا در صورتی که 
ماسک شــما غیرقابل اســتفاده شد، 
ناچار به خرید یا استفاده از ماسک های 

یک بار مصرف نشوید.
۳- اگر از ماســک یک بــار مصرف 
اســتفاده می کنید، آن را )درون یک 
کیســه( به خانه ببرید و درون سطل 
زبالــه دردار بیندازیــد. در صورتی که 
امکان انجام این کار را ندارید، ماسک 
را درون کیسه قرار داده و به درون یک 

سطل زباله عمومی بیندازید.
۴- ماســک های یک بــار مصرف را 
در ســطل زباله های قابــل بازیافت 
نیندازید. این ماسک ها موجب تخریب 
تجهیزات بازیافت شــده و یک خطر 
جــدی برای کارکنان واحــد بازیافت 

محسوب می شوند.
۵- بــه هیچ عنوان ماســک ها را در 

محیط اطراف رها نکنید.

 

 

مقاله علمی

در یک مطالعه بررسی شد

 D تأثیر کمبود ویتامین 
در شدت سرگیجه

توصیه های مهم برای پیشگیری از 
آلودگی ماسک ها
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خواندنی

۲۶ بهمن ماه مصادف با ۱۴ فوریه روز ولنتاین یا همان روز عشــق است. گرچه 
بیشتر عشــاق دنیا این روز را با خرید هدایایی مثل شکلات و گل برای یکدیگر 
جشن می گیرند اما حقیقت آن است که در همهٔ فرهنگ ها اینگونه نیست. برخی 
یک روز را به جشــن گرفتن دوستی های خود اختصاص می دهند و برخی ترجیح 
می دهند عکس کســانی که به آن ها بد کردند را بسوزانند. در ادامه با سنت های 

عجیب روز ولنتاین در کشورهای مختلف دنیا آشنا خواهیم شد.
آرژانتین ��

برای آرژانتینی های عاشــق یک روز کافی نیست – آن ها یک هفتهٔ کامل در ماه 
ژوئیه را نیز به »جشــنواره عشق« اختصاص می دهند که به آن »هفته شیرینی« 
می گویند. از سیزدهم تا بیستم ژوئیه عشاق آرژانتینی با یکدیگر بوسه و آبنبات رد 
و بدل می کنند و این جشن یک هفته ای را با »روز دوستی« به پایان می رساننند.

فنلاند و استونی ��
فنلاندی ها و اســتونیایی ها نگاه دوستانه تری به روز ولنتاین دارند. روز ۱۴ فوریه 
برای مردم این کشــورهای روز دوســتی است و آن را با رد و بدل کردن هدیه و 

کارت تبریک جشن می گیرند.
فرانسه ��

جستجوی عشق به یک قرعه کشی می ماند و هیچ کس این را بهتر از فرانسوی ها 
نمی داند. در فرانســه که به سرزمین عشق مشهور است، یک رسم غیر عاشقانه 
وجود دارد که در آن افراد مجردی که امیدوارند بالاخره عشق زندگی خود را پیدا 
کنند، در خانه هایی رو به یکدیگر صف می شــوند و از پنجره شروع به فریاد زدن 
می کنند. آن ها آنقدر این کار را انجام می دهند که تا بالاخره صدای فریادشــان با 

کسی جفت و جور شود. بعد از آن زنانی که موفق نشدند یاری برای خود پیدا کنند 
آتش بزرگی برپا می کنند و طبق سنت تصاویر مردانی که دست رد به سینهٔ آن ها 
زدند را می سوزانند و همزمان به آن ها بد و بیراه می گویند. البته دولت فرانسه پس 

از مدتی تصمیم گرفت این آیین را به کلی ممنوع کند.
ژاپن ��

در ژاپن این خانم ها هســتند که به مرد مورد علاقهٔ خود شکلات هدیه می دهند. 
اما این نوع شــکلات است که اهمیت دارد. آن ها به همسران، شرکای عاطفی یا 
شرکای آیندهٔ خود، شــکلات های بسیار با کیفیت و خوشمزه ای به نام »هونمی 
چوکو« هدیه می دهند و به همکاران و آشــنایان خود یک نوع شکلات ارزان تر 
و رســمی به نام »گیری چوکو«. اگر خوش شانس نباشید ممکن است حتی یک 
جعبه »چو – گیری چوکو« هدیه بگیرید که یک شــکلات فوق رسمی است و 
زنان ژاپنی آن را به منفورترین همکاران مرد خود می دهند. با فرا رســیدن »روز 
ســفید« در ۱۴ مارس، از مردانی که شکلات »هومنی شوکو« دریافت کرده بود 
انتظار می رود که با دادن هدایایی با ارزشی معادل ۲ تا ۳ برابر قیمت شکلات هایی 

که هدیه گرفته بودند، شیرینی هدیهٔ زنان ژاپنی را جبران کنند.
نروژ ��

نروژی ها رسمی به نام »نامه های خنده دار« دارند که قدمت آن به قرن هجدهم 
میلادی بازمی گردد و عاشقانه تر از آن چیزی است که به نظر می رسد. کسانی که 
عشق خود را هنوز به فرد مورد نظرشان ابراز نکرده اند شعری برای او می نویسند، 
ســپس کاغذ نامهٔ خود را برش های ظریــف و هنرمندانه ای می دهند و یک گل 
برفی هم به آن می چســبانند. خنده دار بودن آن هم از جهت امضای نامه یا در 
حقیقت نبود آن اســت. شاعران عاشق این نامه ها را با نام خود امضا می کنند اما 
برای این کار به جای هر حرف نام خود یک نقطه می گذارند. اگر معشــوقهٔ شاعر 

بتواند به درستی حدس بزند که نویسندهٔ نامه کیست، در روز عید پاک یک تخم 
مرغ به او تعلق می گیرد. اگر نه این او است که باید به مردی که عاشق او است 

یک تخم مرغ دهد.
فیلیپین ��

اگر همیشه آرزو داشته اید در کنار دوستان نزدیک، آشناها، همسایه ها، همکاران و 
همینطور پیشخدمت های رستوران مورد علاقه تان، عروسی خود را جشن بگیرید، 

روز ولنتاین در فیلیپین ممکن است همان چیزی باشد که به دنبالش هستید.
هر ساله در روز ولنتاین صدها )گاهی هزاران( زوج در فیلیپین به دور یکدیگر جمع 
می شوند تا همگی با هم در یک مکان عمومی مراسم ازدواج خود را برگزار کنند. 
این مراسم ها اغلب با حمایت مالی دولت فیلیپین و به عنوان یک خدمت عمومی 

برگزار می شود که فرصتی برای ازدواج زوج های کم بضاعت فراهم می کند.
اسلوونی ��

در اســلوونی که در آن »سِــنت ولنتین« را یکی از قدیسان حافظ بهار می دانند، 
۱۴ فوریه نخســتین روز کار در مزارع برای سال نو است. مردم این کشور اعتقاد 
دارند در این روز است که گیاهان دوباره شروع به روییدن می کنند. مردم اسلوونی 
همچنین اعتقاد دارند در این روز پرنده ها از یکدیگر خواستگاری می کنند و برای 
آنکه بتوانید شــاهد این اتفاق باشید باید در زمین هایی که هنوز پوشیده از برف و 
یخ هســتند پابرهنه قدم بزنید. روز عشق در اسلوونی روز ۱۲ مارس است که روز 

»سِنت گرگوری« است.
کره جنوبی ��

زنان کره جنوبی در ســنتی که از ژاپن وام گرفته شده، در روز ولنتاین به مردان 
شکلات هدیه می دهند و در عوض آن یک ماه بعد در »روز سفید« هدیه دریافت 

می کنند.
اگر نه در روز ولنتاین نه در »روز ســفید« خبری از عشــق در زندگی شما نباشد، 
کره ای ها فکر آن را هم کرده اند. آن ها یک روز سوم هم برای افسوس خوردن به 
تنهایی همیشــگی خود در نظر گرفته اند. »روز سیاه« در ۱۴ آوریل یک مناسبت 
غیر رســمی در کره جنوبی است برای جشــن گرفتن زندگی مجردی یا اظهار 

همدردی با مجردها. در این روز افراد مجرد ســرتاپا مشکی می پوشند، با دوستان 
خود به دور هم جمع می شــوند و نودل می خورند.اما ابراز عشق در کره جنوبی به 
این روزها ختم نمی شود و آن ها در چهاردهم هر ماه هم مناسبتی با موضوع عشق 

دارند مثل روز رُز در ماه مه، روز بوسه در ماه ژوئن و روز بغل در ماه دسامبر.
آفریقای جنوبی ��

بیشــتر مردم آفریقای جنوبی روز عشق را با دادن شکلات، گل و خوردن شام در 
مکان های عاشقانه جشن می گیرند. اما در مواقعی که دادن یک کارت تبریک بی 
نام و نشان برای ابراز عشق کارساز نیست، مردم این کشور ابایی از آویزان کردن 

قلب خود از آستین لباسشان ندارند.
در آفریقای جنوبی دختران جوان طبق ســنتی که از جشــنواره ای در دوران روم 
باستان وام گرفته شده، نام مرد مورد علاقهٔ خود را در روز عشق به آستین هایشان 
وصل می کنند. در جشنوارهٔ اصلی که در روم باستان برگزار می شد بزها را قربانی 
می کردند و مردان در حالی که پوســت بز به تن داشتند در خیابان ها می دویدند و 

 زنان را شلاق می زدند تا از قدرت باروری برخوردار شوند.

 

سنت های عجیب و غریب روز ولنتاین

 پاسپورت واکسن کرونا چیست و 
چه کشورهایی استفاده از آن را مد نظر قرار داده اند؟

در  بیشتری  کشورهای 
حال  در  جهان  سراسر 
تلاش برای استفاده از 
واکسن  پاسپورت های 
منظور  به  کووید-۱۹ 
از سرگیری سفرهای 
هستند.  المللی  بین 
تــلاش  واقــع  در 
یک  ایجــاد  برای 
تأییدیه  سیســتم 
بین المللی اســت 
ندیم  گفته  به  که 
وزیــر  زحــاوی 
دولت  واکســن 
بریتانیــا، قــرار 

نیســت نام »پاسپورت واکســن« را داشته 
باشد. 

برخی کشــورها نیز ســعی دارند از پاســپورت های 
واکســن برای ســفرهای داخلی و کارگــران برای 
بازگشت به محل کارشان استفاده کنند. اما پاسپورت 

واکسن کرونا چیست؟
کشــورهای بیشتری در سراسر جهان در حال تلاش 
برای استفاده از پاسپورت های واکسن کووید-۱۹ به 

منظور از سرگیری سفرهای بین المللی هستند.
بعد از این که افراد با تزریق واکســن کووید-۱۹ در 
برابر ویروس کرونا ایمن شــدند می توانند یک کارت 
رســمی یا یک تأییدیه دیجیتال را به همراه داشــته 
باشــند که می تواند روی یک اپلیکیشــن باشد و به 
همراه داشــتن چنین چیزی به معنای این است که 
فرد در برابر ویروس ایمن شــده و واکســن کرونا را 

دریافت کرده است. 
در ادامه این تأییدیه یا پاســپورت واکسن در هنگام 
مراجعه به ایرلاین ها و در قســمت بررســی بلیط و 

مدارک ارائه خواهد شد. 
هدف از طرف پاســپورت واکسن این است که افراد 

بدون داشتن آن اجازه مسافرت نداشته باشند. 
 MVine دو توســعه دهنــده بریتانیایی بــه نام های
و IProov در حال کار بر روی پاســپورت واکســن 
و ایمنی هســتند. آن ها می گویند که این سیســتم 
می تواند نتیجه تســت افراد و واکســن زدن یا نزدن 
آن هــا را ثبت و تأییــد کند بدون اینکــه نیازی به 

زیرساخت های جدید وجود داشته باشد.
کشــورهای بیشتری در سراسر جهان در حال تلاش 
برای استفاده از پاسپورت های واکسن کووید-۱۹ به 

منظور از سرگیری سفرهای بین المللی هستند.
کشــورهای زیاد دیگری نیز بدون داشتن پاسپورت 
واکســن کرونا یا بیماری های دیگــر مانند تب زرد 

گلریز برهمند

کمپانی های سیکورســکی، که متعلق به لاکهید مارتین است، و بوئینگ ویژگی های قابل توجه هلیکوپتر جدیدشان که یکی از 
دو کاندید جایگزینی هلیکوپتر مشهور Black Hawk ۶۰-UH است را منتشر کرده اند. هلیکوپتر Defiant X نه تنها قرار است 
جایگزین Black Hawk شــود بلکه سرعت و بردی دو برابری نسبت به این هلیکوپتر تهاجمی مشهور خواهد داشت که قدرت 
تحــرک بی همتایی به نیروهای هوایی ارتش ایــالات متحده در میدان نبرد خواهد داد. هلیکوپتر Defiant X در واقع محصول 
مشترک سیکورسکی و بوئینگ برای برنامه Future Long Range Assault Aircraft )FLRAA( ارتش ایالات متحده هست 

که هدفان جایگزینی هلیکوپترهای Black Hawk است که در اوایل دهه ۱۹۸۰ معرفی شدند.
اگر چه UH-۶۰ یک هلیکوپتر کارآمد و قابل اعتماد بوده و همواره با تکنولوژی های جدید روزآمدســازی شــده اما ارتش ایالات 
متحده بر این باور است که اکنون زمان ورود یک پرنده جدید و با طراحی تازه فرا رسیده که بتواند از تحقیقات ۴۰ سال اخیر در 
زمینه تحقیق و توسعه پرنده های نظامی سود ببرد. Defiant X در واقع یکی از تولیدات برگرفته شده از یک هلیکوپتر نمایشی 
اســت که در تست های میدانی در موارد متعدد سرعت ۲۳۸ مایل بر ساعت )۳۸۳ کیلومتر بر ساعت( را به ثبت رسانده و حداکثر 
ســرعت ۲۸۸ مایل بر ســاعت )بیش از ۴۶۳ کیلومتر بر ســاعت( را نیز تجربه کرده است. این سرعت قابل توجه در حالی است 
که معروف ترین و پرتعدادترین نســخه هلیکوپتر Black Hawk ۶۰-UH که همان ۶۰M-UH است دارای سرعت کروز )۲۷۷ 

کیلومتر بر ساعت(.
 Black Hawk نکرده اما مدعی شده که سرعت آن دو برابر Defiant X کمپانی سیکورسکی تاکنون صحبتی از حداکثر سرعت
است که نشان می دهد دستکم سرعت آن ۳۴۰ مایل بر ساعت خواهد بود. هلیکوپتر Defiant X از طریق استفاده از دوست پروانه 
کواکسیال به این سرعت قابل توجه دست می یابد. این نوع ترکیب می تواند تعادل هواپیما را به طور کامل حفظ کند در حالی که 
بخش دم که معمولًا برای حفظ تعادل روتور دم در نظر گرفته می شد برای اهداف دیگر در دسترس قرار خواهد داشت. همچنین 
این هلیکوپتر جدید از این فضای اضافی برای قرار دادن یک پروانه پیشران دیگر استفاده می کند که منبع پیشرانه دیگری به آن 
خواهد بخشید. Defiant X همچنین قالبی کشیده تر و صیقلی تر از Black Hawk داشته و در هنگام پرواز چهارچوب فرود زیر 

خود را جمع خواهد کر تا کشش پارازیتی را کاهش دهد.
هلیکوپتر جدیدی سیکورســکی/بوئینگ همچنین دارای کنترل کننده های پرواز ســیمی است که حرکات فیزیکی خلبان را به 
سیگنال های الکتریکی تبدیل خواهد کرد که به کامپیوتر پرواز تزریق شده و در ادامه حرکات تفسیر شده و به دستوراتی که روی 
صفحه نمایش کنترل پرواز نمایش داده می شــوند تبدیل خواهند شــد. بدین ترتیب دیگر خبری از کابل ها و قرقره های کنترل 
کننده های ســنتی نخواهد بود که ممکن بود در اثر آتش دشــمن آسیب دیده و با از دســت رفتن کنترل پرنده همراه شوند. به 
ادعای سیکورســکی، از دیگر قابلیت های هلیکوپتر Defiant X می توان به کاهش ردپای گرمایی برای مخفی کردن آن از دید 
سنسورهای مادون قرمز دشمن و کاهش آسیب پذیری آن در برابر موشک های هدایت شونده مادون قرمز دوش پرتاب اشاره کرد.

تصویر منتشر شده از هلیکوپتر Defiant X آن را در حال حمل هویتزر M۷۷۷ نشان می دهد که خبر از افزایش قدرت لیفت این 
 Black Hawk هلیکوپتر می دهد. این هوویتزر بیش از ۹۳۰۰ پوند )بیش از ۴.۲ تن( وزن داشته که خارج از توان لیفت هلیکوپتر
است. در آخر اینکه به ادعای سیکورسکی، این هلیکوپتر جدید بسیار چابک تر از هلیکوپترهای ارتش ایالات متحده بوده که به آ 
ناجازه می دهد روی جنگل ها و دیگر عوارض زمین ناهموار با سرعت بیشتری پرواز کند، به ویژه روی کلان شهرهایی که به باور 
ارتش میدان های نبرد آینده خواهند بود. هلیکوپترهای ترابری متوسط در کلاس وزنی Defiant X معمولًا به یک جفت مسلسل 

۷.۶۲ میلیمتری که روی درها نصب می شوند مجهز بوده و یک قدرت خوداسکورتی محدود به آن می بخشند.
 Black Hawk نیز بدون شک دارای سلاح های تهاجمی خواهد بود. رقیب این هلیکوپتر برای جایگزینی Defiant X نمونه نهایی
یک هلیکوپتر بســیار پیشــرفته دیگر به نام Valor ۲۸۰-Bell V است و اولین نمونه های برنده در سال ۲۰۳۰ به ارتش تحویل 

داده خواهند شد.

هلیکوپتر Defiant X؛ 
 پرنده جدید ارتش ایالات متحده برای جایگزینی

Black Hawk 
و فلــج اطفال، اجازه ســفر به کشورهایشــان را به 

شهروندان خارجی نخواهند داد. 
به طور کلی افراد برای خارج شــدن از یک کشــور 
به پاســپورت واکسن 
بلکه  ندارند  نیاز 
تأییدیــه  ایــن 
ورود  هنگام  باید 
بــه یک کشــور 
خارجی ارائه شود. 
هوایــی  خطــوط 
در   Qantas
می گوید  اســترالیا 
که ایــن ایرلاین در 
مســافران  از  نهایت 
دریافت  تأییدیه  خود 
خواهــد  را  واکســن 
سوار  اجازه  تا  خواست 
شــدن بــه هواپیما را 

بدهد.
Etihad Airways و Emirates نیــز اســتفاده از 
پاســپورت دیجیتالی را آغاز خواهد کرد که مسافران 
با اســتفاده از آن بتوانند تأیید کنند که واکسن کرونا 

را دریافت کرده یا تست کووید-۱۹ داده اند.
کشــورهای بیشتری در سراسر جهان در حال تلاش 
برای استفاده از پاسپورت های واکسن کووید-۱۹ به 

منظور از سرگیری سفرهای بین المللی هستند.
برخی گروه های حقوق بشــری گفته اند که پاسپورت 
واکســن می تواند باعث تبعیض علیه کسانی شود که 
هنوز واکســن را دریافت نکرده، نمی توانند واکســن 

دریافت کنند یا نمی خواند واکسن بزنند. 
در حال حاضر، کشــورهای ثروتمندتر واکســن های 
بسیار بیشتری نسبت به کشــورهای فقیر خریداری 
کرده و بســیاری نیز هنــوز واکسیناســیون را آغاز 

نکرده اند.
از این رو بیم آن وجود دارد که پاســپورت واکســن 
کرونا شــهروندان کشــورهایی که در ماه ها یا حتی 
ســال های آینده واکسن کرونا را دریافت نمی کنند از 

سفر محروم نماید. 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا در حال بررسی کارت 

تأییدیه واکسن کرونا هستند.
کشــورهای بیشتری در سراسر جهان در حال تلاش 
برای استفاده از پاسپورت های واکسن کووید-۱۹ به 

منظور از سرگیری سفرهای بین المللی هستند.
نخســت وزیر یونان یکی از کســانی اســت که به 
اتحادیه اروپا پیشنهاد اســتفاده از پاسپورت واکسن 

را ارئه کرده است. 
برخی از کشورهای دیگر اروپایی نیز در حال بررسی 
استفاده از کارت های واکسن کرونا یا همان پاسپورت 

کرونا برای اجازه ورود به مسافران خارجی هستند.

حسین علی پناهی

پسر ۱۱ ساله ای که پدری پولدار داشت با نقشه ای عجیب و باورنکردنی 
شروع به اخاذی و گرفتن پول های پدرش کرد.

تهدید و اخاذی توسط هکرها ماجرای جدیدی نیست اما اینکه عضوی از 
خانواده با عضو دیگری چنین کاری کند به نوعی عجیب است، آنهم اگر 

هکر فرزند باشد و فرد مورد اخاذی قرار گرفته پدر.
مردی در غازی آباد هند برای گزارش یک مورد تهدید و اخاذی به ادارهٔ 
پلیس مراجعه کرد و گفت که حساب ایمیل وی در اول ژانویه هک شده 
است و از آن زمان تهدیدها و مطالبات مالی گروهی از هکرها را دریافت 
می کند. پلیس وارد عمل شــد تا هکرها را شناسایی و دستگیر کند برای 

همین مکالمات و ... شاکی را تحت کنترل قرار گرفت.
آقــای » راجیو کوما » تصور می کــرد با افراد خیلــی ماهر و حرفه ای 
روبروست چون هر اقدامی که انجام می داد سریعاً هکرها متوجه می شدند 

و تهدیدها را جدی تر می کردند.
اطلاعات قوی هکرها از زندگی شــخصی او، رفت و امدهایش به ادارهٔ 
پلیس و... راجیو را بیشتر به وحشت می انداخت و او برای اینکه اطلاعات 
شخصی و تصاویر خانوادگی اش در فضای مجازی منتشر نشود هر لحظه 

به فکر تسلیم و پرداخت پول تعیین شده می افتاد.
کودک هکر ��

مجرمان هر لحظه او و خانواده اش را تحت نظر داشتند و این از اطلاعات 
و تهدیداتی که برایش ارســال می شد کاملًا مشخص بود. » راجیو« که 
ابتدا ایمیل های تهدید آمیز را نادیده گرفته بود کم کم متوجه دسترســی 
به گوشــی موبایلش هم شــد و تمام این اقدامات او را بیشتر مجاب به 
پرداخت ۱ میلیون روپیه ای که هکرها در قبال منتشر نکردن اطلاعات و 
تصاویر خانوادگی اش می خواستند می کرد تا اینکه پلیس موفق به ردیابی 

هکرها شد.
طی تحقیقات، پلیس دریافت که IP دریافتی از طریق ایمیل اولیه اخاذی 
و پیام های بعدی، همه از یک محل بوده است، به این معنی که ایمیل ها 

از داخل خانه وی ارسال شده است.
این اطلاعات مسئله را پیچیده تر کرد تا اینکه پلیس با تحت نظر گرفتن 
خانه و پیامهای ارســالی متوجه شــد هکر حرفه ای داخل خانهٔ خود مرد 
پنهان است. خیلی زود روشن شد که پسر ۱۱ سالهٔ خود این مرد ثروتمند 
در حــال زوردگیری از پدرش بوده، حقیقتی که همه را بخصوص »راجیو 

» را شوکه کرد.
پلیس پســر ۱۱ ساله کومار را مورد بازجویی قرار داد و دریافت که دانش 
 YouTube آموز کلاس پنجم این خانواده با دیدن فیلم ها و آموزش های
در مورد جرائم اینترنتی این کار را آموخته است و فکر می کند که به اندازه 
کافی برای انجام چنین کاری باهوش اســت برای همین با هک ایمیل 

پدرش سنجش توانایی خود را شروع کرده.

نقشه زشت پسر ۱۱ ساله برای 
پولهای پدرش

خبر بارداری مگان مارکل رسماً اعلام شد؛

دوک و دوشس ساسکس در انتظار 
فرزند دوم

نمایندگان زوج مشــهور این خبر را روز یکشنبه با انتشار بیانیه ای 
رســمی اعلام کردند. ســخنگوی این زوج به رسانه ها اعلام کرد 
آرچــی، فرزند اول مگان مارکل و هری قرار اســت به زودی برادر 
بزرگ تر خانواده شــود و دوک و دوشس ساسکس از اینکه فرزند 
دومشــان را در راه دارند بسیار خوشحال هستند. همزمان با انتشار 

این بیانیه، ســخنگوی این زوج تصویری ســیاه و سفید از مگان 
مارکل و هری منتشــر کرد که پیش از این دیده نشده بود. در این 
تصویر مگان مارکل دست خود را بر روی شکمش قرار داده است. 
نمایندگان دوک و دوشس ساســکس زمان دقیق تولد فرزند دوم 
آن ها را اعلام نکردند. آرچی هریسون ماونت باتن، فرزند اول مارکل 
۳۹ ساله و هری ۳۶ ساله، ششم ماه مه ۲۰۱۹ به دنیا آمد. او ماه مه 
امســال ۲ ساله خواهد شد. مارکل پیش تر در مقاله ای در نیویورک 
تایمز با عنوان »فقدان های مشترک ما« که در ژوئیهٔ ۲۰۲۰ منتشر 
شــد از تجربهٔ سقط جنین خود صحبت کرد. او در این مقاله نوشته 

بود: »از دست دادن یک بچه یعنی به دوش کشیدن اندوهی تقریباً 
غیر قابل تحمل، چیزی که بســیاری آن را تجربه اما اندک کسانی 
از آن صحبــت کرده اند.« مگان مارکل و هری در آوریل ۲۰۲۰ به 
وظایف رسمی خود به عنوان اعضای ارشد خاندان سلطنتی بریتانیا 
پایان دادند. این اتفاق پس از آن رخ داد که در ژانویهٔ ۲۰۲۰ این زوج 
از تصمیم خود برای کناره گیری از خاندان سلطنتی بریتانیا به عنوان 
اعضــای فعال آن خبر دادند. مگان مــارکل و هری از زمان کناره 
گیری از وظایف و عناوین سلطنتی رسمی خود، به همراه فرزند خود 

آرچی در ایالت کالیفرنیای آمریکا زندگی می کنند.
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بازار مالی

 
گروه بانــک و بیمه:صدور بیمــه نامه های آنلاین در 
چند ماه گذشــته با اســتقبال بیمه گذاران روبرو شده 
و برنامه هایی در دست اجراست که در تمامی رشته ها 

این بیمه نامه های برخط را عرضه کنیم.
به گزارش  هفته نامه تدبیــر تازه به نقل از اداره کل 
روابط عمومی و امور بین الملــل بیمه مرکزی، دکتر 
غلامرضا ســلیمانی که به مناســبت چهــل و دومین 
ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی در نشستی آنلاین 
با خبرنگاران ســخن می گفت ضمن اعلام این مطلب 
افزود: همزمان با فراگیرشــدن صــدور بیمه نامه های 
آنلاین، تدابیری اتخاذ شده که برای پرداخت خسارات 

هم روش های الکترونیکی به کار گرفته شود.
رییس کل بیمه مرکزی برای تحقق این امر از تشکیل 
کمیته تخصصی راه اندازی سامانه یکپارچه خسارات، 
خبر داد و اظهارداشــت: انشالله این ســامانه در سال 
۱۴۰۰ به بهره برداری می رســد و در افزایش ضریب 

نفوذ بیمه در کشور نقش مهمی را ایفا خواهد کرد.
وی ضمــن تاکید بر ایــن نکته که صنعــت بیمه در 
چارچوب قوانیــن و آیین نامه ها عمل می کند، تصریح 
کرد: شــفافیت در صنعت بیمه حرف اول و آخر را می 
زند و صورت های مالی و عملکرد شرکت های بیمه ای 
از ســلامت در عرصه حاکمیت شرکتی حکایت دارد.

رییس شورای عالی بیمه با تشریح دستاوردهای بیمه 
در زمان تحریم، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر هیچ 
ریسکی در کشــور بیرون از ظرفیت های صنعت بیمه 
نیست شــرکت های بیمه برای پوشــش تمام صنایع، 

خدمات و نظایر آن آمادگی کامل دارند.
دکتر ســلیمانی حق بیمه تولیدی در ده ماهه نخست 
سال جاری را بالغ بر ۶۶هزارمیلیارد تومان اعلام کرد و 
افزود: ظرفیت های صنعت بیمه با ورود استارت آپ ها 
و کارگزاری هــای آنلاین افزایش یافته و با راه اندازی 
صندوق بیمه حوادث طبیعی و هدف گذاری های دیگر 
صنعت به زودی شــاهد افزایش چشمگیر ضریب نفوذ 

بیمه خواهیم بود. 
وی از راه اندازی شــعبات استانی شرکت های بیمه به 

عنوان یکی از عوامل تقویت ارتباط بیمه گران و بیمه 
گذاران نام برد و گفت: رویکرد شــعب اســتانی پیش 
از انگیزه های اقتصــادی از رویکرد فرهنگی برخوردار 
اســت و در راســتای توســعه فرهنگ بیمه ارزیابی 

می شود.
دکتر ســلیمانی در بخش دیگری از ســخنان خود با 
تاکید بــر این نکته که نمایندگان فعلی شــرکت های 
بیمــه عموماً در بهره گیری از امکانات الکترونیکی در 

شــرایط مطلوبی به ســر می برند، اظهار کرد: فعالیت 
اســتارت آپ ها در صنعت بیمه با سطح ظرفیت های 
بیمه گری، قدرت بازارســازی و ارائه طرح های نوین، 
ارتبــاط معناداری دارد و طرح های ارائه شــده باید با 
آنچه که در شــیوه های سنتی در جریان است، تفاوت 

اساسی داشته باشد. 
رییــس کل بیمــه مرکزی از صنعت بیمــه به عنوان 
صنعتی رقابت پذیر یاد کرد و گفت: رقابت شرکت های 

بیمه اگر با نرخ فنی و شــرایط قابل قبول باشــد به 
کاهش قیمت محصول نهایــی، رونق بازار و افزایش 

میزان رضایتمندی مردم منتهی خواهد شد.
وی در همین راســتا کارگزاری های برخط را مشمول 
آیین نامه ها و قوانین مترتب بر کارگزاری های ســنتی 
اعلام کرد و افزود: ارائه نرخ و شرایط غیرفنی و مغایر 
با نظام بیمه ای از ســوی اســتارت آپ ها و همچنین 
شــبکه ســنتی فــروش غیرقانونی اســت و برخورد 

نهادناظر را به دنبال خواهد داشت.
بر اســاس این گزارش رییس شــورای عالی بیمه با 
تاکید بر ایجــاد فضای آرام برای بیمه گران از تلاش 
نهاد ناظر برای تســهیل امر بیمه گری در کشور خبر 

داد.
وی افزود: بخش عمده ای از مأموریت های نظارتی به 
بخش خصوصی واگذار شــده و سندیکای بیمه گران، 
انجمن حرفه ای صنعت بیمه و نهادهای مشابه با بهره 
گیری از ابزار الکترونیک در این عرصه خدمت رسانی 

می کنند.
دکتر ســلیمانی با تشریح عملکرد ســامانه سنهاب به 
کسب رتبه نخســت خدمات الکترونیکی بیمه مرکزی 
در بین تمامی دستگاه های اجرایی اشاره کرد و گفت: 
سامانه ســنهاب به لحاظ اثربخشی، امنیت و سلامت 
اطلاعات، شرایط قابل قبولی دارد و علاوه بر تسهیل 
امور بیمه گری در کاهــش تخلفات و تقلبات بیمه ای 

هم نقش انکارناپذیری را ایفا می کند.
وی تنوع محصولات بیمه ای را زمینه ســاز توســعه 
این صنعت دانســت و اظهار داشــت: هــر محصول 
جدید بیمه ای به زیرســاخت کافی و ســامانه منحصر 
به فرد نیــاز دارد و اگر ســامانه مخصوصی برای آن 
طراحی نشود موفق به دریافت مجوز نخواهد شد.دکتر 
سلیمانی در پایان از ادامه رایزنی ها برای کاهش یا لغو 

عوارض های پیشین بر صنعت بیمه خبر داد. 
در پایان این نشســت آنلاین از دو سامانه الکترونیکی 
پژوهشــکده بیمه و بیمه مرکــزی و همچنین کتاب 
»دوربرگردون« مربوط بــه برنامه موفق تلویزیونی به 

همین نام، رونمایی شد.

رییس کل بیمه مرکزی مطرح کرد:

رایزنی برای کاهش عوارض مترتب بر

صنعت بیمه را با جدیت دنبال می کنیم

باجه خبر

افتتاح مدرسه3 کلاسه شهدای 
بانک ملی ایران در روستای

رشید آباد دیواندره

    به مناسبت گرمیداشت دهه 
مبارک فجر مدرسه سه کلاسه 
شــهدای بانک ملــی ایران با 
حضور علی اشــرف یوســفی 
قیاســی رئیس اداره امور شعب 
استان کردستان ، محمد ابراهیم 
زارعی معاون سیاسی و امنیتی 

استانداری ، ماجد احمدی مدیر کل نوسازی و تجهیز مدارس 
اســتان ، فرماندار و رئیس آموزش و پرورش شهرســتان 
دیواندره و دیگر مسئولان استانی افتتاح شد .    به گزارش 
هفتــه نامه تدبیر تازه به نقــل از روابط عمومی بانک ملی 
ایران، در راســتای ایفای مسئولیت های اجتماعی و کمک 
به رفع مشــکل کمبود فضای آموزشی در مناطق محروم، 
این مدرسه در منطقه محروم روستای رشیدآباد شهرستان 
دیواندره افتتاح و به بهره برداری رسید.در این مراسم معاون 
سیاسی و امنیتی استاندار کردســتان از بانک ملی ایران و 
اداره امور شــعب استان کردســتان به جهت مشارکت در 
ساخت و ترویج فرهنگ نیکوکاری مدرسه سازی این استان 
تجلیل کرد.شایان ذکر اســت، مدرسه مذکور در زمینی به 
مساحت ۹۷۸ مترمربع با زیربنای ساختمان اصلی ۱۸۰متر 

مربع در مقطع آموزشی متوسطه اول احداث شده است.

پرداخت بیش از ۸.5 میلیون فقره 
تسهیلات توسط بانک مهر ایران

مرتضــی اکبری اظهــار کرد: 
شده  پرداخت  تسهیلات  تعداد 
از ســوی بانک مهر ایران در 
به طرز  گذشته  سال های  طول 
افزایــش یافته؛  چشــمگیری 
فقره  از ۵۰۰هزار  که  به طوری 
در ســال ۱۳۹۵ بــه حدود دو 

میلیون و ۳۰۰هزار فقره در ســال ۱۳۹۸ رســیده است. در 
سال جاری نیز تا کنون بیش از یک میلیون و ۸۰۰هزار فقره 
تسهیلات پرداخت شده اســت.به گزارش هفته نامه تدبیر 
تازه به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
دکتر مرتضی اکبــری مدیرعامل این بانک ضمن تبریک 
فرار ســیدن چهل ودومین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، 
گفت: هر چند عقد قرض الحسنه یکی از عقود اسلامی است 
و ســابقه ای طولانی دارد، اما با پیروزی انقلاب اســلامی، 
محقق کردن بانکداری اســلامی با تأکید بیشتر و از همان 
سال های نخست در دستور کار قرار گرفت که نقطه عطف 
آن تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در ســال ۱۳۶۲ 
اســت.وی در همین رابطه افزود: صندوق های مختلف بر 
اساس عقد قرض الحســنه فعالیت می کردند و بانک ها نیز 
با جذب منابع قرض الحســنه نسبت به پرداخت تسهیلات 
قرض الحســنه اقدام می کردند که نمونه بارز آن وام ازدواج 
است.اکبری با اشــاره به ضرورت تمرکز فعالیت بانکی بر 
مبنای عقد قرض الحســنه، اظهار کرد: بر همین اســاس 
در ســال ۱۳۸۶، بانک قرض الحســنه مهر ایران به عنوان 
نخستین بانک قرض الحسنه کشور با سهامداری ۱۰ بانک 

بزرگ و باسابقه تأسیس شد.

افتتاح شعبه جدید بیمه تجارت نو 
در مشهد مقدس، این بار به دست 

فرزندان شهدا

خراســان  جدیــد  ســاختمان 
رضوی بیمه تجارت نو با حضور 
به  بیمــه تجارت نو،  مدیرعامل 
ایران  شــهدای  فرزندان  دست 
مراســم  شــد.در  افتتاح  زمین 
افتتاحیه ســاختمان جدید بیمه 
تجارت نو، محمد مهیار محرابی، 

فرزند شهید محرابی از شهدای مدافع حرم و خانم حسین زاده 
از فرزندان شهدای هشت ســال دفاع مقدس، به نمایندگی 
از خانواده معظم شــهداء حضور یافته و روبان افتتاح شــعبه 
مشــهد بیمه تجارت نو توسط ایشان بریده شدنیما نوراللهی، 
مدیرعامل بیمه تجارت نو در مراســم افتتاحیه شعبه ضمن 
تقدیر از مقام شامخ شهداء و تبریک ایام مبارک دهه فجر، از 
کسب پرتفوی بالغ بر هزار میلیارد تومان طی ۲ سال گذشته 
و ورود بیمه تجارت نو به باشــگاه هزارمیلیاردی های صنعت 
بیمه خبر داد.وی مسیر حرکت بیمه تجارت نو را شتابنده و رو 
به جلو ارزیابی و ســود حاصل از سرمایه گذاری های شرکت 
را قابل توجه عنوان کرد.مدیر عامــل بیمه تجارت نو افزود: 
باتوجه به افزایش سرمایه شرکت و افزایش ظرفیت نگهداری 
ریسک، به زودی شاهد گسترش حوزه فعالیت این شرکت در 

زمینه پرتفوی های بنیادی و زیرساختی کشور خواهیم بود.

طرح های قرض الحسنه در اولویت بانک سینا

مدیرعامل بانک ســینا در دیدار با کارکنان شعب استان مازندران بر لزوم اولویت دهی به طرح های قرض الحسنه تاکید کرد.
دکتر ایمانی با بیان آنکه قرض الحســنه در مکتب اسلام جایگاه خاصی دارد، گفت: بر اساس شأن و منزلتی که اسلام برای 

قرض الحسنه قائل است، ما باید تلاش های جدی تری را در جهت ترویج این سنت حسنه صورت دهیم. 
در همین راستا طرح های تسهیلاتی قرض الحسنه متعددی در بانک به اجرا گذاشته شده که فرصت مناسبی برای تحقق این 
هدف مهم است.وی در ادامه گفت: خوشبختانه بانک سینا به لحاظ اجرای سیاست های معتدلانه و پرهیز از ورود به مسابقه 
نرخ ســود بانکی به خوبی ترکیب منابع را مدیریت و در جهت کاهش قیمت تمام شده پول حرکت کرده که لازم است توجه 

بیشتری را به این مقوله نیز شاهد باشیم.
مدیرعامل بانک ســینا از جمله متغیرهای تاثیرگذار بر عملکرد بانک را تعیین تکلیف پرونده های مطالباتی دانست و افزود: با 
پیگیری و وصول مطالبات بانک، بخش قابل توجهی از منابع زیان رســان بانک شناســایی و به محلی برای سودآوری مبدل 

می شود که البته خوشبختانه میانگین بانک سینا در این بخش در حد معقولی نسبت به متوسط نظام بانکی است.
دکتر ایمانی همچنین با اشاره به روزهای پایانی سال، تلاش در جهت تأمین نیازهای بانکی مشتریان عزیز با تاکید بر ترغیب 

آنان به استفاده از خدمات بانکداری الکترونیک به دلیل وجود خطر کرونا را مورد تاکید قرار داد.
فتنی اســت در این سفر که معاونین شعب و مناطق و سرمایه های انسانی، مدیران امور بانکداری اسلامی و منطقه مازندران 
نیز حضور داشــتند، از شــعب ۱۷شــهریور و باجه آمل، نور، امام خمینی)ره( و شریعتی بابل، بابلســر و جویبار بازدید کردند. 
مدیرعامل بانک ســینا در این دیدار ضمن گفتگو با کارکنان و قدردانی از تلاش ها و زحمات آنها دســتورات لازم را در جهت 

پیشبرد امور صادر کرد.

طرح توسکا سهولت و سرعت را
در بهره مندی از تسهیلات بانکی به دنبال می آورد

مدیرعامل بانک توسعه تعاون همزمان با آغاز چهل و سومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، جزئیات طرح تسهیلاتی تازه این بانک 
با عنوان طرح توسکا را تشریح کرد.به گزارش  هفته نامه تدبیر تازه به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون، حجت اله مهدیان در 
آیین گرامیداشت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، گفت: با توجه به شرایط ویژه اقتصادی و ضرورت پاسخ گویی به هنگام و متناسب 
به نیازهای مشــتریان، طرح ویژه ای با عنوان طرح توسکا در بانک توسعه تعاون تعریف شده که بر اساس آن به دنبال افزایش مؤثر 

ظرفیت در ارائه تسهیلات متنوع به متقاضیان هستیم.
مدیر عامل بانک توسعه تعاون در تشریح جزئیات طرح توسکا گفت: این طرح با تمرکز بر افزایش رضایتمندی مشتریان و با هدف 
گردش مناســب و مؤثر منابع در بانک به نفع عموم مشــتریان تعریف شده است. وی در همین رابطه افزود : سپرده گذاران در طرح 
توسکا می توانند علاوه بر دریافت حداکثر ۷ درصد سود ناشی از سپرده گذاری ، از تسهیلات اعتباری بانک نیز به صورت ویژه و سریع 
بهره مند شــوند.مهدیان خاطر نشان ساخت : این طرح به گونه ای طراحی شده است که نرخ تسهیلات اعتباری ارائه شده بر اساس 
گردش ســپرده و متناسب با سود سپرده های تودیع شــده نزد بانک تعیین می شود. به نحوی که امکان انتخاب نرخ سود تسهیلات 
اعتباری دریافتی با توجه به شــرایط تعریف شده فیمابین بانک و مشتری توسط خود مشتریان فراهم شده است و مشتری بر همین 

اساس با توجه به نیاز و شرایط خود، مختصات تسهیلات را انتخاب می کند .
وی درباره نرخ ســود تســهیلات در این طرح افزود: نرخ این تسهیلات حداقل ۱۰ و حداکثر ۱۸ درصد و حداکثر دوره بازپرداخت ۴۸ 
ماهه خواهد بود و پیش بینی می شود به این ترتیب این طرح در شرایط اقتصادی حاضر، رونق مناسبی در فعالیت های اقتصادی ایجاد 

کند و پاسخ به مشتریان در خصوص تأمین مالی در بخش های مختلف با سهولت و سرعت بیشتری همراه باشد.

  

  

تخصیص  120 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش صنعت و معدن 

دکتر حســین مهری در مراسم امضای تفاهمنامه همکاری سه جانبه اعلام کرد: 
در راســتای کمک به ســرمایه گذاری و تأمین مالی واحدهای صنعتی و معدنی 
و حمایت از اشــتغال در این بخش ۱۲۰ هــزار میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته 

شده است. 
بــه گزارش هفتــه نامه تدبیر تازه به نقل از  پایگاه اطلاع رســانی بانک صنعت 
و معــدن، این تفاهمنامه ســه جانبه با حضور وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
حاشــیه چهارمین جلسه شــورای هماهنگی امور صنایع و فناوری های پیشرفته 
وزارت صمت روز دوشــنبه بیستم بهمن ماه با موضوع اعطای تسهیلات صنعتی 
و معدنی بین وزارت صنعت، معدن و تجارت به نمایندگی ســعید زرندی »معاون 
طرح و برنامه این وزارتخانه«، ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایــران )ایمیدرو( به نمایندگی وجیه اله جعفری»معاون وزیر و رئیس هیات عامل 

ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران« و بانک صنعت و معدن به نمایندگی دکتر حسین مهری »مدیر 
عامل بانک صنعت و معدن« منعقد گردید و بنابر آن مقرر شد، میزان سپرده گذاری شرکت های تابعه و وابسته ایمیدرو طی 
ســه مرحله تا ســقف ۳۰ هزار میلیارد ریال و با نرخ مصوب شــورای پول و اعتبار در نزد بانک صنعت و معدن افزایش یابد.

همچنین میزان سپرده گذاری در مرحله اول از سوی شرکت های تابعه و وابسته ایمیدرو ۱۰ هزار میلیارد ریال تعیین شد که 
طبق مذاکره و توافق شــرکت ها با بانک، سهم شــرکت فولاد مبارکه اصفهان ۵۰۰۰ میلیارد ریال، شرکت ملی صنایع مس 
ایران ۲۵۰۰ میلیارد ریال و شــرکتهای معدنی و صنعتی گل گهر وچادرملو هر کدام ۱۲۵۰ میلیارد ریال اســت و بانک متعهد 
شــد در مرحله اول حداقل به نســبت ۴ برابر این ســپرده گذاری و حداقل تا ۴۰ هزار میلیارد ریال اقدام به ارائه تسهیلات 

نموده و نهایتاً میزان اعتبار را در صورت همکاری شــرکت های تابعه ایمیدرو تا ســقف ۱۲۰ هزار میلیارد ریال افزایش دهد.

رشد 35 درصدی تسهیلات پرداختی اگزیم بانک در استان لرستان

رئیس شــعبه خرم آباد با اعلام اینکه شعبه بانک توسعه صادرات ایران تا پایان 
دی ماه سال جاری بیش از یک هزار میلیارد ریال تسهیلات به صادرکنندگان 
استان لرســتان پرداخت کرده است، گفت: تسهیلات پرداختی به مشتریان در 
مدت زمان یاد شــده نسبت به مدت مشــابه در سال قبل رشد ۳۵ درصدی را 
تجربه کرده است.به گزارش هفته نامه تدبیر تازه به نقل از  روابط عمومی بانک 
توسعه صادرات ایران، علی اصغر گلکار،اظهار داشت: عمده تسهیلات پرداختی 
از سوی این بانک در قالب سرمایه در گردش به مشتریان ارائه شده است. وی 
با اشاره به مشارکت بانک در تأمین مالی اجرای طرح یک شرکت نورد آلومینیوم 
در استان، گفت: همچنین بالغ بر ۸۲ میلیارد ریال گشایش اعتبار اسنادی داخلی 
در شعبه خرم آباد انجام شده است.رئیس شعبه خرم آباد بانک توسعه صادرات 
ایران اظهار داشت: این شعبه از اگزیم بانک در بخش صدور ضمانتنامه ریالی و 

فروش ارز نیز بسیار خوب عمل کرده به طوریکه با رشد ۳۸۳ درصدی نسبت به سال گذشته حدود ۱۷ میلیون دلار ارز 
فروخته است.گلکار به رشد ۲۷۵ درصدی در حوزه انجام حواله های ارزی صادره اشاره کرد و گفت: تا پایان دی ماه امسال 
۲۵ میلیون دلار حواله ارزی صادر و ۴ میلیون دلار نیز بروات اسنادی وارداتی از شعبه خرم آباد بانک توسعه صادرات ایران 
کارگزاری شــده که نســبت به مدت مشابه سال گذشته از رشد ۱۲۰ درصدی برخوردار بوده است. به گفته گلکار، استان 
لرستان در سال ۹۸ جمعاً ۱۸ صادرکننده نمونه استانی داشته که از این تعداد ۱۲ صادرکننده نمونه مشتری بانک توسعه 
صادرات شعبه خرم آباد هستند.وی اظهار داشت: شعبه اگزیم بانک در خرم آباد در تلاش است شرکت های دانش بنیان 
استان را با خدمات و تسهیلات ویژه این بانک آشنا کند؛ تا کنون دو شرکت دانش بنیان دارویی و بهداشتی توانسته اند از 

تسهیلات ویژه دانش بنیان بانک توسعه صادرات ایران بهره مند شوند. 

  

  

افتتاح مدرسه شهدای
بانک صادرات ایران در آق قلا

همزمان با دهه مبارک فجر مدرســه شش کلاســه شهدای بانک 
صادرات ایران و شــهید »بایرام آق« با حمایت و مشــارکت ســتاد 
خیرین مدرسه ساز بانک صادرات ایران در شهرستان »آق قلا« استان 
گلستان به بهره برداری رسید.به گزارش  هفته نامه تدبیر تازه به نقل 
از روابط عمومی بانک صادرات ایران، مدرسه شهدای بانک صادرات 

ایران و شهید »بایرام آق« با حمایت و مشارکت خیرین بانک صادرات 
ایران و با همکاری ستاد نوسازی مدارس استان گلستان در شهرستان 
»آق قلا« در زمینی به مســاحت نزدیک بــه دو هزار متر مربع و با 
بیش از ۸۰۰ متر مربع بنا به بهره برداری رســید.در مراســم افتتاحیه 
این مدرســه که با حضور محمدرضا کریم، مدیرشعب بانک صادرات 
اســتان گلستان، حمدا... عظیمی ماســوله و اکبر طهماسبی اعضای 
ستاد خیرین بانک صادرات ایران و مسئولان استانی و محلی برگزار 
شــد، از حمایت های خیرین بانک صادرات ایران قدردانی شد. مدیر 
شعب بانک صادرات استان گلستان در این مراسم با بیان اینکه بانک 

صادرات ایران منشأ خدمات فراوانی در حوزه رشد و پیشرفت و تأمین 
مالی زیرساخت های اقتصادی بوده است، تاکید کرد: این بانک رسالت 
اجتماعی خود را همواره ایفا کرده و با همت اعضای انجمن اسلامی 
و ستاد خیرین مدرسه ساز بانک، خدمات فراوانی در استان گلستان در 
حوزه مدرسه سازی و اجرای سایر پروژه های عمرانی انجام داده است.

محمدرضــا کریم همچنین با تبریک ایام ا... دهه مبارک فجر، افزود: 
تلاش خیرین بانک صادرات ایران که تأمین مالی پروژه های  بسیاری 
را در حوزه مسئولیت های اجتماعی به عهده گرفته اند، موجب شده تا 

بخش قابل توجهی از مشکلات مردم این استان برطرف شود.



w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

9
 چهارشنبه  29  بهمن ماه 1399، سال ششم،  شماره 210

انرژی

بر اســاس تازه ترین برآوردها، ایــران حدود ۱۰۶ میلیارد 
بشــکه ذخایر نفت قابل استحصال و ۱۵۸.۹ میلیارد بشکه 
ذخایر هیدروکربور مایع قابل استحصال دارد که با افزایش 
ضریب بازیافت نفت خام و کشفیات جدید امکان افزایش 

این ارقام زیاد است.
گفته می شــود که در صورت افزایــش ضریب بازیافت و 
اکتشافات جدید، ذخایر نفت قابل استحصال تا ۱۸۰ میلیارد 
بشــکه نیز احتمالًا افزایــش می یابد که یک حجم عظیم 
انرژی در زیــر خاک های ایران را بــه نمایش می گذارد. 
اما مسأله اینجاســت که ایران چه حجمی از این ذخایر را 
می تواند استخراج و صادر کند و دوم آنکه، آیا این نفت در 

سال های آتی یک دارایی مهم محسوب می شود؟
کارشناسان بر این باورند که زمان بسرعت در حال از دست 
رفتن اســت و نفت ایران روزهای ســخت تری را نسبت 
به رقبای منطقه ای خود در پیــش دارد. در این خصوص 
فریدون برکشــلی، کارشناس ارشــد بازار نفت می گوید: 
»اهمیت بازار نفت تا نیمه قرن حاضر و حدود سال ۲۰۵۰ 
بتدریج کم و کم تر می شــود و آینده صنعت نفت ایران که 
نمی تواند با حداکثر ظرفیت تولید و صادر کند و به سرمایه 
و تکنولــوژی روز جهان حتی برای بازســازی صنعت نیز 

دسترسی ندارد، از سایر تولیدکنندگان ناگوار تر است.«
ایــن تحلیلگر بازار نفت و نماینده اســبق ایران در مجامع 
انرژی ادامه می دهد: »با ادامه روند فعلی، اســتخراج نفت 
قابل اســتحصال ایران تبدیل به یک افســانه خواهد شد. 
ضمن آنکه صنعت نفت بشــدت نیازمند ســرمایه گذاری 
است و به نوعی اسقاطی شده اســت. اکنون این نگرانی 
نیز وجــود دارد که ایران به عنوان دارنده بزرگ ترین ذخایر 
هیدروکربوری جهان تا سال ۲۰۳۵ میلادی خود واردکننده 

نفت و گاز شود.«
بررســی ها نشان می دهد، بیش از دو سال است که جهان 
وارد مرحله گذار انرژی و خروج از عصر نفت شده و فرصت 
توسعه و بهره برداری از این ذخایر بسیار محدود است. حتی 
با تولید روزی ۴ میلیون بشکه نفت هم ایران به ۱۱۶ سال 
دیگر فرصت نیاز دارد تا بتواند این ذخایر قابل اســتحصال 
نفت را اســتخراج کند؛ اما آیا فرصــت و امکان تولید این 
حجم نفت وجود دارد و آیا در آینده تولید و فروش این نفت 

ارزندگی کافی به همراه دارد؟
عقــب ماندگی ایران از رقبــا و فرصتی که مثل برق  ��

می گذرد
این بحث کاملًا تکراری است! بارها وزیر نفت به آن اشاره 
کرده اســت؛ اما چقدر به آن توجه می شــود؟ تقریباً هیچ! 
ایران چهارمین ذخایر بزرگ نفت جهان را دارد، اما بشدت 
درگیر تحریم هاست؛ تحریم هایی که نه اجازه ورود سرمایه 
را بــه ایران می دهد و نه امــکان صادرات بی دغدغه نفت 
کشــور را. زمان بسرعت در حال از دســت رفتن است و 

موانعی در آینده حتی امکان تولید همین ۴ میلیون بشــکه 
در روز نفت را از ایران سلب می کند.

در این باره خبرگزاری رویترز می نویسد: »ذخایر نفتی ایران 
در خطر تبدیل شدن به دارایی های کم ارزش هستند. مگر 
اینکه دولت جدید ایالات متحده تحریم هایی را که باعث 
شــده این کشــور از نظر ظرفیت تولید از رقبا عقب بماند، 
لغو کند. جهان با ســرعت در مرحله گذار به انرژی های کم 
کربن اســت و در مسابقه با زمان ارزش نفت ایران بزودی 

کم می شود.«
صنعت نفت و روابط بانکی ایران از سال ۲۰۱۸ مانع تولید و 
صادرات حداکثری نفت ایران شده است و این تحریم های 
بی ســابقه به دوران دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ســابق 
امریــکا بازمی گردد. جو بایدن، رئیس جمهوری جدید این 
کشور اندکی لحن نرم تری نسبت به ترامپ دارد اما رویترز 
می نویســد: مقامات ارشــد دولت او گفته اند که واشنگتن 

درباره هرگونه توافق با ایران تصمیم سریع نمی گیرد.
این خبرگزاری با هشــدار دادن نسبت به احتمال بی ارزش 
شــدن نفت ایران در دهه های آتی می نویســد: »ایران در 
این تصور اســت که تحریم ها فقط لحظــه تولید نفت از 
ذخایر عظیم این کشــور را به تأخیر انداخته است و جهان 
در نهایت به آن نیاز خواهد داشت. اما واقعیت این است که 
سرعت فزاینده انتقال سبد انرژی جهان به سمت مصرف 

سوخت های کم کربن، همراه با تأثیر همه گیری کووید۱۹ 
بر سطح تقاضا، پیش بینی هایی را درباره زمان اوج تقاضای 
نفت در جهان رقم زده که خیلی دور نیســت و احتمالًا از 
حالا به بعد تقاضا برای نفت به صورت مداوم سقوط خواهد 
کرد.«رویترز این ایده را که استخراج حداکثری نفت خیانت 
به نســل های آینده است، منسوخ می داند و ادامه می دهد: 
»برخی مقامات ایرانی از جمله بیژن زنگنه، وزیر نفت بارها 
و بارها، گفته اند که تهران باید قبل از اینکه تقاضای نفت 
از بیــن برود، تولید را بســرعت به حداکثر ظرفیت ممکن 
برساند. اما ایران در چند دهه گذشته به دلیل تحریم ها حتی 
برای حفظ ظرفیت موجود هم بشــدت تلاش کرده است، 
چه برســد به اینکه به پتانسیل های تولید حداکثری خود و 
ارقامی مانند ۶.۵ میلیون بشکه در روز -رقمی که وزیر نفت 
به عنوان پتانســیل تولید نفت ایران نام برده است- برسد. 
سختگیری های موجود باعث شــده که تولید ایران بسیار 
کمتر از ۶ میلیون بشکه در روز باشد که این کشور در سال 

۱۹۷۹ تولید کرده بود.
ایــن خبرگزاری همچنین به عقب ماندگــی ایران از رقبا 
اشاره می کند و می نویسد: »بیشتر تولیدکنندگان منطقه ای 
از جمله امارات متحده عربی، عراق و عربســتان سعودی، 
طی ۲۰ سال گذشته هر یک تولید خود را یک تا دو میلیون 
بشکه در روز افزایش داده اند و همچنین ظرفیت بیشتری 

ایجاد کرده اند؛ اما ارقامی از مقامات ایرانی به دست آمده 
که نشــان می دهد، به ســبب کمبود منابع مالی و سقوط 
صادرات ایران، تعداد چاه های نفت تازه حفر شــده از ۳۰۰ 
حلقه چاه در ســال ۲۰۱۸ به ۱۰۰ حلقه چاه در سال ۲۰۲۰ 
رســیده است که حتی پتانســیل افزایش ظرفیت تولید را 

محدود می کند.«
فرآورده جای نفت را می گیرد؟ ��

یک تحلیل این اســت کــه ایران نفت ارزانــی دارد و در 
آینده که نفت های گران از گردونه خارج می شــوند هنوز 
نفت ایران خریــدار دارد و حتی می تــوان آن را در قالب 
فرآورده های نفتی صادر کرد. اما ایمان ناصری، مدیر بخش 
خاورمیانه شــرکت اف جی ای و مشاور بازار نفت می گوید: 
»روایت غالب همچنان آن اســت که تولید را در طولانی 
مدت بهینه نگه داریم و از صادرات نفت به عنوان ماده خام 
و اولیه جلوگیری کنیم؛ یعنی صادرات فرآورده به جای نفت 
انجام دهیم. اما مسأله اینجاست که زمان در حال از دست 
رفتن اســت و پالایش نفت ممکن است در درازمدت یک 

تجارت سودآور نباشد.«
اما فراتر از این مســأله، برکشلی، کارشــناس ارشد بازار 
نفت بیان می کند: »اگر ایران به کنوانســیون آب و هوای 
پاریس ملحق شــود، در ۱۰ ســال آینده، با شرایط کنونی 
پالایش حتی نمی تواند یک بشــکه فرآورده نفتی را صادر 
کند. اگر هم نپیوندد، باید جریمه کربن افزایی برای مصرف 
داخلی بپردازد. پالایشگاه های ما بیشتر نفتی را که پالایش 
می کنند، می ســوزانند. با این ســطح از تکنولوژی، باید از 
انرژی مایه گذاشــت و صنعت نفــت ایران و بویژه بخش 
پالایشی آن اکنون از استانداردهای بین المللی بیشتر انرژی 
مصرف می کند. صنایع دیگر هم در ایران بشدت انرژی بر 
هســتند. صنایع اصلــی و مهم ما مانند فولاد، ســیمان، 
پتروشــیمی و البته نفت، بشدت انرژی طلبند و این صنایع 
معمولًا در کشــورهای کمتر توســعه یافته فعال است. در 
زمینه خودروســازی نیز دنیا الان اتومبیل با این سطح از 
مصرف بنزین را قبول نمی کند و استانداردها مدام در حال 

بهبود هستند.«
اما مسأله دیگر این است که نفت خام ایران اکثراً سنگین 
و ترش است و تولید گازهای گلخانه ای بیشتری نسبت به 
نفت خام سبک دارد و هزینه های فرآوری بالاتری نیز دارد 
تا استانداردهای زیست محیطی را رعایت کند. لذا به نظر 
می رسد اگر تحریم ها رفع نشود و ایران هرچه زودتر برای 
افزایش تولید و صــادرات نفت خود گام برندارد، میلیاردها 
دلار سرمایه کشور برای همیشه زیر خاک می ماند و بدون 
هیچ ارزش آفرینی برای نسل آتی، بی استفاده می ماند. گاز 
طبیعی را می توان به عنوان یک سوخت فسیلی پاک برای 
مصارف داخلی و حتی در سال های پس از ۲۰۵۰ استفاده 

کرد، اما نفت فرصت خیلی محدودی دارد.  

خطر پشت گوش صنعت نفت ایران قرار دارد

ازدیاد حجم عظیم انرژی در ایران

ایران در ســال های پایانی دولت دهم توافق و مصوبه ای را از 
پارلمان عراق برای صادرات گاز به کویت از طریق عراق کسب 
کرد که متاسفانه نه تنها بی ثمر ماند بلکه شاهد کاهش صادرات 

گاز به عراق بودیم.
همه همسایگان ایران به جز ترکمنستان و قطر، کشورهایی نفتی 
هستند که منابع گازی آنها محدود به گازهای همراه نفت شأن 
می شــود و حجم اندکی است. البته ترکیه به تازگی یک میدان 
گازی در دریا کشف کرده که توسعه آن هنوز به طور رسمی آغاز 
نشده است، اما بی شک توسعه آن می تواند معادلات گازی ترکیه 
را تغییر دهد. از سویی دیگر عراق که برنامه جمع آوری گازهای 
همراه نفت خود را در دستور کار داشت به تازگی از توسعه میدان 

گازی عکاظ با حضور شرکت شلمبرزه خبر داده است.
این در حالی اســت که عراق سوخت مایع مورد نیاز نیروگاه های 
خــود را به اندازه کافی در دســت دارد و تنها با احداث خط لوله 
می تواند نیاز نیروگاهی خود به سوخت برای تولید برق را برطرف 
کند. این تحولات در حالی شکل گرفته که پرونده میدان گازی 
پارس جنوبی ایران به جز فاز ۱۱ آن رو به اتمام است و از طرفی 
از تعداد ۳۷ میدان گازی کشــف شده در ایران حدود ۷۷ درصد 
آنها توســعه نیافته است که ورود به حوزه توسعه این میادین بی 
شک شرایط گازی کشــور را تحت تأثیر قرار می دهد. بنابراین 
می توان گفت روند تولید گاز در کشــور رو به فزونی اســت و از 
سویی دیگر کشورهای اطراف ایران بازار تقاضای مطلوبی برای 

گاز کشور هستند. هرچند وزارت نفت دولت تدبیر و امید پرونده 
پــارس جنوبی را که با میانگین پیشــرفت نزدیک به ۷۰ درصد 
تحویل گرفته بود را تکمیل کرد، اما متأســفانه اقدامی در زمینه 
توسعه صادرات گاز کشــور و اجرایی کردن قراردادهای موجود 
گازی کــه میراث دولــت دهم بود، نکرده اســت. از جمله این 
قراردادها می توان به صادرات گاز به پاکستان و عمان اشاره کرد. 
البته به گفته وزیر نفت سابق، موافقت نامه هایی برای احداث خط 
دوم صادرات گاز به ترکیه و همچنین ادامه خط لوله صادرات گاز 
ایران از خاک عراق به کویت نیز وجود داشت که می توانست در 
دولت یازدهم و دوازدهم پیگیری شــده و ثمره آن درآمد کلانی 
را عاید کشور کند.رستم قاسمی، وزیر سابق نفت درباره افزایش 
صادرات گاز به ترکیه گفته اســت: با وزیر انرژی ترکیه مذاکره 
داشتم و گفتم تخفیف گازی، تا ۷ درصد هم می تواند تغییر کند 
اما شــرط دارد؛ گفتند شرط آن چیســت گفتم که قرارداد دوم 
واردات ۲۵ میلیون متر مکعب گاز را نیز با ما ببندید. این خط دوم 
برای افزایش صادرات گاز به ترکیه تا دهگلان رفته بود لوله های 
۵۶ اینچ بود و می توانست روزانه ۱۰۰ میلیون متر مکعب گاز را 
منتقل کند؛ قرار داد بسته شد و فعالیت ها کلید خورد. در ادامه به 

دنبال انتقال گاز به مرز ترکیه و عقد قرارداد دوم با آنها بودیم.

وی ادامه داد: در جزیره کوچکی که پایین کیش قرار دارد میدان 
گازی داریم؛ با مپنا قراردادی در این زمینه بســته بودیم تا آنجا 
را توســعه دهد و تجهیزات حفــاری را آورده بود که از آنجا گاز 
تولیدی را به قشــم ببرد و در قشــم برق تولید کند و برق تولید 
شــده را به کشورهای عربی بفروشد. ایران ذخایر خوبی دارد که 
باید برای فروش آن کار می کردیم. چون ما همسایه های خوبی 
داریم می توانســتیم با خط لوله بهترین، امن ترین و پایدار ترین 
روش های فروش گاز را داشــته باشیم. طرحی که در دستور کار 
داشتیم قرارداد با عراق بود که قرارداد با عراق برای انتقال گاز به 
بغداد از طریق مهران منعقد و توافق نامه بصره هم امضا شد؛ از 
سویی دیگر برای ادامه این خط با کویتی ها صحبت شد که گاز 

ما از طریق عراق به کویت برسد.
به گفته این مقام مسئول، یک تیم کویتی با ما مذاکره می کردند 
و مشکل این بود که عراقی ها اجازه نمی دادند از خط لوله عراق 
استفاده کند و گاز به بصره برود و از آنجا به کویت منتقل شود. در 
آن زمان آقای نوری مالکی نخست وزیر عراق بود من ملاقاتی 
با ایشان داشتم و از ایشــان خواستم که پارلمان عراق موافقت 
کند خط لوله به بصره ســپس به کویت برود مصوبه ای بود که 
در پارلمان عراق نیز مطرح شد و مذاکرات سه جانبه ای بین ما 

و کویت و عراق بود.این اظهارات و تورق شــرایط گذشته نشان 
می دهد همان طور که رییس جمهوری نیز مطرح کرد، در حوزه 
صادرات نیاز به تقویت و و توسعه بیشتر نیاز است.بر این اساس 
بدیهی اســت که با تداوم روند فعلی که صــادرات گاز ایران به 
ترکیه قطع و از ســویی دیگر صادرات گاز به عراق نیز کاهش 
یافته اســت، بی شــک متضرر نهایی در تجارت گازی منطقه، 
کشور ایران اســت. این در حالی است که ترکمنستان از طریق 
خط لوله تاپی خواهان انتقال گاز خود به افغانســتان و پاکستان 
است و از طرفی به دنبال احداث خط لوله ای برای انتقال گاز خود 
از طریق دریای خزر به ترکیه و در ادامه به اروپا است. از طرفی 
وزارت نفت واردات گاز از ترکمنستان را نیز ابتر گذاشت در حالی 
که این گاز می توانست علاوه بر ایجاد همبستگی با ترکمنستان، 
در روزهای سرد سال بخشی از نیاز گازی نیمه شمالی کشور را 
تأمین کند تا شــاهد کاهش گازرسانی به نیروگاه ها و خاموشی 
اجباری نباشــیم.وزارت نفت همان طور که سیاست های حوزه 
مدیریت مصرف بنزین را طی ســال ها و پیش از سهمیه بندی 
بنزین رها کرده بود، در بخــش مدیریت مصرف گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنعتی نیز طی ۷ سال و نیم گذشته عملکرد 
مناسبی نداشته است. هر چند زمان زیادی تا پایان فعالیت دولت 
تدبیر و امید نمانده است، اما بد نیست دلایل عقبگرد ایران طی 
ســالهای اخیر در تجارت منطقه ای گاز مورد بررســی و آسیب 

شناسی قرار بگیرد.

متضرر نهایی در تجارت گازی منطقه؛

ایران از بازار گاز منطقه حذف می شود؟

مهسا نجاتی

ثبت بالاترین رکورد 13 ماهه 
برای قیمت نفت

به دنبــال نگرانی های ناشــی از افزایــش تنش ها در 
خاورمیانه، و همچنین امیدواری به بسته محرک آمریکا 
و کاهش محدودیت ها، قیمت نفت در روز دوشــنبه به 
بالاترین حد خود در حدود ۱۳ ماه گذشــته رســید. به 
گزارش رویترز، قیمت نفت روز کذشته  به دلیل نگرانی ها 
در خصــوص افزایش تنــش در خاورمیانه که ســبب 
برانگیختن خریدهای جدید شد، به بالاترین حد خود در 
حدود ۱۳ ماه گذشــته رسید. از سویی بازار امیدوار است 
که بسته محرک آمریکا و کاهش محدودیت ها نیز باعث 
افزایش تقاضای سوخت و حمایت از بازار شود.نفت برنت 
پس از صعود به ۶۳.۷۶ دلار در هر بشــکه که بالاترین 
ســطح آن از ۲۲ ژانویه ۲۰۲۰ بود، با ۱.۰۹ دلار یا ۱.۸ 
درصد افزایش، با قیمــت ۶۳.۵۲ دلار مورد معامله قرار 
گرفت. معاملات آتی نفت خام وست تگزاس اینترمیدیت 
آمریــکا نیز با ۱.۲۸ دلار یــا ۲.۲ درصد افزایش یافت و 
به ۶۰.۷۵ دلار در هر بشــکه رسید. این قیمت بالاترین 
میزان از ۸ ژانویه ســال گذشته بود. در مجموع، قیمت 
نفت در هفته گذشــته ۵ درصد افزایش یافت.فرماندهی 
ائتلاف نظامی به رهبری عربســتان سعودی اعلام کرد 
که پهپاد انفجاری متعلق به حوثی های یمن که فرودگاه 
بین المللــی ابها در جنوب عربســتان را هدف قرار داده 
بودند، ردیابی و منهدم کرد. این اخبار، به همراه امیدهای 
روزافزون به بسته محرک آمریکا و کاهش محدودیت ها 
که ســبب تقویت اقتصاد و تقاضای ســوخت می شود، 
سبب جهش بازار نفت شــد.از طرفی، قیمت نفت طی 
هفته های اخیر به دلیل کاهش عرضه از سوی عربستان 
ســعودی و اوپک پلاس نیز افزایش یافته است. علاوه 
بر این، تقویت بازار ســهام جهانی، سبب افزایش تمایل 
ریسک پذیری سرمایه گذاران شده است. بازار سهام آسیا 
روز دوشــنبه، به دلیل موفقیت واکسن کرونا در سراسر 

جهان، به بالاترین حد خود رسید.

جایگزین پول نفت در اقتصاد 
ایران چیست؟

عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گوید 
در شــرایط فعلی اقتصاد ایران چــاره ای جز پیدا کردن 

درآمدهای جایگزین برای پول نفت ندارد.
حمیدرضــا صالحــی اظهار کــرد: نگاهی بــه برنامه 
ریزی هــای بلندمدت دولت های توســعه یافته نشــان 
می دهد که بســیاری از آنها بــرای کاهش آلودگی هوا 
و حمایــت از محیط زیســت طرح هایــی برای کاهش 
مصرف سوخت های فسیلی در دستور کار قرار داده اند که 

نخستین نتیجه آن کاهش تقاضا برای نفت خام است.
وی با اشاره به رقبای ایران در بازار جهانی نفت، تشریح 
کرد: امروز کشورهایی مانند روسیه و عربستان سعودی، 
میزان تولید خود را به شــدت افزایش داده اند و با وجود 
تلاششــان برای مدیریت بازار، با اتفاقاتی مانند شــیوع 
ویــروس کرونا و کاهش تقاضا بــرای نفت، عملًا این 
کشورها نیز مشکل دارند و ســازوکارهایی که در میان 
کشورهای صادرکننده نفت تعریف شده نیز نتوانسته اند 

شرایط بازار را به گذشته باز گرداننند.
به گفته این عضو اتاق بازرگانی تهران، ایران باید حضور 
مجدد خود در بازار نفت را در نظر گرفتن تمام این شرایط 

اجرایی کند و خود را آماده تحولات آینده کند.
صالحی با بیان اینکه در این مسیر چند راه برای اقتصاد 
ایران باقی مانده اســت، بیان کرد: یکی از گزینه ها این 
است که ما فروش نفت خام را کاهش دهیم و به سمت 
تولید کالاهایی با مبنای نفت و با ارزش افزوده بیشــتر 
حرکت کنیم. این بازار هم مشتریان قابل توجهی دارد و 
هــم ارزش صادرات ایران را افزایش می دهد. در کناران 
نگرانی هــا از کاهش تقاضا بــرای نفت خام نیز کاهش 
خواهد یافــت.وی ادامه داد: در کنــار آن، ما باید توجه 
داشته باشــیم که دیگر پول نفت نباید به بودجه جاری 
کشور بازگردد و دولت باید همانطور که شیوه هایی را در 
سه سال گذشــته امتحان کرد، در سال های بعد نیز این 
تجربــه را تکرار کند. یکی از این گزینه ها، فروش اموال 
و عرضه ســهام دولتی است. عضو اتاق بازرگانی تهران 
با بیان اینکه باید از ظرفیت های موجود در اقتصاد ایران 
به بهترین شکل استفاده کرد، توضیح داد: فروش سهام 
شرکت های بزرگ دولتی یکی از گزینه های موجود است. 
حتی شرکت های بزرگی مانند شرکت ملی نفت می تواند 
جزو این گزینه ها باشد. این درآمدها از سویی برای دولت 
آورده مالی جدید دارد و از ســوی دیگر اهداف کلان در 
خصوصی ســازی را پیگیری می کند. قطعاً اقتصاد ایران 
گزینه های زیادی برای جایگزینــی پول نفت دارد ولی 
 اجرایی کردن آنها نیاز به یک درک دقیق از شــرایط و 

برنامه ریزی کلان دارد.

تحلیل روز

دیدگاه

کشور خشک ترین سال آبی 
خود را در نیم قرن اخیر 

تجربه می کند

وزیــر نیرو گفت: تاکنــون برای ۱۹ اســتان، برنامه 
ســازگاری با کم آبی در کارگروه ملی ســازگاری با 
کم آبی مصوب شده اســت و تا پایان سال برای همه 

استان ها این برنامه آماده و تصویب خواهد شد.
»رضا اردکانیان« در ارتباط ویدئوکنفرانسی با همایش 

رویداد ملی آب در دانشــگاه فردوســی مشهد اظهار 
داشت: راه اندازی کارگروه ملیّ سازگاری با کم آبی از 
جملــه اقدام های مهم و تأثیرگذار در موضوع مدیریت 
مشارکتی حوضه های آبریز در کشور بود که ایجاد این 
کارگروه در اســفند ۱۳۹۶ به استناد اصل ۱۳۸ قانون 

اساسی تصویب و ابلاغ شد.
نیازمنــد راهکارهایی علمی و بومی در موضوع  ��

آب هستیم
وزیر نیرو همچنین با اشاره به برگزاری همایش  رویداد 
ملی آب مشهد اظهار داشت: این رویداد کمک می کند 
تا دیدگاه های مختلف با توجه به مشکلات متفاوت که 

در کشورمان وجود دارد بررسی شود و اگر راهکارهایی 
که به صورت علمــی یا بومی در این موضوع اجرایی 
شده است به اشتراک گذاشته، تا باعث افزایش آگاهی 
دیگران شود. اردکانیان اظهار داشت: باید پذیرفت که 
اگرچه وزارت نیرو متولی امر آب و برق در کشور است 
اما مشــکل آب فقط بر عهده یک ســازمان نیست و 
باید تمام قسمت های دخیل در موضوع آب و کم آبی 
به دنبال پیدا کردن پاســخ مناسب برای حل مسائل 
باشــند.وی ادامه داد: دانشگاه به عنوان بخشی علمی 
می تواند در سیاســت گذاری های علمی وارد شــود، تا 
نتایج به دســت آمده تاثیر گذار باشد.وزیر نیرو خاطر 

نشان کرد: وضعیت کشور به گونه ای است که بیشتر 
مناطق ایران در نواحی گرم و خشــک قرار دارد و بر 
این اســاس باید دیدگاه های مختلف متخصصان این 
حوزه جمع آوری و بررســی شود و سعی بر این است 
که مشــکل کم  آبیاری و مدیریت آب های نامتعارف 
در کشــاورزی، صنعت و پارامترهای دیگر، متناسب با 

شرایط مناطق باشد.
کشــور خشــک ترین سال آبی خود را در نیم قرن  ��

اخیر تجربه می کند
وزیر نیرو با تبیین شــرایطی آبی کشــور گفت: دولت 
دوازدهم در شــرایطی کار کرد که کشور خشک ترین 

سال آبی خود را در ۵۰ سال اخیر می گذراند؛ سال ۹۶ 
تا ۹۷ خشک ترین ســال آبی در ۵۲ سال اخیر کشور 
به شــمار می رود.وی عنوان کرد: انتظار وزارت نیرو 
از همایش این اســت که با تکیه بر توان داخلی و به 
منظور ارتقای سیســتم خدمت رسانی در حوزه آب به 
ارائه پیشــنهادهای کاربردی با تاکید بر فناوری های 
نوین روز آب )Watech( در حوزه ارتقای شبکه آبرسانی 
و بهینه سازی و پایش مصرف آب در شبکه های مهم 
شــهری و روســتایی و پیوند چرخــه آب و اکولوژی 
برای پایداری در شرایط تغییر اقلیم و محدودیت های 

اقتصادی پرداخته شود.  

یک خودکفایی جدید در صنعت نفت
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان گفت: شرکت فولاد اکسین به 
عنوان شرکتی در زمینه تولید لوله های مورد نیاز صنعت نفت و گاز کشور، 

توانست برای اولین بار اسلب ۳۰۰ میلیمتر را با موفقیت نورد کند.
امیــن ابراهیمی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه ورق تولید شــده تحت 
اســتاندارد API بوده و با گرید X۷۰ با ابعاد ۴.۶ متر در ۲۷ متر تولید شد 
اظهــار کرد: تولید این ابعاد در منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا فقط در 
توان ایران اســت.وی با بیان اینکه اســتفاده از این اسلب به عنوان مواد 
اولیه همان استانداردی است که شرکت دانیلی ایتالیا برای ظرفیت اسمی 
شــرکت فولاد اکســین  برنامه ریزی و پیش بینی کرده بود، گفت: این 

ورق با عرض ۴ و نیم متر، برای لوله های ۵۶ اینچ اســتفاده می شود که 
پرکاربردترین لوله در صنعت نفت و گاز اســت.مدیرعامل شرکت فولاد 
اکسین خوزستان ادامه داد: سابق از اسلبی که در خط تولید اکسین استفاده 
می شــد از هر ورق تولید شده یک لوله در شرکت های لوله سازی ساخته 
می شــد اما با استفاده از اسلب ۳۰۰ میلیمتری از هر ورق فولادی ۲ لوله 
تولید می شــود.ابراهیمی تصریح کرد: استفاده از این اسلب به عنوان مواد 
اولیه علاوه بر اینکه ارتقای استاندارد کیفی محصولات، میزان استهلاک 
و فرسایش قطعات و خط تولید را نیز کم می کند.وی افزود: اساساً هدف از 
ایجاد طرح فولاد سازی فولاد اکسین تولید همین اسلب برای خط تولید 
شرکت است؛ در هفته گذشته برای نخستین بار اسلب ۳۰۰ میلیمتر توسز 

شرکت فولاد مبارکه تولید شد که برای تولید ورق به فولاد اکسین ارسال 
گردی و با توجه به اینکه  آن شــرکت به علت اینکه در آینده خط نورد 
گــرم خود را راه اندازی می کند، خود به این مواد اولیه نیاز دارد.مدیرعامل 
شــرکت فولاد اکسین خوزستان خاطرنشــان کرد: شرکت فولاد اکسین 
برای ادامه حیات خود به شدت نیاز به اسلب ۳۰۰ دارد که تامین آن مگر 
با راه اندازی طرح فولادسازی محقق نمی شود؛ تعامل و همراهی فنی دو 
شرکت فولاد اکســین و فولاد مبارکه در دو سال گذشته باعث شده که 
لوله های انتقال نفت و گاز شیرین و ترش در همه بخش های زنجیره تولید 
از مرحله اسلب، ورق و لوله کاملا بومی سازی شده و کشور از واردات این 

محصول کاملا بی نیاز شود.
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چرا قطار ملی در دهه فجر رونمایی نشد؟

سه واگن از قطار ملی متروی تهران قرار بود در دهه فجر رونمایی 
شود اما این امر محقق نشد.

مطابق ماده ۵۴ قانون برنامه ششم توسعه و طی قراردادی که سال 
گذشته بین معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری و شهرداری 
تهران منعقد شد، مراحل طراحی و ساخت قطار ملی مترو در دستور 
کار قرار گرفت؛ پروژه ای که طی آن ســهم ۲۶ درصدی ســاخت 
قطعات و تجهیزات قطارهای مترو توســط شرکت های داخلی به 

۸۵ درصد افزایش خواهد یافت و صرفه جویی ارزی در تولید انبوه 
واگن های داخلی و کاهش ۲۰ درصدی قیمت تمام شــده ساخت 
واگن مترو را می توان از مهمترین ثمرات پروژه طراحی و ســاخت 
قطار ملی مترو برشمرد. با آغاز مراحل اجرایی این پروژه، مدیران 
شهری در سال جاری بارها و بارها درباره رونمایی از این دستاورد 
ملی وعده داده بودند و طبق آخرین اظهارات قرار بود در دهه فجر 
سه واگن آماده شده از این قطار رونمایی شود اما علیرغم یادآوری 
چندباره از سوی مســئولان، روز موعود فرا نرسید و شهرداری در 

این زمینه سکوت اختیار کرد.

محمد علیخانی رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای 
اسلامی شهر تهران درباره این موضوع به خبرنگار تسنیم، گفت: 
قرار بود سه واگن در دهه فجر و چهار واگن در اسفند ماه رونمایی 
شــود اما به نظر می رسد تصمیم بر این شده تا قطار را به صورت 

کامل در اسفند ماه رونمایی کنند.
علی امام مدیرعامل شــرکت راه آهن شهری تهران و حومه نیز 
اعلام کــرده احتمالًا این امر در روزهای پایانی اســفندماه انجام 
خواهد شــد و ناهماهنگی هایی در برنامه برای حضور پیدا کردن 

بعضی از مقامات در این مراسم پیش آمد.

نگاه روز

قیمت بلیت هواپیما

در نوروز افزایش نمی یابد

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت: شرکت های 
هواپیمایی افزایش نرخی برای بلیت هواپیما در ایام نوروز 

نخواهند داشت.
»مقصود اســعدی ســامانی« از توافق شــرکت های 
هواپیمایی مبنی بر عدم افزایش نرخ بلیت در ایام نوروز 

خبر داد.
وی گفت: شــرکت ها تابع نرخ بلیت مصوب ســازمان 

هواپیمایی کشوری خواهند بود.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی توضیح داد: در ایام 
نوروز افزایشــی در نرخ بلیت هواپیماها رخ نخواهد داد. 
شــرکت های هواپیمایی با وجود خسارت هایی که ناشی 
از کرونا متحمل شــدند، همچنــان مطابق نرخ مصوب 
سازمان هواپیمایی کشوری اقدام به فروش بلیت خواهند 

کرد.
سامانی تأکید کرد: گزارش خسارت های ناشی از کرونای 
ایرلاین ها، به ویژه به دلیل استفاده از ظرفیت ۶۰ درصد 
هواپیماها به وزارت راه و شهرسازی تقدیم شده و اکنون 
ایرلاین ها در انتظــار تصمیــم وزارتخانه در خصوص 

زیان های وارده به شرکت ها هستند.
دبیر انجمن ایرلاین های کشور عنوان کرد: شرکت های 
هواپیمایــی همچنــان پیگیر مســائلی همچون حذف 
عوارض مضاعف از مجلس شــورای اسلامی هستند و 
این امیدواری وجود دارد که با حمایت از این شرکت ها، 
شــاهد افزایش کیفیت خدمات رســانی به مسافران در 

صنعت هوایی باشیم.
کرونا میزان ســفرهای هوایی را کاهش داده اســت به 
طــوری که مدیر عامل شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری 
هوایی ایران چندی پیش گفت: در ۵۰ ســال گذشته از 
میان هشت بحران جهانی صنعت هوایی، بحران کرونا 

بیشترین تأثیر منفی را به این صنعت وارد کرده است.
ســیاوش امیرمکری با اشــاره به کاهش ۶۰ درصدی 
عملیــات هوانوردی دنیا به دلیل شــیوع ویروس کرونا 
افزود: بر اساس گزارش مراجع بین المللی، شیوع ویروس 
کرونا کاهش ۵۰ درصدی تعداد مســافران و کاهش ۶۰ 
درصــدی درآمدهای فرودگاهی را نیز به دنبال داشــته 

است.
وی، زیان وارد شــده بردرآمد هوانــوردی دنیا در ۶ ماه 
نخســت سال ۲۰۲۰ را ۶ و ۲ دهم میلیارد دلار برشمرد 
و اظهار داشت: سهم ایران از این زیان، ۶۹ میلیون دلار 
است و بر اســاس پیش بینی مراجع بین المللی، امسال 
شاهد کاهش ۵۰ درصدی درآمد هوانوردی دنیا خواهیم 
بود و تا پایان ســال ۲۰۲۴ می تــوان امیدوار بود که به 

درآمد پایان سال ۲۰۱۹ برسیم.

حسین پور: 
افزایش قیمت بلیط قطار فشار بر 

مردم را چندبرابر می کند

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
تاکیــد کرد: مــا بحث افزایش قیمت بلیــط قطار را در 
کمیسیون عمران مجلس دنبال خواهیم کرد و مسئولان 

راه آهن و وزارتخانه باید در این زمینه پاسخگو باشند.
کمال حســین پور در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به 
افزایش قیمت بلیط قطار، بیان کرد: بنده معتقد هســتم 
که در شرایط فعلی و با توجه به موقعیت اقتصادی مردم 
افزایش قیمت بلیط قطار به هیچ وجه قابل قبول نیست. 
به دلیل شیوع ویروس کرونا استفاده از خودرو شخصی 
برای ورود به بسیاری از شهرها ممنوع است و افرادی که 
به دلیل کار با درمان یا تحصیل مجبور به ســفر هستند 

باید از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده کنند.
وی در ادامــه اظهار کرد: با توجه به افزایش قیمت بلیط 
هواپیما خیلی از افراد جامعه توان استفاده از آن را ندارند 
حال افزایش قیمت بلیط قطار فشــار را بر اقشار آسیب 

پذیر و حتی متوسط جامعه چند برابر می کند.
نماینده مردم پیرانشــهر و سردشت در مجلس تصریح 
کرد: بنده مخالف افزایش قیمت بلیط قطار در شــرایط 
فعلی و با توجه به فشــاری که شیوع ویروس کرونا بر 
اقشــار مختلف وارد کرده است؛ هســتم. قطعاً ما این 
موضوع را در کمیســیون عمران مجلس دنبال خواهیم 
کرد و مســئولان راه آهن و وزارتخانه باید در این زمینه 

پاسخگو باشند.

رئیس کمیسیون صنایع: بر خلاف اقتصاد مقاومتی است
تولید خودروهای باری در مقایســه با مدل های مســافری 
همچنان در کشــور راحت تر انجام می شود و هنوز هم برخی 
خودروسازان داخلی به واسطه برخورداری از زیرمجموعه های 
بزرگ، توان تولید قطعاتی از جمله موتور و گیربکس را دارند. 
واردات خودرو چه در سگمنت سواری و چه تجاری، همیشه 
در کشــور با مخالفت هایی مواجه بوده اســت. حتی واردات 
خودروهای صفرکیلومتر هم از گزند این مخالفت ها در امان 
نماندند، چه برســد به آن که قرار باشــد مدل های دست دوم 
وارد کشور شوند. گرچه به نظر می رسد تحریم ها چاره ای جز 
اســتفاده از مدل های کارکرده را حداقل برای بخش تجاری 
باقی نگذاشته است، اما باز هم مخالفت ها از گوشه و کنار به 
ســمت این تصمیمات سرازیر می شوند. به تازگی نیز یکی از 
نمایندگان مجلس در مخالفت با تصمیم ســتاد ملی مقابله با 
کرونا مبنی بر واردات اتوبوس های کارکرده برای تأمین نیاز 
ناوگان داخلی اعلام کرده است واردات این خودروها، خلاف 

اقتصاد مقاومتی است.
مجلس؛ مخالف واردات اتوبوس های کارکرده ��

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس با تاکید بر این که 
واردات اتوبوس های دست دوم خلاف اقتصاد مقاومتی است، 
اظهار کرد: »هر وزیری که به دنبال اجرای این موضوع است، 
باید در برابر مجلس و کمیســیون صنایع و معادن پاسخگو 
باشــد.« عزت اله اکبری تالارپشتی همچنین گفت: »واردات 
اتوبوس های دست دوم با وجود ظرفیت داخلی، ضربه به تولید 
داخل و خلاف مصالح ملی، اقتصاد مقاومتی و سیاست های 
کلی جمهوری اســلامی ایران اســت.« وی در ادامه عنوان 
کرد: »حتی اگر به این نتیجه برسیم که واردات اتوبوس های 
دست دوم ضرورت است، باید مشخص شود در مقابل واردات 
این خودروها، چه امتیازاتی از طرف مقابل اخذ می شود؟ و باید 
از این امتیازات برای تجهیز و تقویت ظرفیت داخلی استفاده 
شــود.« وی اضافه کرد: »دولت در ماه های انتهایی هرسال، 
با بهانه هایی ماننــد این که تولید داخل ظرفیت لازم را برای 
تأمین نیاز بازار ندارد، خودرو سنگین و کشنده دست دوم وارد 
کشور می کند که خلاف اقتصاد مقاومتی است و هر وزیری 
که به دنبال اجرای این موضوع باشــد، باید در برابر مجلس 
و کمیســیون صنایع و معادن پاســخگو باشد.« این نماینده 

مردم در مجلس یازدهم با اشــاره به بازدیدهای انجام شــده 
از واحدهای تولیدی، ادامــه داد: »بخش خصوصی و دولتی 
ظرفیــت خوبی برای تولید این خودروها دارند و فقط نیازمند 
قرارداد تضمین خرید هســتند.« رئیس کمیسیون صنایع و 
معــادن مجلس تصریح کرد: »اگر اعتباراتی که برای واردات 
اتوبوس های دســت دوم پیش بینی شده، برای تجهیز خطوط 
دیزلی بخش خصوصی و دولتی اســتفاده شود، نه تنها همه 
زیرساخت های تولید خودروهای سنگین تجهیز می شود، بلکه 

اعتبارات مازاد نیز وجود خواهد داشت.«
ورود آسان باری های کارکرده به کشور ��

بعد از بیان این نکات از ســوی رئیس کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس، مهم ترین نکته ای که به ذهن متبادر می شود، 
این است که چرا مجلس در ماه های اخیر مخالفتی با واردات 

کامیون های دســت دوم نداشته اســت. گرچه به گفته این 
نماینده مجلس، اتوبوس سازان داخلی از ظرفیت های بالایی 
بــرای تولید خودروهای مورد نظر بهره می برند، اما نمی توان 
ظرفیت تولید در میان تولیدکنندگان کامیون و کشــنده را در 
کشور نادیده گرفت؛ موضوعی که در یک سال گذشته مجلس 
در برابر آن ســکوت اختیار کرده و به دفاع از تولیدکنندگان 
خودروهای تجاری کشــور نپرداخته، این در حالی است که 
تجاری سازان کشور در تمامی سگمنت های باری و مسافری، 
اگر نه به عنــوان تولیدکننــده اما به عنوان یــک مونتاژکار 

ظرفیت های بالایی را در اختیار دارند.
مشکلات تأمین قطعه خودروهای تجاری ��

اکبری، اتوبوس ســازان و تولیدکنندگان خودروهای تجاری 
را در کشــور برخوردار از ظرفیت های بالا می داند، درحالی که 

هیچ اشــاره ای به وضعیت نابسامان تأمین قطعه برای این 
خودروســازان نمی کند؛ تأثیر بیش از حــد تحریم بر صنعت 
تجاری کشــور، در ســال های اخیــر این خودروســازان را 
بلاتکـــلیف کرده است و هیچ یک از آن ها توانی برای تأمین 
قطعات اصلی مورد نیاز برای تولید ندارند. گرچه تولیدکنندگان 
اتوبوس در تحریم های پیشــین در مقایسه با کامیون سازان 
کشور وضعیت مطلوب تری را تجربه کردند، اما این بار به گواه 
همین تولیدکنندگان، شرایط به گونه ای است که حتی امکان 
دور زدن تحریم ها برای این صنعت بزرگ کشور وجود ندارد. 
البته باید به این نکته هم اشــاره کرد که یکی دو اتوبوس ساز 
داخلی، محصولات خود را با ســطح داخلی سازی بیشتری به 
بازار عرضــه می کردند، اما آن ها نیز به رغم ســرمایه گذاری 
کلان در این حوزه و رهایی از مونتاژ، باز هم گرفتار تحریم ها 
شدند و توان تولید خود را در سال های اخیر به ویژه یک سال 
گذشــت از دست داده اند. تا آن جا که بزرگ ترین اتوبوس ساز 
داخلی توان تأمین قطعات اصلی را از دســت داده است و با 
کمترین میزان تولید در دوره فعالیت خود کار می کند. دومین 
تولیدکننده اتوبوس کشور که در روزگار تحریم، کمتر نامی از 
آن به میان می آیــد نیز تنها به دلیل آن که امتیاز تولید را از 
دســت ندهد، در ماه های اخیر به دنبال بازسازی محصولات 

قدیمی خود رفته است.
مخالفــت بــا واردات اتوبوس در شــرایط اضطراری  ��

کرونا
در چنین شــرایطی می توان گفت تولید خودروهای باری در 
مقایســه با مدل های مســافری همچنان در کشور راحت تر 
انجام می شود و هنوز هم برخی خودروسازان داخلی به واسطه 
برخورداری از زیرمجموعه های بــزرگ، توان تولید قطعاتی 
ازجملــه موتور و گیربکــس را دارند. اما پرواضح اســت با 
رســیدن باری های کارکرده اروپایی به کشور، اندک انگیزه 
این خودروســازان نیز برای تولیــد و رقابت در بازار داخلی از 
بین خواهد رفــت. با این حال، مجلــس مخالفتی با واردات 
کامیون های کارکرده اروپایی نداشته و اقدامی نیز در حمایت 
از ایــن صنعت مهم کشــور انجام نداده، اما بــرای واردات 
اتوبوس های دست دوم خارجی آن هم در شرایط کرونایی که 
یک اضطرار برای کشور ایجاد کرده است، به سادگی مخالفت 

می کند.

مجلس با واردات اتوبوس های
 دست دوم مخالفت کرد

به مناسبت چهل و دومین ســالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران در روز ۲۲ بهمن ماه ۹۹ مدیریت امور 
ایثارگران و بسیجیان شــرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه اقدام به برپایی ایستگاه صلواتی کرد.

به گــزارش مدیریــت ارتباطات و امــور بین الملل 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه، همزمان 
با فرا رســیدن سالروز چهل و دومین سالگرد پیروزی 
شــکوهمند انقلاب اســلامی ایــران، مدیریت امور 
ایثارگران و بسیجیان شــرکت بهره برداری متروی 
تهــران و حومه اقدام به برپایی ایســتگاه صلواتی و 
توزیع پرچم ایران بین شهروندان و شرکت کنندگان 
در مراســم در خیابان انقلاب اســلامی، ضلع شمال 
شــرق چهار راه ولیعصــر )عج( و ایســتگاه متروی 

تئاترشهر کرد.

برپایی ایستگاه صلواتی به مناسبت
 ایام الله 22 بهمن

مدیرعامل شرکت متروی تهران در بازدید میدانی از فرآیند تجهیز 
و تکمیل ۷ ایستگاه در شرف افتتاح خطوط ۶ و ۷، آخرین وضعیت 
عملیات اجرایی و مراحل پایانی آماده سازی ایستگاه های مورد نظر را 
همراه با پیمانکاران و مجریان خطوط مربوطه مورد بررسی قرار داد.

علی امام در این پیمایش میدانی، ابتدا ۴ ایســتگاه شــهید ستاری، 
شهید اشــرفی اصفهانی، یادگار امام )ره( و شــهرک آزمایش که 
همگی مربوط به خط ۶ هســتند را بازدید کــرده و در بخش دوم 
به ایســتگاههای آهنگ، شــهید محلاتی و میدان قیام در خط ۷ 
سرکشــی کرد؛ البته ورودی شمالی ایستگاه میدان صنعت که قرار 
اســت این هفته به عنوان ورودی دوم ایستگاه مذکور افتتاح شود 
نیز در زمره بازدیدهای دســت اندرکاران شرکت مترو و پیمانکاران 

مرتبط قرار داشت.
گفتنی اســت غیر از ایستگاه میدان صنعت که ورودی شمال غربی 
و ســالن فروش بلیت مستقل آن قرار اســت هفته جاری به روی 
مردم گشوده شود، سایر ایستگاههای سرکشی شده در بازدید اخیر 
مدیرعامل شــرکت مترو، جزو ایســتگاه هایی هستند که در نوبت 
افتتاح قرار داشــته و عمده بخش های باقی مانــده تا تکمیل آنها 

به تهیه و نصــب تجهیزاتی از قبیل پله برقی و آسانســور مربوط 
می شــود. اولین ایستگاهی که در این بین آماده بهره برداری خواهد 
شــد، ایستگاه شهید محلاتی در خط ۷ است؛ ایستگاهی در منطقه 
جنوب شرق تهران و در مجاورت ایستگاههای میدان قیام و آهنگ 
که در آینده ای نه چندان دور همگی افتتاح می شــوند تا کمک حال 
شــهروندان ساکن این پهنه پایتخت در دسترسی به شبکه حمل و 

نقل ریلی باشند.

در بازدید از ۸ ایستگاه مترو مطرح شد:
شروع افتتاحیه های اسفند ماه از ایستگاه شهید محلاتی

وزیر راه و شهرسازی:
حل مشکل ورود کامیون های ترانزیت 

ایرانی به گرجستان
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه دیپلماسی حمل و 
نقل را فعال کرده ایم، گفت: مشکل ورود کامیون های 
ترانزیتی ایرانی به گرجستان با رایزنی ها و هماهنگی ها، 
رفع شــد. محمد اســلامی در حاشیه نشست با هیئت 
رئیسه اتاق ایران و اعضای اتاق مشترک ایران و سوریه 
در جمع خبرنگاران گفت: جابه جایی کامیون های ایرانی 
به کشــورهای مختلف پس از شــیوع ویروس کرونا 
متوقف شــده بود، اما با رایزنی های انجام شده در همه 
راه های ترانزیتی و کشــورها یک بــه یک اجازه ورود 
صادر شــد که در آخرین مورد نیــز ورود کامیون های 
ترانزیتی به کشــور گرجستان با رایزنی های اخیر وزیر 
امور خارجه انجام روند عادی به خود گرفت. وی اضافه 
کرد: در جلســه امروز در اتاق بازرگانی، بحث گسترش 
ظرفیــت حمل و نقل کالاهای فاســد پذیر نیز مطرح 
شــد که بخش ترانزیت وزارت راه و شهرسازی در این 
خصوص اعلام آمادگی کرد تا این قبیل بارها با بهترین 
کیفیت به کشور مقصد برسند. اسلامی گفت: حمل و 
نقل در زمینه اقتصاد یک اصل بســیار مهم و اساسی 
اســت که باید صحبت های بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی را در این زمینه بیشتر بشنویم، زیرا این بخش 

بیشترین استفاده را از حمل و نقل های تجاری دارد.

وی افــزود: نکته حائز اهمیت برای ما این اســت که 
دیپلماســی حمــل و نقــل را به کمــک وزارت امور 
خارجــه در وزارت راه و شهرســازی فعال کردیم و با 
انجام رایزنی میان کشورها، ظرفیت های هماهنگی را 
افزایش دادیم و با انجام این امور توانستیم تعداد عبور 
و مرور از ۲۵ پایانه رســمی مرزی فعــال را در ماه به 
۷۰ هزار برســانیم. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
روز پنجشــنبه کشــتی های رو رو پنجمین سفر خود 
را به ســمت روســیه طی کردند که این امر نیز رو به 
گسترش است و با انجام آن محموله های فساد پذیر، با 
کیفیت تر و سریع تر به مقصد می رسند. اسلامی گفت: 
تجارت با کشور سوریه که این روزها توسط بسیاری از 
بخش هــای دولتی و خصوصی مورد توجه قرار گرفته، 
از اهمیت زیادی در وزارت راه و شهرســازی برخوردار 
اســت و هر کمکی که از دست این وزارت خانه برآید 
قطعاً دریغ نخواهد کــرد. وی همچنین افزود: بزرگراه 
غدیر از آبیک قزوین تا چرمشهر ورامین که نقش بسیار 
مهمــی در زمینه ترانزیت داخلی کالا دارد تا عید غدیر 
به بهره برداری می رســد و نقش مهمی را در کاهش 
بار ترافیکــی بزرگراه های تهران-کرج، کرج-قزوین و 

آزادگان خواهد داشت.
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گردشگری آغاز رزرو هتل

 برای تعطیلات نوروزی 1400

جمشــید حمزه زاده، رئیس جامعه هتل داران، از آغاز رزرو هتل ها 
برای تعطیلات نوروزی ۱۴۰۰ خبر داد. وی با اشــاره به تغییرات 
در نحوه رزرو و کنســلی هتل ها در نــوروز ۱۴۰۰ اعلام کرد که 
این رزروها بدون هیچ محدودیتی در همه شــهرهای ایران انجام 
می شــود. حمزه زاده در این رابطه افزود: کنســلی رزروهای عید 

نوروز با سال گذشــته تفاوت هایی دارد. سال پیش به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و اعلام تعطیلی هتل های همه شــهرهای کشــور 
توسط ســتاد مبارزه با این بیماری، هتل ها مبلغ کنسلی مسافران 
را پرداخت کردند. اما امســال مسافر با علم به شیوع کرونا اقدام 
بــه رزرو هتل می کنــد. بنابراین اگر اتاقی را کنســل کند، تابع 
دســتورالعمل و شــیوه نامه رزرو مراکز اقامتــی خواهد بود و بر 
اساس آن باید جریمه کنســلی را بپردازد. مگر اینکه ستاد کرونا 
اعلام کند، هتل های یک شــهری تعطیل شــود. در آن صورت 
هم باید جلســه ای برگزار شــده و تصمیم گیری شــود. البته ما 

امیــدوار هســتیم در عید ۱۴۰۰ هیچ شــهری و در پی آن هیچ 
هتلی تعطیل نشود. رئیس جامعه هتل داران با اشاره به محدودیت 
ســتاد ملی مبارزه با ویــروس کرونا برای ســفرهای جاده ای با 
خودروی شخصی، اظهار کرد:ســفرهای ریلی و هوایی همچنان 
انجام می شــود. اکنون همه هتل ها در همه شهرهای کشور فعال 
هســتند، مگر آنکه مدیر هتلی بخواهد فعــلًا فعالیت نکند؛ مانند 
برخی از هتل های شــهر مشــهد که مالک تصمیــم گرفته فعلًا 
مهمان نپذیرد، اما ســتاد کرونا اعلام نکرده تعطیل شود. در واقع 

ستاد کرونا هتل های هیچ شهری را تعطیل نکرده است.

بازتاب

سفری به هتل لامونتانا یکی 
از هتل های عجیب دنیا

 

هتل لامونتانــا یکی از هتل های عجیب دنیا که در منطقه 
حفاظت شــده هوئلو هوئلو در کشــور شیلی قرار دارد. این 
هتل مشــابه خانه هابیت ها و مانند یک آتشفشان ساخته 

شده است.
سفر یکی از لذت بخش ترین و زیباترین لحظه های زندگی 
هر انسان است و خاطرات شیرین سفر حتی بعد از گذشت 
سالها در ذهن می ماند و پس از یادآوری آن حس خشنودی 

و رضایت آن قابل لمس است.
امروزه ســفر و گردشگری تبدیل به یک صنعت پردرآمد و 
جهانی شده است و در سراســر جهان برای گسترش این 
صنعت تلاش می شــود. اقامت راحت و ساختن خاطره ای 
خوش از جمله مهم ترین اهداف در صنعت گردشگری است 
از طرفی خلق و ایجاد مکان های عجیب و شــگفت انگیز 
باعث افزایش رقابت در بین کشورهای مختلف شده است.

بعضی از این سرمایه داران و مدیران در صنعت گردشگری 
از خلاقیت های ســحرآمیزی اســتفاده کرده اند تا هتل و 
اقامتگاه خود را برای گردشگران خاص و ویژه جلوه دهند.

ســالیانه با افزایش تعداد ســفرها و گسترش هر چه بیشتر 
صنعت توریســم هتل ها و مکان های اقامتی بســیاری در 
تمامی نقاط جهان ساخته می شــوند تا بتوانید تجربهٔ یک 
سفر لذت بخش و خاطره انگیز را برای مسافران رقم بزنند.

برخی از ایــن هتل ها و اقامتگاه ها به دلیل طراحی عجیب 
آنها در جهان معروف شــده اند و به آنها هتل های عجیب 
و غریب گفته می شــود. یکی از سحر آمیزترین هتل های 

جهان هتل لامونتایا مجیکا در شیلی است.
اگر شــما مجموعــه فیلم های اربــاب حلقه هــا یکی از 
مشهورترین فیلم های ســینمای جهان را دیده باشید و از 
طرفداران این فیلم باشید حتماً آرزو دارید شبی را در آرامش 
و راحتــی خانه هابیت ها )کوتوله های معروف فیلم( تجربه 

کنید.
به همین دلیل مســئولان منطقه حفاظتی محیط زیســتی 
هوئلو هوئلو در کشــور شــیلی تصمیم گرفتند خانه ایی با 
همین شکل و معماری برای علاقه مندان بسازند و خاطره 

ایی عجیب و بیاد ماندنی را برای مسافران رقم بزنند.
هتل لامونتانا مجیکا )Montana Magica Lodge( هتل 
جالبی است که در یک منطقه حفاظت شده زیست محیطی 
بنام هوئلو هوئلو )Huilo Huilo( در شیلی واقع شده است.

اگرچه هتل لامونتانا مجیکا مانند یک آتشفشــان ســاخته 
شده اما آب از بالای آن به شکل یک آبشار فوران می کند 

و یک پل معلق کابلی تا درب جلویی اش دارد.
 هتــل در اغلب اوقات دارای یک لایه فوق العاده از خزه ها 
و جانوران گیاهی اســت. که آن را مانند خانه هابیت جلوه 

گر نموده است.
 پنجره های پرچین آن به طور نامنظمی ســاخته شده است 
و آن را جزو عجیب ترین هتل های جهان قرار داده اند. البته 
اگر تمامی این ها برای افســانده ای شدن هتل برای شما 
کافی نیســت آن ها سراسر ســاختمان را با گیاهان روینده 

پوشانده اند.
در تفریحــگاه هوئلو هوئلــو می توان آبشــار هوئلو هوئلو 
آبشــاری است که در شــیلی واقع شده است و ارتفاع کلی 
آن ۴۰ متــر اســت، همچنین در هتــل لامونتانا می توان 
کوچکترین گونه گوزن بنام پودو در جهان و طولانی ترین 
سیستم خطی فشرده در آمریکای جنوبی را مشاهده کرد و 

از دیدن تمام عجایب سحرآمیز این منطقه لذت برد.
این هتل از چوب و ســنگ بومی منطقه ساخته شده و هر 
یک از نه اتاق آن با امکانات مدرن مجهز بوده و پنجره های 
بزرگی برای تماشــای مناظر جنگلــی اطراف دارد. در این 
هتل اتاق ها با نام های پرندگان گوناگون نامگذاری شده اند.

آهو پودو گونه ای از گوزن هاســت که ساکن در آمریکای 
جنوبی اســت. ایــن آهوها کوچک تریــن آهوهای جهان 
هستند. ارتفاع این آهوها از ۳۲ تا ۴۴ سانتیمتر و طول آنها 

تا ۸۵ سانتی متر است.
در میان خدمات ارائه شــده توسط هتل، » وان آب داغ » 
را می توان نام برد که از تنهٔ درختان بزرگ ســوراخ شده و 
پر شــده از آب داغ بوجود آمده و بر روی ایوان مشرف به 
جنگل قرار داده شده اســت. یک زمین مینی گلف نیز در 
جنگل برای مهمانان در نظر گرفته شده است. فعالیت های 
مختلف در فضای باز مانند اســب سواری، قایق سواری و 

پیاده روی نیز در این هتل امکانپذیر است.

زاینده رود مهمترین و پرآب ترین رود در حوضه آبریز مرکزی 
ایران اســت. سرچشــمه زاینــده رود از زردکوه اســت و پس 
از گذشــتن از شهرها و روستاهای بســیار در نهایت به تالاب 

گاوخونی می ریزد.
زاینده رود، مهم ترین و پر آب ترین رود در حوضه آبریز گاوخونی، 
واقع در استان اصفهان است. زاینده رود که از زردکوه بختیاری 
سرچشمه می گیرد، یکی از مهم ترین رودهای ایران و همچنین 
پر آب ترین رود در حوضة آبریز مرکزی ایران نیز به شمار می آید.

حجم متوســط جریان سالانة این رود به حدود یک میلیارد متر 
مکعب می رسد. آب این رودخانه عمدتاً از برف هایی است که در 

فصول سرد سال می بارد.
سرچشمه زاینده رود به شکل حوضی مدور با مساحتی در حدود 
سیصد زرع می باشد که به »چشمه جانان« معروف است. چشمة 
مذکور در این ناحیه می جوشد و به طرف مشرق سرازیر می شود. 
پس از طی ســه فرســنگ، به چشــمه دیگری به نام »چهل 

چشمه« می رسد.
همچنین از ســمت شــمال این منطقه، یعنی ناحیة فریدن، دو 
چشمة بزرگ دیگر به نام »خُرِسنگ« و »کودَنگ« به جانانه رود 
ملحق می شــود. انشــعاب دیگری نیز به نام زرین رود از طرف 
جنوب یعنی چهارمحال به این رودخانه اضافه می شــود. منبع 
اصلی انشــعاب اخیر زیــرِ کوهی قرار دارد کــه زردکوه نامیده 

می شود.
فاصله زردکوه بختیاری تا شــهرکرد مرکز استان چهارمحال و 
بختیاری، ۱۰۵ کیلومتر است بیشترین میزان تأمین آب رودخانه 

و سد زاینده رود در حوضه استان چهارمحال و بختیاری است.
در منابع تاریخــی از زاینده رود با نام های مختلفی چون »زرن 
رود«، »زرند رود«، »زرین رود«، »زند رود«، »زنده رود«، »زن 
رود« و... یاد شــده، از جمله مؤلف حدود العالم در وصف شهر 
سپاهان )اصفهان(، اشاره به رودی دارد که بی تردید همان زاینده 
رود اســت: »]سپاهان[ شهری خرم است و بسیار نعمت ... اندر 
جبال، و او را رودیســت کی آنرا زرن رود خوانند کی اندر کشت 
و برز او بکار شود...«. امّا حمدالله مستوفی قزوینی از زاینده رود 

با نام زنده رود یاد می کند.
علت نامگذاری این رود بدین جهت است که درطول مسیر خود 
باغات و کشــتزارهای فراوانی را آباد و زنده می کند. به همین 

خاطر به این رود زنده رود نیز می گویند.
طول رودخانه زاینده رود ۴۰۵ کیلومتر، شیب متوسط ۳ درصد، 
میانگین آبدهی ســالانه ۱۰۵۳ میلیون متر مکعب و وســعت 
حوضه آبگیر حدود ۲۷۱۰۰ کیلومتر مربع است، این رودخانه به 

باتلاق گاوخونی در استان اصفهان می ریزد.
در سال های اخیر انحراف آب از سر شاخه های کارون از طریق 
تونل های انتقال آب کوهرنگ، موجب تقویت میانگین آب دهی 

ایــن رود و در نتیجــه امکان صــدور آب از طریق کانال های 
مصنوعی به شهرهای یزد و کاشان را فراهم کرده است.

سد بتونی قوسی شــاه عباس بزرگ یا سد زاینده رود، در ۱۱۷ 
کیلومتری غرب شهر اصفهان و ۶۰ کیلومتری شهرکرد بر روی 
رودخانه زاینده رود در محلی به نام آبادچی که در ۶۰ کیلومتری 

سرچشمه زاینده رود قرار دارد بنا شده است.
ســاخت این سد در ســال ۱۳۴۴ ه. ش. آغاز و در سال ۱۳۴۹ 
ه. ش. پایان یافته اســت. با ایجاد این سد، آب مصرفی استان 
اصفهان تأمین شده، اراضی بیشــتری به زیر کشت در آمده و 

نیروی برق نیز تولید می شود.
دریاچة سد زاینده رود در شهر چادگان، یکی از مناطق دیدنی و 
از مراکز گردشــگری استان و به لحاظ تأمین آب و تولید انرژی 

برق، دارای اهمیت بسیاری است.
پل های روی رودخانه زاینده رود اصفهان ��

زاینده رود به علت موقعیت خاصی که در شــهر اصفهان دارد 
محل ساخت پل های متعددی است. برخی از این پل ها قدمت 
تاریخی داشته و همه ساله هزاران توریست داخلی و خارجی را 

به سمت زاینده رود روانه می سازند.
بر روی رودخانه زاینده رود چندین پل تاریخی از زمان صفویان و 
قبل از آن برجا مانده است. اولین پل تاریخی بر روی زاینده رود 
پل روســتای اورگان از توابع شهرستان چادگان در ۴۰ کیلومتر 

بالاتر از سد زاینده رود می باشد.

در استان چهارمحال بختیاری پل زمانخان و در استان اصفهان 
پل های مشهور تاریخی سی و ســه پل یا پل الله وردی خان، 
پل خواجو و پل های اژیه و ورزنه بنا شده است. قدیمی ترین پل 

ساخته شده بر روی زاینده رود »پل شهرستان« است.
رفتینگ در زاینده رود ��

این تفریح مهیج را در اصفهان از دست ندهید. رفتینگ یا همان 
قایق سواری هیجان انگیز در آب های خروشان بهترین گزینه ای 
است که در خصوص بازدید از زاینده رود می توانید انتخاب کنید.

رودخانه های محدودی در سراسر جهان قابلیت رفتینگ را دارند 
و بهتر است بدانید که زاینده رود نیز یکی از همین رودخانه های 
خروشان است. البته برای اجرای رفتینگ باید به نواحی خارج از 
شهر بروید. اغلب مردم به بازدید از زاینده رود در محل پل های 
خواجو، ســی و سه پل و مارنان کفایت کرده و لذت یک تفریح 

مهیج را از دست می دهند.
جهــت انجام قایق رانــی در زاینــده رود می توانید در یک تور 
رفتینگ ثبت نام کنید و یا اینکه شــخصاً به محل خرید بلیط 
بروید و به تفریح بپردازید. برای رفتینگ زاینده رود ســه مسیر 
وجود دارد که دارای درجات مختلفی از سطح دو و سه از حیث 
خروشانی و عمق هســتند. برای رفتینگ باید سن شما در رده 
۱۲ تا ۵۰ سال قرار داشته باشد و بیماری خاصی نداشته باشید.

ماهیگیری در زاینده رود ��
در بخش های آغازین زاینــده رود، ماهی قزل آلا و ماهی زرد 

پر به وفور یافت می شــود. در منطقه بهاران زاینده رود، انواع 
مختلفی از ماهیان صاردین، زرد پر، کپور و ماهی شیر نیز وجود 
دارد. در دیگر نقاط زاینده رود شاهد وفور ماهیان کپور هستیم. 
ماهی گیری در زاینده رود منطبــق بر قواعد بین المللی صید 

ماهی و برخی از قواعد زیست محیطی ایران است.
تالاب گاوخونی و زاینده رود در اصفهان ��

زاینــده رود پــس از طی مســیر پرپیچ و خم خــود به تالاب 
گاوخونی منتهی می شــود. تالاب گاوخونی در تاریخ ۲۳ ژوئن 
۱۹۷۵ به عنوان یکی از تالاب های مهم بین المللی در فهرست 

تالاب های کنوانسیون رامسر معرفی و ثبت شد.
تالاب گاوخونی در حاشیه فلات مرکزی ایران و در فاصله ۱۴۵ 
کیلومتری جنوب شرقی شهر اصفهان و در ۳۰ کیلومتری شهر 

ورزنه واقع شده است.
تالاب گاوخونی یکی از اکوسیستم های طبیعی استان اصفهان 
اســت که پایاب زاینده رود و در فاصلة ۱۳۰ کیلومتری شــرق 
شهرســتان اصفهان واقع گردیده اســت. این تالاب به عنوان 
اکوسیســتم آبی طبیعی واقع در یک منطقة خشک می تواند و 

باید در توسعة پایدار منطقه نقش مهمی داشته باشد.
خشک شدن زاینده رود ��

زاینده رود سال هاســت که به دلایل مختلف مانند بحث خط 
لوله انتقال آب به یزد و ســایر اســتان ها، برداشت بی رویه آب 
در شــهرهای بالادســت و غیره از حرکت باز می ایستد و شهر 

اصفهان از نعمت آن محروم می شود.
زاینده رود برای اولین بار در ســال ۱۳۷۹ برای مدت یک سال 
از خروش افتاد و در سال ۱۳۸۰ دوباره در شهر جریان پیدا کرد 
و لبخند شــادی را بر لبان مردم اصفهان نشــاند. این اتفاق بار 
دیگر در ســال های ۸۷ و ۸۸ تکرار شد و هر بار تیتر مهم اخبار 
رســانه ها گردید و تا امروز این روند تکرار و تکرار می شود و با 
هر بار قطعی آب زاینده رود سکوتی عمیق محدوده زاینده رود 
در اصفهان را فرامی گیرد و خبری از نشــاط روزهای پر آبی در 

شهر نیست.
جالب و البته تلخ اســت که بدانید حتی دوام پل ها نیز با خشک 
شدن زاینده رود به خطر افتاده است و با نابودی آن ها برگی از 

تاریخ این مرز و بوم به فراموشی سپرده می شود.
خشک شــدن زاینده رود ممکن است به گردشگری شهر نیز 
آســیب وارد کند و علاوه بر آن بســیاری از مــزارع و زندگی 
کشاورزان مورد تهدید واقع شود. همچنین وجود این رودخانه به 
تلطیف هوا و کاهش آلودگی و غبار هوای شــهر کمک خواهد 
کرد. اما امروزه جز کویری خشک چیزی از بستر رودخانه باقی 
نمانده اســت و همه ما امید داریم که روزی آب برای همیشه 
به رودخانه زاینده رود برگردد و شــهر را پر از نشــاط و شاید و 

سرزندگی کند.

رودخانه زاینده رود
نبض تپنده فلات مرکزی ایران

پیرنشین ها 
محلی برای تبادل اطلاعات هستند

براساس ســخنان یک پژوهشگر میراث 
تبادل  برای  پیرنشین ها محلی  فرهنگی، 

اطلاعات هستند.
داستان چیست؟

محســن هادی طحان زواره افزود: سکو 
جزیی از خانه های قدیمی بوده اســت که 
علاوه بــر زیبایی، به تناســب بزرگی یا 
کوچکی خانه و درب خانه متفاوت است.

وی ادامــه داد: این ســکوها در زواره به 
پیرنشــین هم معــروف و در تلک آباد به 

»بلونه« بر وزن »زمونه« مشهور است.
تصریح  فرهنگی  میراث  پژوهشــگر  این 
کرد: پیرنشین ها آجری یا خشتی در عین 
سادگی محل استراحت و همچنین گفت 
و گو با صاحب خانه بوده است. همچنین 
در هنگام انتظــار برای ورود به خانه و یا 
گفت و گو با همســایه ها ایجاد می شده و 

کاربرد ارتباطی داشته است.
به گفتــه هــادی طحــان، عصرگاهان 
مــردان خانــه و یک محله، بــرای رفع 
خســتگی و بــرای تبــادل اطلاعات و 
برقراری ارتباطات، روی ســکوها نشسته 
و نوعی ارتباطات ســنتی و مؤثر را برقرار 

می کردند.
وی بــا اشــاره به اینکه این ســکوها در 
اوقاتی که مردان در خانه نبودند به زن ها 
اختصاص داشت، گفت: زن های همسایه 
نیز این سکوها را به عنوان محملی برای 
ارائــه و انتقال اخبار، تبــادل اطلاعات و 

خبرگیری به کار می بردند.
این پژوهشگر میراث فرهنگی خاطرنشان 
کــرد: در عصری کــه از تکنولوژی های 

رســانه ای و اطلاعاتی خبــری نبود، این 
بســیار کارآمد و  ارتباطات ســنتی،  نوع 

ضروری بود.
وی افزود: ورودی خانه ها هر چند ســاده 
و محقــر می نمود، اما یک عنصر ارتباطی 
لحاظ می شــده و این نشانه فرهنگ غنی 

ایرانی اسلامی است.
به گفته هــادی طحان، زیباتــر از همه 
اینکه اگر رهگذری باری بر دوش داشت 
و خسته می شــد آن را به راحتی بر روی 
سکو می گذاشت و پس از لختی استراحت 
راه خــود را ادامه مــی داد و در واقع این 
جز از بناها، حالت عام المنفعه داشــته و 
این نشانه حســن ارتباط افراد با همدیگر 

بوده است.
وی با اظهار تأسف از این که این بناها در 
حال خراب شدن است، گفت: متاسفانه در 
بافت تاریخی زواره تعدادی از این سکوها 
در حال ویرانی اســت و چون این سکوها 
خارج از منازل اســت در گذشــته عمدتاً 
توسط شهرداری ها تخریب می شد و آجر 
و خشــت ها را جمــع آوری کرده و عملًا 
این سکوها از بین رفته و بیشتر جای آن 
آســفالت می شد، در حالی که این سکوها 

جزیی از بنای خانه است.
هادی طحــان در عین حــال گفت: در 
میــراث فرهنگی  بین  ناهماهنگی  ایــن 
و شــهرداری، دســت شــهرداری برای 
تخریب هــا بــاز گذاشــته می شــود که 
امیدواریم موانع برداشــته شــود و مرمت 
این پیرنشــین ها و سردر بناها با سرعت 

بیشتری انجام گیرد.

آرامگاه بوعلی سینا پزشک و فیلسوف مشهور ایرانی

ابوعلی ســینا مشهورترین فیلسوف ایران زمین و ملقب به شیخ الرئیس در 
سال ۴۱۶ در همدان دار فانی را وداع گفت. بنای فعلی آرامگاه بوعلی سینا 
در میدان اصلی شــهر همدان و در زمان حکومت محمدرضا شــاه پهلوی 

ساخته شده است.
اســتان همدان با قدمتی تاریخی از اســتان های زیبا و دیدنی غرب ایران 
اســت که در گذشــته های دور با نام هگمتانه پایتخــت تمدن ایران بوده 
است. همدان به دلیل قدمت دیرینه خود مجموعه ای از دیدنی ها و بناهای 

تاریخی ارزشمندی را در خود جای داده است.
یکی از این آثار تاریخی ارزشــمند همدان آرامگاه بوعلی سینا مشهورترین 
فیلســوف ایران زمین اســت که در میــدان اصلی شــهر همدان خوش 

می درخشد.
ابوعلی حســین بن عبدالله مشــهور به ابوعلی سینا، ابن سینا، بوعلی سینا 
و ملقب به شــیخ الرئیس در شــهر بخارا به دنیا آمده است و در سال ۴۱۶ 

هجری در همدان از دنیا رفته است.
ابوعلی ســینا به دلیل رویکردش در زمینه فلسفه ارسطویی و مهارتش در 

زمینه پزشکی بسیار در ایران و جهان حائز اهمیت است.
کتاب قانون ابوعلی ســینا یکی از جامع تریــن و معروف ترین کتب تاریخ 
پزشــکی است که در دانشــگاههای پزشکی سراســر جهان نیز تدریس 
می شــود. از دیگر آثار ارزشمند وی نیز می توان به کتاب شفا که دانشنامه 
علمی وفلسفی جامعی است، اشاره کرد. تاریخ تولد بوعلی سینا در تقویم به 

عنوان روز پزشک نامگذاری شده است.
تاریخچهٔ ساخت آرامگاه بوعلی سینا ��

آنگونه که در کتب تاریخی ذکر شــده است ابن ســینا از پزشکان خاص 
دربار ســامانی بود که پس از ســقوط پادشاه ســامانی و روی کار آمدن 
سلطان محمود غزنوی از بخارا مهاجرت کرده و در طول مدت زندگانی در 
شهرهای مختلفی از جمله اصفهان سکنی گزیده است. سرانجام ابن سینا 
در سفری از اصفهان به همدان در میانه راه بیمار می شود و در شهر همدان 

دار فانی را وداع می گوید.
گفته شــده است که ابن سینا در حیاط خانه دوستش به خاک سپرده شده 

است و پس از مدتی دوستش نیز فوت می کند.
محل دفن ابن سینا در پشت دژ جنوبی همدان بوده است که تا اواخر قرن 
ســیزدهم نیز چهارطاق کوچکی به عنوان مقبره بر سر مزار گذاشته شده 

بودند که به مرور این چهارطاقی تخریب و فرسوده شد.
آرامگاه بوعلی سینا در زمان حکومت قاجار و به دستور نوه فتحعلی شاه به 
نام نگار بازسازی شــد و گنبدی اجری به جای چهار طاق قدیمی بر فراز 

مقبره گذاشته شد و سنگ مزارها نیز تعویض شدند.
سال ها بعد دیواری کوتاه به دور آرامگاه بوعلی سینا کشیده شد و همچنین 

تالار بزرگ و کوچک به عنوان کتابخانه ساخته شد.
در زمان حکومت محمدرضا شــاه پهلوی آرامگاه بوعلی ســینا بر اساس 
معماری قدیم و جدید احداث شــد. طراحی بنای فعلی آرامگاه بوعلی سینا 
توسط مهندس هوشنگ ســیحون به سبک معماری دوره ای که ابن سینا 
در آن می زیسته و بر اساس قدیمی ترین بنای آن زمان یعنی گنبد قابوس 

انجام شده است.
برای احداث آرامگاه بوعلی ســینا باید مقبره های قدیمی تحریب می شدند 
و پس از نبش قبرها اســتخوان ها و جمجمه ها نگهداری شدند و در محل 

جدید با رعایت موازین شرعی و آداب کفن و دفن قرار داده شدند.
آرامگاه بوعلی سینا و مشخصه های آن ��

آرامگاه بوعلی ســینا بر روی ۱۲ ستون سر به فلک کشیده از جنس سنگ 
گرانیتی در میدان اصلی شــهر همدان ساخته شده است و در سال ۱۳۷۶ 
در فهرست آثار ملی ایران ثبت شده است و سالانه مسافران زیادی از این 

آرامگاه بازدید می کنند.
تفاوت ساختاری گنبد قابوس و آرامگاه بوعلی سینا ��

آرامگاه بوعلی سینا به دلیل موقعیت محلی و محدود بودن فضای آرامگاه و 
برای صرفه جویی در مخارج، در نصف ابعاد گنبد قابوس ساخته شده است.

همچنین در ارامگاه بوعلی ســینا فاصله بین ستون ها باز و گشاده است و 
امکان رفت و آمد از بین آنها وجود دارد ولی در گنبد قابوس بین ستون ها 
هیچ شــکاف و روزنه ای به جز در قســمت ورودی وجود ندارد و درون آن 
همچون دخمه، تاریک و فاقد نور و روشنایی است. البته بازگذاشتن فاصله 
میان ســتون ها در آرامگاه بوعلی ســینا به دلیل وجود بادهای سنگین و 

طوفان های پاییزی و زمستانی شهر همدان نیز بوده است.
تالارهای ارامگاه بوعلی سینا ��

دو تالار شمالی و جنوبی در آرامگاه بوعلی سینا وجود دارد که تالار جنوبی 
موزه نگهداری اشــیای قدیمی، سکه، ســفال، برنز و اشیای کشف شده 

مربوط به هزاره های قبل از میلاد و دوران اسلامی است. 
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)آتلیه برنز(

عکس روز

یــادداشـــت

انگار، هر چه بیشــتر، بزرگان، برخی را به وحدت و 
یکپارچگی و اتحاد و همبستگی فرا می خوانند، این 

برخی، کمتر، اهتمام دارند که گوشِ جان بسپارند.
به نظر می رســد همان برخی که بر صراط وحدت 
نیستند، همواره  استراتژی »توهین« را ترویج کردند. 
در این میان، نکاتی قابل تأمل به چشم حقیقت بین 
 حقوق دانان، چشمان سیاستمداران واقع بین را نشانه 
ایــن شــاید  تــا  کــه  باشــد  رود.   مــی 

 اهانت ها به تهدید نرسد:
۱ - ۲۱ و ۲۲ بهمن ســال یکهزار و سیصد و پنجاه 
و هفت روزهای فرو ریختن بنیاد شاهنشاهی شد و 
استبداد داخلی و ســلطه خارجی متکی بر آن را در 
هم شکست و با این پیروزی بزرگ، طلیعه حکومت 
اسلامی که خواست دیرینه مردم مسلمان بود، نوید 
پیروزی نهایی را داد. ) بخشی از مقدمه قانون اساسی 

زیر قسمت »بهائی که ملت پرداخت«(
۲ - جمهوری اسلامی ، نظامی  است  بر پایه  ایمان  به : 
... ۶ - کرامت  و ارزش  والای  انسان  و آزادی  توام  با 
مسئولیت  او در برابر خدا، که  از راه  : ... ج  - نفی  هر 
گونه  ستمگری  و ستم  کشی  و سلطه  گری  و سلطه  
پذیری ، قسط و عدل  و استقلال  سیاسی  و اقتصادی  
و اجتماعی  و فرهنگی  و همبستگی  ملی  را تأمین  می  

کند. ) ر.ک.: اصل دوم قانون اساسی(
۳ - دولت  جمهوری اســلامی  ایران  موظف  اســت  
بــرای  نیل  به  اهــداف  مذکور در اصــل  دوم ، همه  
امکانــات  خود را بــرای  امور زیر بــه  کار برد: ۱     - 
ایجاد محیط مســاعد برای  رشد فضایل  اخلاقی  بر 
اساس  ایمان  و تقوی  و مبارزه  با کلیه  مظاهر فساد و 
تباهی . ... ۶       - محو هر گونه  اســتبداد و خودکامگی  

و انحصارطلبی . ۷       - تأمین  آزادی های  سیاســی  و 
اجتماعی  در حدود قانون . ۸       - مشــارکت  عامه  مردم  
در تعیین  سرنوشــت  سیاسی ، اقتصادی ، اجتماعی  و 
فرهنگــی  خویش. .. . ۱۴ - تأمین  حقوق  همه  جانبة  
افراد از زن  و مرد و ایجاد امنیت  قضایی  عادلانه  برای  
همه  و تساوی  عموم  در برابر قانون. ... ۱۵ - توسعه  
و تحکیم  برادری  اسلامی  و تعاون  عمومی  بین  همه  

مردم . )ر.ک.: اصل سوم قانون اساسی(
۴- در جمهــوری  اســلامی  ایران  دعــوت  به  خیر، 
امــر به  معروف  و نهــی  از منکر وظیفه  ای  اســت  
همگانــی  و متقابــل  بر عهــده  مردم  نســبت  به  
یکدیگر، دولت  نســبت  به  مردم  و مردم  نســبت  به  
دولت . شــرایط و حدود و کیفیت  آن  را قانون  معین  
می  کنــد. »والمؤمنون  و المؤمنــات  بعضهم  اولیاء 
 بعض  یأمــرون  بالمعروف  و ینهون  عــن  المنکر«. 

)ر.ک.: اصل هشتم قانون اساسی(
۵- مردم  ایران  از هر قوم  و قبیله  که  باشند از حقوق  
مســاوی  برخوردارند و رنگ ، نژاد، زبان  و مانند اینها 
سبب  امتیاز نخواهد بود. )ر.ک.: اصل نوزدهم قانون 

اساسی(
۶ - همه  ی افراد ملت  اعم  از زن  و مرد یکســان  در 
حمایت  قانون  قرار دارند و از همه  ی حقوق  انسانی ، 
سیاســی ، اقتصادی ، اجتماعی  و فرهنگی  با رعایت  
موازین  اسلام  برخوردارند. )ر.ک.: اصل بیستم قانون 

اساسی(
۷ - حیثیت ، جان ، مال ، حقوق ، مســکن  و شــغل  
اشخاص  از تعرض  مصون  است  مگر در مواردی  که  
قانون  تجویز کند. )ر.ک.: اصل بیســت و دوم قانون 

اساسی(
۸ - احــزاب ، جمعیت  ها، انجمن  های  سیاســی  و 
صنفی  و انجمن های  اســلامی  یا اقلیت های  دینی  
شــناخته  شــده  آزادند، مشــروط به  این  که  اصول  
اســتقلال ، آزادی ، وحدت  ملی ، موازین  اســلامی  و 
اســاس  جمهور اسلامی  را نقض  نکنند. هیچکس  را 
نمی  توان  از شرکت  در آنها منع کرد یا به  شرکت  در 
یکی  از آن ها مجبور ســاخت .)ر.ک.: اصل بیست و 

ششم قانون اساسی(

۹ - تشکیل  اجتماعات  و راه  پیمایی  ها، بدون  حمل  
ســلاح ، به  شرط آن  که  مخل  به  مبانی  اسلام  نباشد 
آزاد است .)ر.ک.: اصل بیست و هفتم قانون اساسی(

۱۰ - اصل ، برائت  اســت  و هیچ کس  از نظر قانون  
مجرم  شــناخته  نمی شــود، مگر این  که  جرم  او در 
دادگاه  صالح  ثابت  گردد. )ر.ک.: اصل ســی و هفتم 

قانون اساسی(
۱۱ - هتک  حرمت  و حیثیت  کسی  که  به  حکم  قانون  
دستگیر، بازداشت ، زندانی  یا تبعید شده ، به  هر صورت  
که  باشد ممنوع  و موجب  مجازات  است .)ر.ک.: اصل 

سی و نهم قانون اساسی(
۱۲ -   قوای  حاکم  در جمهوری اسلامی  ایران  عبارتند 
از: قــوه  مقننه ، قوه  مجریه  و قوه  قضائیه  که  زیر نظر 
ولایت  مطلقه  امر و امامــت  امت  طبق  اصول  آینده  
این  قانــون  اعمال  می  گردند.  این  قوا مســتقل  از 
یکدیگرند. )ر.ک.: اصل پنجاه و هفتم قانون اساسی(

۱۳ - هر فعــل یا ترک فعلی که در قانون برای آن 
مجازات تعیین شده  باشــد جرم محسوب می شود. 

)ر.ک.: ماده ۲ قانون مجازات اسلامی(
۱۴ - هر کس قصد ارتکاب جرمی کند و شــروع به 
اجرای آن نماید لیکن جرم منظور واقع نشــود چنان 
چه اقدامــات انجام گرفته، جرم باشــد، محکوم به 
مجازات همان جرم می شود. )ر.ک.: ماده ۴۱ قانون 

مجازات اسلامی(
۱۵ - هر کس با هر مرامی، دسته، جمعیت یا شعبه 
جمعیتی بیش از دو نفر در داخل یا خارج از کشــور 
تحت هر اســم یا عنوانی تشکیل دهد یا اداره نماید 
که هدف آن بر هم زدن امنیت کشور باشد و محارب 
 شــناخته نشــود، به حبس از دو تا ده سال محکوم 

می شود. )ر.ک.: ماده ۴۹۸ قانون مجازات اسلامی(
۱۶ - هــر کس به جان رهبر و هر یک از رؤســای 
قوای سه گانه و مراجع بزرگ تقلید، سوءقصد نماید 
چنانچه محارب شناخته نشود، به حبس از سه تا ده 
سال محکوم خواهد شــد. )ر.ک.: ماده ۵۱۵ قانون 

مجازات اسلامی(
۱۷ - توهین به افراد از قبیل فحاشــی و اســتعمال 
الفاظ رکیــک چنانچه موجب حد قذف نباشــد، به 

مجازات شلاق تا ) ۷۴ ( ضربه و یا پنجاه هزار تا یک 
میلیون ریال جزای نقــدی خواهد بود. )ر.ک.: ماده 

۶۰۸ قانون مجازات اسلامی(
۱۸- هر کس با توجه به ســمت، یکی از روســای 
ســه قوه یا معاونان رئیس جمهور یا وزرا یا یکی از 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی یا نمایندگان 
مجلس خبرگان یا اعضای شورای نگهبان یا قضات 
یا اعضای دیوان محاسبات یا کارکنان وزارتخانه ها 
و موسسات و شرکت های دولتی و شهرداری ها در 
حال انجام وظیفه یا به ســبب آن، توهین نماید به 
سه تا شش ماه حبس و یا تا )۷۴( ضربه شلاق و یا 
پنجاه هزار تا یک میلیون ریال جزای نقدی محکوم 

می شود. )ر.ک.: ماده ۶۰۹ قانون مجازات اسلامی(
۱۹ - مجلس  شورای  اسلامی  حق  تحقیق  و تفحص  
در تمام  امور کشور را دارد. )ر.ک.: اصل هفتاد و ششم 

قانون اساسی(
۲۰ - هر نماینده  در برابر تمام  ملت  مســئول  است  
و حق  دارد در همه  مســائل  داخلی  و خارجی  کشور 
 اظهار نظــر نمایــد. )ر.ک.: اصل هشــتاد و چهار 

قانون اساسی(
۲۱ - حال، پرســش اساســی این است؛ از آنجا که 
هــر فردی وفق مفاد صریح اصول قانون اساســی، 
شخصیت انســانی و کرامت دارد و خصوصاً نمایندة 
ملت _ آنهم رئیس دســتگاه تقنینی کشور _ که از 
نقطه نظر مســایل امنیتی-سیاسی، مصونیت نسبی 
دارد، کــدام فرد یا دســته و گــروه _ خودجوش یا 
ســازمان یافته _ به خود اجازه می دهند که چنین 
بی محابا، امنیت مردم و مسؤولان را تهدید نمایند!؟!

واقعاً ســمت و سوی جامعه ی امروز ما، کدام جهت 
را نشــان می دهد؟ از یک طرف، معدود زورگیرانی، 
احســاس امنیت مردم را به مخاطره می اندازند و از 
طرفی دیگر، زورگیران سیاسی، سلامت امنیت مردم 

و جامعه را نشانه رفته اند!
چرا هر چه بیشــتر، بزرگان، برخــی را به وحدت و 
یکپارچگی و اتحاد و همبستگی فرا می خوانند، این 
برخی، کمتر، اهتمام دارند که گوشِ جان بســپارند! 

چرا یکی ترمز قطار توهین را نمی کشد!؟

نکاتی پیرامون توهین به رئیس جمهور

روبات نوازنده پیانو در میلان ایتالیا/ گاردین

عرفان حاج بابایی

داوران جشنواره، مارادونا و هدیه 
تهرانی؛ می خواهم دیده شوم

یک: بهرام بیضایی می گوید درام آن چیزی ست که آدم 
را به فکر وادار کند. نه که فقط به گریه بیندازد. با این 

تعریف، »بی همه چیز«، درامی خالص است.
درامی که در آن مخاطب به بحر تفکر درباره مسلک 
مردمی فرو می رود که حاضرند »امیرخان«، قهرمان 
خودساخته شان را به پای مشــتی پول قربانی کنند. 
امیرخانی که خود برای نجات جانش، بر سر دخترش 

هم معامله می کند.
مردمی که ۲۵ مرداد ۳۲، »درود بر مصدق« می گفتند 

و ۲۸ مرداد ۳۲، »مرگ بر مصدق«.
دو: ســینما یعنی دیده شــدن و هیئت داوران هم از 
اهالی سینما هستند پس می خواهند دیده شوند. آن ها 
نه ســهمی از هیاهوهای رسانه ای دارند و نه سهمی 
از فوتــوکال و فرش قرمز و کنفرانس مطبوعاتی و نه 

چیز دیگری.
تنها امکان دیده شــدن، همیــن انتخاب ها و داوری 
نهایی برای قسمت نامزدها و برندگان سیمرغ است. 
پــس در نتیجه قضاوت هرچه جنجالی تر، پر ســر و 
صداتر و شــاذتر، دیده شــدن و بر سر زبان ها افتادن 

هم بیشتر و بیشتر.
ســه: »بی همه چیز« در ۱۳ شــاخه، نامزد دریافت 
سیمرغ شده. از جمله در قسمت بهترین بازیگر نقش 
اول مرد )پرویز پرســتویی( و بهترین بازیگر مکمل 
مرد )پدرام شریفی( اما ســهمی در قسمت بازیگران 
زن ندارد. هنوز مشــخص نیست که بازی باشکوه و 
با صلابت هدیه تهرانــی در نقش لیلی خانم و بازی 
شــجاعانه باران کوثری در نقش نوری چه کم داشت 
کــه حتی به جمع نامزدها هم نرســیدند. داورها هم 
تا کنون هیچ واکنشــی به ایــن تصمیم که منتقدان 
و تماشــاگران را حیرت زده کرده، نداشته اند. مدافعین 
تصمیم داوران می گویند که داوری سلیقه ای است و 
باید به تصمیم هیات داوران احترام گذاشــت. سلیقه 
داوران قبول. اما داوری علاوه بر سلیقه، آدابی دارد که 
در مورد هدیه تهرانی و باران کوثری به نظر می آید که 

این آداب و انصاف رعایت نشده است.
چهار: اصلا شــما بگویید چطور می شــود که اثری 
کاندید بهترین فیلم شــود، بعد بازیگــری که تمام 
داستان حول محور او می چرخد، جایی در جمع نامزدها 

نداشته باشد؟
مارادونا هیچوقت لیگ قهرمانان اروپا را نبرد. یوهان 
کرویــف هم هرگز به جــام ملی نرســید. چیزی از 

ارزش شان کم شد؟ نه!
حکایت هدیه تهرانی و باران کوثری هم با ســیمرغ 

جشنواره  سی ونهم همین است.
پنج: دیر یا زود این فیلم هم به اکران عمومی درخواهد 
آمد و مخاطبان ســینما آن را خواهند دید. آن گاه باید 
دیــد داوران در آن زمــان هم می توانند از ســلیقه و 
تصمیم خود دفاع کنند یا خیر. افکار عمومی معمولا 

هیچگاه قاضی بدی نبوده است.

این حریم خصوصی دیگران است

بیش از یک ســال اســت که در حال تجربه آموزش های 
مجازی هستیم. ارتباطات مجازی، آداب و اصولی دارد.

ارتباطات مجازی تابع قواعد اخلاقی مشــخصی اســت. 
در چند ماه گذشــته کلیپ های متعددی با عناوینی چون 
»ســوتی های خفن و خنده دار« و »بمب خنده« از کلاس 
های مجازی معلمان و دانش آموزان در شبکه های اجتماعی 

مختلف بازنشر می شود.
انتشار برخی از این کلیپ ها، به ویژه کلیپ هایی که محل 
زندگی، سایر اعضای خانواده و چهره معلمان/ دانش آموزان 
را نشــان می دهند دقیقا بیانگر نقض حریم خصوصی آنان 
است. درست است که ما به این »سوتی ها« می خندیم ولی 
انتشــار این کلیپ ها می تواند زندگی خانوادگی و شاید هم 

زندگی حرفه ای افرد را دچار مخاطره سازد.
لطفا »ســوتی های« کودکان دســتپاچه و پشــت صحنة 
زندگی خانوادگی آنان را منتشــر نکنید. آنان اجازه انتشار 
تصویر خودشان را به شما نداده اند. این اقدام، سرقت حریم 
خصوصی افــراد و فروش آن در بازار اســت. توپوق های 
معلمان ناآشــنا به فضای مجازی را بدون اجازه خود آنان 
منتشر نکنید. بگذارید کلاس درس، هر چند مجازی باشد، 
محیطی امن و حریمی بین معلم و دانش آموز/دانشجو باقی 

بماند.
اگر معلم یا دانش آموز/دانشــجو هستید لطفا قبل از انتشار 
این دســت کلیپ ها لحظه ای از خودتان سوال کنید که آیا 
او موافق انتشار این تصویر است یا من دارم »دزدکی« آنرا 
منتشر می کنم؟ چه دانش آموز و چه معلم، آنها دوربین خود 
را به روی فردی مطمئن و قابل اعتماد، و نه یک ســارق 

متجاوز به حریم خصوصی، روشن کرده اند.

نقد هفته تحلیل روز

جلال میرزایی

اولین سفر دیپلماتیک محمدباقر قالیباف به عنوان رئیس مجلس 
شــورای اسلامی با حاشیه های بسیار زیادی، هم در داخل و هم 
در خارج از کشور همراه بود. حواشی که برخی آن را بر باد رفتن 
عزت سیاسی و دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایرانی تلقی کردند. 
خصوصاً که همزمان با ســفر قالیباف، پوتیــن با نتانیاهو درباره 
تقویت هماهنگی های مشترک در سوریه گفت وگو کردند. اگرچه 
در نهایت این ســفر انجام شد، اما لازم است که چند نکته مهم 
را پیرامون حضور رئیس مجلس شورای اسلامی در روسیه، عدم 
دیدار ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه با وی، محتوا نامه ای 

جنجالی رهبری به کرملین و دیگر حواشی آن مدنظر قرار داد.
اولین نکته که بی شــک بیشترین حاشــیه را برای اولین سفر 
خارجی محمدباقــر قالیباف به عنوان رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در پی داشــت عدم دیدار ولادیمیر پوتین با وی بود. 
این در حالی است که تنها چند روز قبل از انجام این سفر شاهد 
تور دیپلماتیک محمدجواد ظریــف، وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران به کشــورهای منطقه از آذربایجان و ارمنستان 
گرفته تا روسیه، گرجســتان و ترکیه بودیم. در جریان این سفر 
شاهد دیدار و گفت وگوی رئیس دستگاه سیاست خارجی ایران 
با همتای روسی اش بودیم؛ دیداری که دو احتمال و گمانه را به 
همراه دارد. یا در این دیدار، محمد جواد ظریف مواضع تهران را 
در قبال مذاکرات احتمالی با دولت جو بایدن برجام مطرح کرده 
است یا این که از سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران در 
قبال منطقه در چهار سال پیش روی دولت جو بایدن به خصوص 
در پرونده های مشــترک با روسیه مانند ســوریه رونمایی کرده 
است. حال نقطه مشترک هر دو گمان زنی به نارضایتی احتمالی 
کرملین بــاز می گردد، به ویژه آنکه یکــی از محورهای اصلی 
ســخنرانی پنجشنبه هفته گذشــته جو بایدن پیرامون سیاست 

خارجی دولتش بر تقابل هر چه جدی تر با روسیه تاکید داشت.
پیرو این نکته به نظر می رســد که نارضایتی پوتین و به دنبالش 
عدم دیدار وی با محمدباقر قالیبــاف چندان دور از انتظار نبود. 
البته در این بین برخی گمانه زنی های دیگر این شائبه را مطرح 
می کند که رئیس جمهور روسیه با اشراف به رقابت های احزاب 
و جریان های سیاسی در داخل ایران در آستانه انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ ســعی بر آن داشته اســت که رئیس مجلس 
شورای اســلامی از دیدار وی با خود به عنوان یک برگ برنده 
سیاســی برای انتخابات سوء استفاده نکند. هر چند که بی شک 
نــوع و نحوه واکنش های محمد باقر قالیباف و مشــاوران او در 
خصوص دیدارش با پوتین هم در انصراف رئیس جمهور روسیه 

از دیدار با رئیس مجلس بی تأثیر نبوده است.
نکته مهم دیگر به کالبد شکافی برخی واکنش های داخلی، هم 
در ســطح رسانه ای و هم در میان سیاسیون به عدم دیدار پوتین 
با محمدباقر قالیباف بازمی گردد که ســبب شد بیشترین حاشیه 
برای حضور رئیس مجلس در روســیه شکل بگیرد. به خصوص 
که برخی از این واکنش های تند حتی نابودی عزت دیپلماتیک 
و اســتقلال سیاسی جمهوری اسلامی ایران مطرح کردند. حال 
این که مواضع و واکنش های سیاســیون و اصحاب رســانه در 
داخــل و عمدتاً از طیف منتقد محمدباقــر قالیباف تا چه اندازه 
نزدیک به واقعیت اســت یا خیر، بررسی دقیق تری را می طلبد، 
ولی یقیناً این نکته را نمی توان منکر شد که سهم عمده چرایی 
شکل گیری این واکنش ها به دلیل جریان سازی رسانه ای و سوء 
استفاده های سیاسی مشاوران قالیباف در سایه دیدار احتمالی وی 
با رئیس جمهور روســیه بود.به این معنا که مشاوران قالیباف در 
آســتانه انتخابات ۱۴۰۰ سعی کردند از او چهره معتمدترین فرد 
به رهبری را به نمایــش بگذارند تا به دنبالش رئیس مجلس و 
تحــرکات دیپلماتیکش را جریان آلترناتیوی به موازات تحرکات 
دولت روحانی و دستگاه سیاست خارجی محمد جواد ظریف نشان 
دهند. در چنین شرایطی قطعاً حساسیت طیف منتقد قالیباف، هم 
در میان شخصیت های سیاســی و هم جریان های رسانه ای به 
خصوص جریــان منتقد قالیباف افزایش پیدا می کند که مترصد 
کوچک ترین فرصت برای نقد ایــن گونه رفتارها، عملکردها و 
مواضع او باشند که با عدم دیدار پوتین این فرصت به نحو احسن 
شکل گرفت. پس بی شک بیشترین سهم انتقادات به محمد باقر 
قالیباف از ناحیه سوء استفاده های سیاسی و رسانه ای مشاورانش 
شــکل گرفت.نکته مهم دیگری که حواشی بسیاری برای این 
ســفر به دنبال داشت محتوای پیام مقام معظم رهبری به پوتین 
بود. هر چند که رئیس جمهور روســیه در طول تقریباً ســه ماه 
گذشــته سعی داشته است از دریافت این نامه خودداری کند، اما 
در نهایت این نامه در ســفر جنجالی رئیس مجلس به کرملین 
داده شــد. در این رابطه گمانه زنی های بســیاری پیرامون متن 
این پیام در ســطح محافل رسانه ای و سیاسی مطرح شده است، 
اما آنچه که بیش از بقیه نزدیک به واقعیت اســت ناظر بر این 
واقعیت اســت که به دلیل آنکه در جریــان مذاکرات برجامی و 
حصول توافق هسته ای، تهران اولویت خود را به توسعه مناسبات 
تجاری با کشــورهای اروپایی داد و روسیه و چین را در حاشیه 
قرار گرفتند و متعاقبش به دلیل کم رنگ شدن اعتماد مسکو به 
تهران، کرملین هم توسعه مناسبات را در دوره بازگشت تحریم ها 
و پیگیری سیاســت فشــار حداکثری ترامپ به شکل جدی پی 
نگرفت، لذا این نامه می تواند تضمین عدم تکرار رفتار قبلی ایران 
در قبال روسیه و چین باشد. خصوصاً که با روی کار آمدن بایدن 
احتمال احیای برجام قوت گرفته است. یعنی حاکمیت و نظام در 
جمهوری اســلامی ایران نسبت به توسعه و تداوم همکاری ها با 

روسیه و چین در دوران جو بایدن بسیار جدی است.
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